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نماینده دائم ایران در سازمان ملل گفت: شورای امنیت با بحران روزنامه صبح ایران
اعتماد و مشروعیت مواجه است و باید اصلاح شود.  مجید تخت 
روانچی تأکید کرد که اصلاح شورا صرفاً به معنی افزایش اعضای آن 
نیست و این موضوع نباید به خودی خود یک هدف قلمداد گردد 
بلکه باید وسیله ای برای نیل به هدف بزرگتر، یعنی بهبود عملکرد 
این نهاد باشد. سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در 
درباره  روز دوشنبه مجمع عمومی  در نشست  که  ملل  سازمان 
اصلاحات شورای امنیت این سازمان سخنرانی می کرد، گفت: 

نگاهی گذرا به عملکرد شورا در گذشته و حال نشان می دهد که

 رئیس قوه قضاییه گفت:  به سازمان زندان ها اعلام کردیم آن دسته 
از زندان هایی که در مرکز شهر هستند، به حاشیه شهرها منتقل 
شوند. این مساله جزو سیاست های قوه قضاییه است و تسریع در 
این کار هم مورد تاکید ماست.   به گزارش روز سه شنبه قوه قضاییه، 
اعضای فراکسیون ولایی مجلس شورای اسلامی در دیدار با رییس 
قوه قضائیه به بیان دغدغه های خود از جمله در زمینه های لزوم 
احیای پلیس قضایی، توجه به حقوق عامه، ضرورت کاهش اطاله 
دادرسی، لزوم انتقال زندان ها به خارج از شهرها و لزوم حمایت از 

تولید و سرمایه گذاران پرداختند. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در

نماینده دائم ایران در سازمان ملل:

 شورای امنیت باید اصلاح شود
رئیس قوه قضاییه :

زندان ها به حاشیه شهرها منتقل می شوند
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جهانگیری: 

همه ارکان نظام باید مطالبات مردم 
را مورد توجه قرار دهند

واکنش نمایندگان به اصلاح قیمت بنزین ؛

دورجدیداستیضاحها
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 نهضت استیضاح وزرا از سوی نمایندگان مجلس باردیگر آغاز شده است و گرچه برخی آغاز این نهضت را واکنش 
بهارستان به اصلاح قیمت بنزین می دانند اما چنین واکنشی در روزهای دشوار کنونی تا چه اندازه به صواب نزدیکتر 
است و تا چه حد دور از شائبه های سیاسی، پرسشی نیازمند پاسخ است.  آغاز اصلاح قیمت بنزین از بامداد ۲۴ آبان، 
گرچه با تصمیم و تایید روسای سه قوه و با حمایت رهبر انقلاب بود اما تبعات آن طی روزهای گذشته متوجه قوه مجریه و 
دولت بوده است و دو قوه دیگر با وجود تایید سران در افزایش قیمت بنزین؛ از منتقدان این موضوع هستند. به گونه ای 

که نمایندگان مجلس این روزها در واکنش به افزایش قیمت بنزین استیضاح وزرای دولت را در دستور کار قرار داده اند.

 معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه تقویت 
سرمایه اجتماعی باید به یک موضوع ملی تبدیل شود، 
گفت: قوای سه گانه، نهادهای مختلف و همه ارکان نظام 
باید برای تقویت سرمایه اجتماعی و بالا بردن امید جامعه 

به آینده کشور به صحنه بیایند و مطالبات و دغدغه های 
مردم را بیش از پیش مورد توجه قرار دهند.  به گزارش روز 
سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، 

اسحاق جهانگیری در جلسه بررسی گزارش دانشگاه

ظریف، پاسخگوترین وزیر به بهارستان نشین ها
2
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 معاون سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور:

اسناد بالادستی نظام مدیریتی را با چالش 
مواجه کرده  است

جواد امام :

اصلاحات گزینه  های زیادی برای سرلیستی دارد 

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: با توجه به اینکه عملیات روکش آسفالت پل اصلی 
تقاطع میدان ولیعصر)عج( که کمربندی امام علی)ع( را به بلوار شهید کبیری متصل می کند 
انجام شده و تنها کارهای جزئی خط کشی و نقاشی نرده ها و... باقی مانده، بازگشایی مسیر پل 
اصلی پنجشنبه صبح انجام می شود. علیرضا قاری قرآن به آخرین وضعیت تکمیل تقاطع سه 
سطحه میدان ولیعصر)عج( اشاره کرد و بیان اینکه این تقاطع در میدان همسطح اجرا شده که 
دسترسی به چهار محور اصلی دارد، اظهار کرد: با توجه به اینکه این چهار محور ترافیک سنگینی 
داشت یک مسیر به صورت پل مستقیم مسیر رینگ را تامین کرده و یک مسیر هم به سمت بلوار 
خلیج فارس تردد به سمت مسجد مقدس جمکران را امکان پذیر می سازد. معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم با تاکید بر اینکه روگذر مسیر محور اصلی این پروژه تکمیل شده است، افزود: مسیر 

رمپ جهتی هم ۷۰ درصد پیشرفت داشته و طی ماه های آینده کل پروژه راه اندازی خواهد شد.

 رئیس کل دادگستری قم، با تاکید بر پیشگیری از وقوع تخلفات انتخاباتی در قم تاکید کرد: 
شعب ویژه انتخاباتی در قم تشکیل و طبق قانون به تخلفات و جرایم مربوط به انتخابات به قید 
فوریت رسیدگی می شود.  به گزارش روابط عمومی اداره کل دادگستری قم، حجت الاسلام 
والمسلمین علی مظفری روز سه شنبه در نخستین جلسه شورای پیشگیری از جرائم و 
تخلفات انتخاباتی قم، افزود: پیشگیری از وقوع تخلفات انتخاباتی بسیار کارآمد است به همین 
منظور ستاد پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخاباتی استان باید در راستای جلوگیری از وقوع 
تخلف در انتخابات برنامه ریزی کند. مظفری با بیان اینکه همه دستگاه های مربوط به برگزاری 
انتخابات دراستان باید وظیفه خود را به درستی انجام دهند تا انتخابات به عنوان حق اصلی و 
اساسی مردم به خوبی برگزار شود. رئیس کل دادگستری قم با تاکید بر اینکه اصل بی طرفی و 

حفظ امنیت جزو واجبات هر انتخابات است، گفت: مردم در تمام عرصه ها ثابت کردند که از ما

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

مسیر پل اصلی تقاطع میدان ولیعصر)عج( باز می شود
رئیس کل دادگستری استان قم:

جرایم انتخاباتی درقم با فوریت رسیدگی می شود
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شرایط برای ائتلاف فراهم نیست

میرلوحی خبرداد؛ رایزنی با شورای نگهبان

ابوالفضل  سید  الله  آیت  ارتحال  پیامی  در  قم  استاندار 
را  رهبری  خبرگان  مجلس  نماینده  زرندی  میرمحمدی 

تسلیت گفت.
»بسم الله الرحمن الرحیم«

)انا لله و انا الیه راجعون(
میر  ابوالفضل  سید  حاج  آیت الّلِه  فرزانه  عالم  ارتحال 

محمدی زرندی)ره(، موجب تأثر و تأسف گردید.
آن عالم وارسته ، سراسر عمر نورانی و پر برکت خویش 
را در راه خدمت به اسلام و نشر و ترویج احکام و معارف 
دینی سپری کردند و در عرصه های های مختلف سیاسی 
واجتماعی از جمله مجلس خبرگان رهبری، شورای عالی 
قضایی و حضور در سنگر دانشگاه نیز منشاء خدمات ارزنده 

ای برای نظام و میهن عزیز اسلامی بودند.
اینجانب این ضایعه بزرگ را به علما و مراجع معظم تقلید، 
حوزه های محترم علمیه به ویژه بیت مکرم و فرزندان آن 
بزرگوار، تسلیت عرض نموده و از درگاه ایزد منان برای آن 
فقید سعید، علو درجات و غفران واسعه و برای بازماندگان 

معزز، صبر و اجر جمیل خواستارم.
بهرام سرمست

پیام تسلیت استاندار قم به مناسبت ارتحال 
آیت الله میرمحمدی زرندی

ماموریت مهم
 اصلاح طلبان به عارف
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اخبار

اصلاحات بنزینی و زمین سوخته
بعید می دانم صاحبان خرد و متخصصان، با اصلاحات 
هم  مردم  دانم  می  بعید  حتی  باشند.  مخالف  بنزینی 
مخالف باشند. اما با این حال، چه شد که تصمیم دولت 
برای ساعت صفر جمعه ۲۴ آبان ۹۸، با چنین واکنش های 

غیرقابل باوری، مواجه شد؟...  البته لازم است در همین آغاز، حساب آشوبگری و حق 
اعتراض را  نیز از هم تفکیک نماییم...

با چنین تفکیک و حسابی، امید است گوش های شنوا و چشم های بینا، این متن 
مشفقانه را بخوانند. یک تحلیل ثانویه است. می شود آن را یک بازخوانی هم نامید. نکاتی 

که دیگر دلسوزان همراه و دغدغه مند هم در این ایام، گفته اند...
امید که بکار آنهایی بیاید که باید بیاید!

۱-شکاف ملت-دولت افزایش یافته است: ملت و دولت حرف همدیگر را درک نمی 
کنند! گویی هرکسی حرف خودش را می زند و راه خودش را می رود!

۲-سرمایه اجتماعی کاهش یافته است: اعتماد مهم ترین رکن سرمایه اجتماعی 
است. بشدت آسیب دیده است...در طول زمان هم کمتر و کمتر شده است!

۳-مردم، دیده نمی شوند: چرا کسی مردم را نمی بیند؟ چرا تصمیم گیران از چشم 
مردم، به اوضاع نگاه نمی کنند؟ مقصودم از مردم توده وسیع، نگران و نجیبی هستند که 

به خط فقر سقوط کرده اند!
۴-منزلت ایرانی، خدشه دار شده است: گاهی بد نیست به رای دهندگان و شهروندان 

احترام گذاشته شود... پای حقوق شهروندی هم در میان است!
۵- نهاد مجلس مهم است: با همه حرف و حدیث ها درباره پارلمان ایرانی، شاید اگر 
قاطبه نمایندگان و آنها که دقیق ترند، قانع می شدند، کار بهتر پیش می رفت. حداقل 

اینکه استعفاء و طرح دوفوریتی و سه فوریتی از آن در نمی آمد!
۶-اجماع قوا به قوت، شکل نگرفته است: تصمیمات مهم که ابعاد اجتماعی و امنیتی 
هم دارند، به اجماع و پذیرش کامل نیاز دارد...اگر حتی یک راس از سران قوا، قوت 

استدلال ها را کافی نداند، همداستانی پدید نمی آید...
۷-برخی مسئولان تصمیم گیر  یا تصمیم ساز در گلخانه زیست می کنند: زندگی 
بسیاری از مسئولان )اقتصاد و سبک زندگی شان(، با سطح زندگی مردم بسیار بسیار 
ناهمسطح است. بدین سان، تصمیمات و دستورات، گلخانه ای می شود...ساده ترین 
جمله این است که بگوییم بالایی ها خیلی از پایینی ها فاصله گرفته اند، آن اندازه که زاویه 

دید و نگاهشان نیز تغییر یافته است...
۸-برخی مقامات، گران حساب می کنند: رفتار حاصل بینش ها و باورهاست...
پاروزنان باید آب را دوست داشته باشند...پاروزنان بی انگیزه و بدون باور، ما را به مقصد 

نمی رسانند!
۹-گذشته چراغ راه آینده نشده است: اصلاح حامل های انرژی مسبوق به سابقه 
است. کاش تجارب پیشین مستند میشد و امروز در دسترس قرار می گرفت...تجارب 

پیشینیان، دیده نشد!
۱۰-کارت های هوشمند را رها کردیم: چرا کارت های سوخت را رها کردیم؟...گاه 

تعجیل و شتاب، تدبیر نیست!
۱۱-زمان سنجی و طاقت سنجی هر دو لازم است: برهه زمانی حساسی است.
آیا کسی از بزرگان، متوجه صدای شکسته شدن استخوانها در زیر بار تورم، نشد؟.. در 
شرایط تحریم های حداکثری ترامپ، مردم طاقت فشارهای مضاعف)حتی منطقی(، 

را ندارند.
می  پیام  قیمت  گویند  می  ها  خوانده  اقتصاد  ناتوانیم:  ها  قیمت  کنترل  ۱۲-در 
دهد،چراغ راهنماست،سرکوبش پایدار نیست...از این اصل گذشته، تجارب پس از 
اثبات کرده است که نمی توانیم!...بازهم می خواهیم  ارز۴۲۰۰ تومانی به روشنی 
تاثیرات  اول،  روز  همان  در  بنزین  قیمت  افزایش  که  کنید  کنیم؟...نگاه  تکرارش 
غیرمنطقی و منطقی اش را گزارده است...از رانندگان تاکسی و مغازه داران خرد بپرسید!
۱۳-کوتاه مدت شده ایم: حکمرانی اساسا مستلزم نگاه بلند مدت است، هرچند که 
مردم عادی،عموما کوتاه مدت را می بینند اما ناصواب است آنها که باید بلند مدت فکر 

کنند، کوتاه مدت شوند!
۱۴-بنزین ایرانی،موج تورمی عجیب و غریبی دارد: شاید بنزین هندی و نروژی موج 
تورمی ندارد ولی بنزین ایرانی موج های بلند مخرب و تیر و ترکش دارد. خیلی زیاد هم 

دارد...حساب دو دو تا چهار تا نیست!
۱۵- رصد خانه ها خاموش شده اند: ما چراغ های راهنما و اهداف را گم کرده ایم. 
فاصله اهداف و انتظارات با آنچه که رخ داده است، بسیار شده است. کامیابی ها بسیار 
اما ناکامی هم کم نداریم...حکمرانی بدون رصدخانه های دقیق، ممکن نیست... 
رصدگران باید امین باشند و غیر سودار تا درست ببیند! چشم پزشکان این را  بهتر می 

دانند!
۱۶- افکار عمومی مهم است: گاهی می شود بی خیال افکار عمومی شد اما این بی 
خیالی، امروز سخت شده است! یک جا خودش را نشان می دهد. جایی که فکرش را 

نمی کنیم!
رسانه های نوین، پیام ها را خصوصی و شخصی کرده اند.پیام هایی که رفتار را شکل 
می دهند...در چنین فضایی، اقناع افکار عمومی و بکارگیری قدرت نرم بر قدرت سخت 

اولویت دارد!
۱۷- زاویه دید دگراندیشانه، لازم است: گاهی باید از زوایای دیگری به تصمیمات خود 
بنگریم...حلقه های  کوچک و گاه رفاقتی و کاملا همسو، فقط از یک زاویه به امور می 

نگرند!
۱۸-نخبگان نردبان شده اند: کارکرد نخبگان تغییر یافته است...از نخبگان خواسته 
می شود خلاء نظری سفارش داده شده و شخصی صاحبان مزد و مواجب را تکمیل 
نمی شوند.  راهگشا  برای همین  اند،  داده  از دست  را  کنند...نخبگان هویت شان 
نخبگانی که هویت مستقل خیراندیشانه و فرانگرانه خویش را نشان دهند، بسرعت 

منزوی میشوند!
۱۹-مراکز پژوهشی آشنا و استراتژیک به خدمت گرفته شوند: کاش فلسفه مراکز 
پژوهشی و تحلیلی یکبار دیگر مرور شود...پژوهشگران اگر  بخواهیم، می توانند آینده 

را ببینند و بکار آیند!
۲۰- شکنندگی بسیار شده است: گسل ها و شکاف ها زیاد شده است، آسیب ها 
افزایش پیدا کرده است. تضادها و واگرایی ها روز بروز بیشتر میشود...شکنندگی ها 

افزون و افزون تر می شود. حفظ گرانیگاه الاکلنگ سخت و مهم است!
۲۱- از بازخوردها آگاه شویم: دنیای وب دنیای جالبی است.گاهی به اندازه هزار 
کارآگاه بما شواهد می دهد...کامنت های ذیل اخبار و تحلیل های پایگاههای داخلی 
برای درک بازخوردها کافی است. این کامنت ها زیر پوست شهر را نشان می دهد. شاید 
درست نباشند اما مهم هستند.می توان به کامنت ها از منظر جامعه شناسی، مردم 
شناسی و روانشناختی نگریست...چندسال پیش احمد توکلی مدیر مسئول پایگاه 

خبری و تحلیلی الف، به واسطه انتشار چند کامنت بازدید کنندگان، دادگاهی شد!
۲۲-خارج هست، دشمن هم هست اما داخل مهم تر است: دشمنان بیرونی قطعا 
تخم عداوت و کینه می پاشند و دشمنی می کنند،آشوب گران هم رفتار خود را دارند اما 

فراموش نکنیم که همه مصائب، خارجی نیست!
۲۳-آرام کنیم، تسکین دهیم اما درمان هم یادمان نرود: در مواجهه با بیماران بدحال، 
حتما باید نخست تب و آشوب بیمار را خواباند. آرامش و امنیت شرط مقدماتی بهبود 
شرایط عدم تعادل است اما پروتکل های درمانی و سلامت می گویند عوامل تب و تشنج 

را باید شناخت...درمان را باید تا نائل شدن به شرایط باثبات و پایدار ادامه داد...
به عبارتی دیگر :

۲۴- جمع کنیم اما فکر هم بکنیم...آینده نگری!
آشوب که می آید باید "جمع شود"...این لازم است. کار نهادهای اطلاعاتی، امنیتی و 
انتظامی است. اما پس از فراغت از جمع کردن، باید فکر کرد. آینده نگری و آینده پژوهی 

حیاتی است!
خلاصه کنم...

گاهی باید به گذشته نگاه کرد. گاهی گذشته، ما را به نتیجه شایسته نرسانده است.
در این مواقع باید گذشته را کاوید.باید متفاوت از گذشته حرکت کرد...عزم می خواهد و 
برنامه... الزاماتش را نیز باید فراهم کرد... ما همه در یک قایق نشسته ایم و می خواهیم 

با همین قایق، به مقصد برسیم!
ولقد وصلنا لهم القول لعلهم یتذکرون)قصص،۵۱(

* صاحبنظر در حوزه برنامه ریزی و توسعه

نذر خون
که  رسیده  جایی  به  شده،کار  خراب  خیلی  اوضاع 
خودشان زنگ می زنند و تقاضای کمک می کنند. بیشتر 
به منفی ها زنگ می زنند. نه این که به مثبت ها احتیاجی 
نباشد، اتفاقا به آنها هم نیاز هست اما خب، منفی ها در این 

شرایط می توانند کمک حال تعداد بیشتری باشند. در شرایط اوضاع اقتصادی فعلی 
خیلی ها از کمک به همنوعانشان عاجزند؛ دوست دارند کمک کنند اما نه بنیه اش دارند 
و نه توانش را. خیلی ها هم می توانند اما نمی دانند. خیلی ها هم می توانند اما نمی 
دانند از چه نعمتی برخوردارند و با همین کمک به ظاهر کوچک خود، جان چند انسان 
را نجات می بخشند. خیلی ها نمی دانند که با بوجود تنگدستی و صورت خود را با سیلی 

سرخ نگه داشتن هم می توانند کمک ها و کارهای بزرگی برای دیگران انجام دهند.
بحران جدی است. بانکهایشان خالی شده اند.دست به دامن مردم شده اند. راه 
دیگری هم ندارند. باید کمکشان کنیم. جان بیماران مورد تهدید است. وضعیت ذخیره 
های خونی به مرز بحران رسیده و حتی از آن عبور هم کرده، برادر،خواهر ،آقا، خانم، 
شما که توان خون دادن داری، خصوصا شما که گروه خونی o منفی داری درنگ نکن. 

سازمان انتقال خون منتظر است. بیماران نیازمند، منتظرند.
اصلا بیا خونت را نذر کن. هر سه ماه برو خون بده برای بیماران نیازمند. به نیت سلامتی 

پدرت،مادرت،سلامتی خانواده ات،سلامتی دخترت،پسرت،چه نذری از این بهتر؟
چشم بیماران نیازمند دنبال خون ماست. ازشان دریغ نکنیم.

 معاون سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور:

اسناد بالادستی نظام مدیریتی را با چالش 
مواجه کرده  است

نامه ها،  آیین  وجود  گفت:  کشور  دهیاری های  و  شهرداری ها  سازمان  معاون 
دستورالعمل ها و هزاران برگ اسناد بالادستی، نظام مدیریتی کشور را با مشکل ها و موانع 

متعدد مواجه کرده  است. 
سعید رضا جندقیان روز سه شنبه دردومین همایش سرمایه اجتماعی و توسعه پایدار 
درتالار فرهنگ پردیس فارابی دانشگاه تهران درقم اظهار داشت: در شرایطی که طبق 
اعلام یکی از مسئولان قضایی ۱۲ هزار ماده قانونی درکشور داریم، این آمار برای کشوری 
مانند فرانسه سه هزار ماده قانونی می باشد. وی بیان داشت: با این حجم  از مصوبه ها، 
دستورالعمل ها، آیین نامه ها و همچنین نزدیک به ۳۰ سند توسعه و هزاران برگ سند 
توسعه شهری و روستایی و هزاران برگ اسناد بالادستی، درکشور با یک بیماری مواجه 
هستیم که حسابداران ما به خوبی آن را می شناسند.  معاون سازمان شهرداری های 
کشور با بیان اینکه دولت نهم و دهم اعتقادی به قانون نداشت، گفت: ۵۴ درصد آیین نامه 
های اجرایی برنامه چهارم توسعه کشور توسط این دولت نوشته نشد و برنامه های پنجم و 
ششم توسعه نیز به نوعی دچار این بیماری و ضعف هستند، و تاکنون قوانین و آیین نامه ها 
تاثیری اندکی در نظام توسعه کشور داشتند. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اذعان 
به اینکه دانشجویان کشور اهل تحقیق های کاربردی، بنیادین و اثربخش نیستند، گفت: 
باید در دانشگاه ها استادان و راهنمایانی باشند که دانشجویان را به این سمت هدایت 
کنند.  وی دربخش دیگری از سخنان خود برخورد با کسانی که خیانت و اختلاس نموده 
و با به هم ریختن آرامش، سطح سرمایه اجتماعی را به شدت کاهش می دهند ضروری 
دانست و گفت: این قبیل افراد سیستم مدیریتی را تخریب، اعتماد را مضمحل و پایه ها و 

ستون ارادت مردم به ساختار اجتماعی حاکم را به شدت نابود می کنند.
جندقیان گفت: در دنیایی که مدیریت بر اساس دانش جدیدی انجام می شود باید به 
طور کلی متغیرهای که برای ساختار و مدیریت دوران قبل است را فراموش کنیم و برای 

توسعه کشور تلاش بیشتری داشته باشیم. 

رئیس کمیسیون عمران مجلس :

حزب »عمران و توسعه« بزودی تاسیس می شود 
رئیس کمیسیون عمران مجلس از تاسیس حزبی با عنوان »عمران و توسعه« با مشارکت 

نمایندگان فعلی و ادوار مجلس و جمعی از کارشناسان اقتصادی خبر داد. 
 محمدرضا رضایی کوچی ، از تاسیس حزب جدیدی خبر داد که با مشارکت نمایندگان 
فعلی و ادوار مجلس شورای اسلامی و همچنین  فعالان و کارشناسان حوزه اقتصادی و 

عمرانی کشور تشکیل خواهد شد.
نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی با اعلام اینکه این حزب به زودی تاسیس 
می شود، اظهار داشت: بنده پیشنهاد تشکیل این حزب را به تعدادی از نمایندگان و 

اقتصاددانان دادم که حتی با استقبال نمایندگان ادوار هم مواجه شد.
رضایی همچنین در خصوص رویکرد این حزب یادآور شد: این حزب قرار است در 
راستای معیشت مردم به ویژه در حوزه عمرانی مانند مسکن،  پروژه های عمرانی و استفاده 

از ظرفیت بخش خصوصی و مردم در تکمیل پروژه های عمرانی فعالیت کند.
وی ادامه داد: حزب عمران و توسعه در نظر دارد در ابتدای شروع به کار خود ضمن 
مشارکت نظرات مردمی، سلسله جلساتی را تشکیل داده و با کمک نمایندگانی از دولت و 

مجلس و کارشناسان و مهندسان در حوزه توسعه عمرانی قدم هایی موثر بردارد.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در ادامه اعلام کرد که قرار است در 
نخستین جلسه این حزب، شورای مرکزی تشکیل شده تا بر این اساس انتخابات داخلی 
اعضای هیأت رئیسه آن مشخص شوند. این نماینده مجلس دهم شورای اسلامی در 
بخش دیگر از سخنانش بیان کرد: با توجه به شرایط فعلی مردم، لزوم تشکیل این حزب را 

ضروری دیدیم و عمدتا نمایندگان عضو از اقتصاددانان و کارشناسان اقتصادی هستند.
وی هدف از تشکیل این حزب را اینگونه بیان کرد »قرار نیست در این حزب صرفا لیست 
ببنیدیم و فقط شعار دهیم بلکه قرار است جمعی برای حل مشکلات اقتصادی مردم 

تشکیل شده و برای حل آن چاره بیندیشیم و با همان چاره وارد عرصه سیاسی بشویم«
 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس :

هدف ایران از کاهش تعهدات کنار گذاشتن 
برجام نیست

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: کاهش تعهدات برجام از سوی ایران 
در چارچوب توافق هسته ای بوده و هدف ایران از کاهش تعهدات کنار گذاشتن برجام 

نیست.
سیدحسین نقوی حسینی با یادآوری بیانیه اروپایی ها در واکنش به گام های کاهش 
تعهدات برجام از سوی ایران، گفت: اقدامات ایران در ارتباط با کاهش تعهدات برجام در 
چارچوب توافق هسته ای است و عملیات گام ها نیز تحت نظارت آژانس انرژی اتمی انجام 
گرفته است. هدف ایران از کاهش تعهدات کنار گذاشتن برجام نیست اما طرف مقابل 
باید به تعهداش عمل کند. اخبار سیاسی- نماینده مردم ورامین و پیشوا در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: ایران هیچ کار خلاف خارج از نظارت آژانس انرژی اتمی انجام 
نداده بنابراین جمهوری اسلامی ایران کار غیر برجامی مرتکب نشده است. ما بر اساس 
ماده ۳۶ برجام عمل کردیم. وی افزود: از سوی دیگر اقداماتی را ایران در دستور کار قرار 
داد چراکه غربی ها برای انجام تعهداتشان هیچ کاری نکردند همانطور که چین و روسیه 
نیز اعلام کردند. نقوی حسینی یادآور شد: غربی ها به جای صدور بیانیه و سر دادن وعده 
و صحبت با زبان تهدید باید به تعهدات خود طبق قوانین و مقررات برجام عمل کنند تا 
جمهوری اسلامی ایران کاهش تعهدات را متوقف کند. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی افزود: اروپایی ها در شرایطی که به تعهدات 
خود عمل نمی کنند، نمی توانند انتظار داشته باشند که ایران هم گام های کاهش تعهدات 
را از دستور کار خارج کند. ما مسیر کاهش تعهدات را ادامه می دهیم، غربی ها نیز به جای 

تهدید و صدور بیانیه باید به وظایف خود عمل کنند.

آیت الله مصباح با حفظ شرایط و مبانی؛

اعضای جبهه پایداری در جلسات وحدت 
اصولگرایان شرکت کنند 

مسئول دفتر رئیس مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره( با بیان اینکه در دیدار 
انجام شده، محسن رضایی و حداد عادل از آیت الله مصباح یزدی درخواست می کنند تا 
از اعضای جبهه پایداری بخواهد که در جلسات وحدت اصول گرایان شرکت کنند، گفت: 
آیت الله مصباح در پاسخ گفت که من با همین شرایط و مبانی به دوستان گفته ام که در 

جلسات شرکت کنند. 
حجّت الاسلام حسین جلالی در گفت وگو با فارس درباره محتوای دیدار اخیر غلامعلی 
با آیت الله مصباح یزدی، گفت: در این دیدار، آیت الله  حداد عادل و محسن رضایی 
مصباح به عنوان مقدمه نخست بحث خود می گویند که خداوند هیچ دو انسانی را مثل هم 
خلق نکرده و به تعداد انسان ها، سلیقه های متفاوت خلق شده است. جلالی ادامه داد: 
آیت الله مصباح در مقدمه دوم سخنان خود می گویند که از طرفی دیگر، دین اسلام ما را 
به وحدت و یکی شدن سفارش می کنند. حال باید دید که چگونه می توان بین این دو، 
جمع بست و در شرایطی که سلایق، متعدد هستند، وحدت ایجاد کرد.  وی با بیان اینکه 
آیت الله مصباح یزدی، توجه به اشتراکات و تمرکز بر روی آن ها را راه حل وحدت در عین 
تنوع سلایق، معرفی کرد، اظهار داشت: آیت الله مصباح با طرح این سؤال که اشتراکات 
ما چیست تا بر روی آن ها وحدت کنیم،گفتند که آنچه برای همه ما مشترک است دین 
است و همه ما در دین و اصول  و ارزش ها با هم مشترک هستیم. از طرفی، امروز نماد دین، 
ولایت است و با هر کسی که نه در گفتار بلکه در رفتار به ولایت التزام عملی دارد باید وحدت 
کرد. جلالی ادامه داد: محسن رضایی از این سخن آیت الله مصباح استقبال می کند و 
می گوید عجب نکته مهمی بود، کاش این سخنان ضبط شده بود. رئیس دفتر آیت الله 
محمّدتقی مصباح یزدی با بیان اینکه در این دیدار همچنین محسن رضایی و حداد عادل 
از آیت الله مصباح یزدی درخواست می کنند تا از اعضای جبهه پایداری بخواهد که در 
جلسات وحدت اصول گرایان شرکت کنند، گفت: آیت الله مصباح در پاسخ گفت که من با 

همین شرایط و مبانی به دوستان گفته ام که در جلسات شرکت کنند.
 

جواد امام :

اصلاحات گزینه  های زیادی برای سرلیستی دارد 
دبیرکل مجمع ایثارگران اصلاح طلب گفت: اصلاحات گزینه خوب برای سرلیستی زیاد 
دارد اما باید ببینیم صلاحیت گزینه های خوب ما توسط شورای نگهبان تائید می شود یا 

خیر؟ 
جواد امام از چهره های نزدیک به رئیس دولت اصلاحات تاکید دارد که »عارف اگر 
نمی خواهد برای انتخابات نامزد شود باید رسما اعلام کند، آقایان دیگر که سخنگوی عارف 
نیستند «. وی در پاسخ به این پرسش که اگر عارف سرلیست نشود آیا اصلاحات گزینه 
خوبی برای سرلیستی خود دارد، گفت: الحمدالله اصلاحات گزینه خوب برای سرلیستی 
زیاد دارد اما باید ببینیم صلاحیت گزینه های خوب ما توسط شورای نگهبان تائید می شود 
یا خیر؟ وی همچنین درباره ساز و کار انتخاباتی حزب ایثاراگران اصلاح طلب نیز گفت: 
نماینده مجمع ایثارگران اصلاح طلب در شورای عالی شرکت می کند و شورای عالی به 
هر جمع بندی برسد از آن تبعیت می کنیم. مجمع ایثارگران اصلاح طلب از جمله احزاب 
اصلاح طلب است که چندی پس از آغاز فعالیت حزب اتحاد ملت ایران اعلام موجودیت 
کرد و بسیاری از کارشناسان این حزب را بدل سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی می دانند.
این حزب در دو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و شورای هماهنگی جبهه 

اصلاحات عضویت و حق رای دارد.

 معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه تقویت سرمایه 
اجتماعی باید به یک موضوع ملی تبدیل شود، گفت: قوای 
سه گانه، نهادهای مختلف و همه ارکان نظام باید برای تقویت 
سرمایه اجتماعی و بالا بردن امید جامعه به آینده کشور به 
صحنه بیایند و مطالبات و دغدغه های مردم را بیش از پیش 

مورد توجه قرار دهند. 
به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی معاون اول 
بررسی  جلسه  در  جهانگیری  اسحاق  جمهوری،  رییس 
گزارش دانشگاه تربیت مدرس در خصوص طرح پژوهشی 
ارتقاء سرمایه اجتماعی با قدردانی از گزارش ارائه شده از 
سوی دانشگاه تربیت مدرس در خصوص وضعیت سرمایه 
این  برجسته  نکات  از  یکی  اجتماعی کشور تصریح کرد: 
گزارش پیشنهاد راهکارهای تقویت سرمایه اجتماعی است 

که در قالب یازده برنامه تدوین شده است.
و  دانشگاه  به  اتکا  با  افزود:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
نخبگان کشور می توان راهکارهایی مناسب برای برون رفت از 
مشکلات کشور در زمینه های مختلف اقتصادی، سیاسی و 
اجتماعی تدوین کرد. جهانگیری با تأکید بر اینکه پیشنهادات 
ارائه شده در گزارش دانشگاه تربیت مدرس باید مورد توجه 
قرار گیرد و با اولویت بندی اجرایی شود، از دکتر صالحی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به عنوان رییس کمیسیون فرهنگی 
دولت خواست این پیشنهادات را در جلساتی با مشارکت 
و  دهند  قرار  بررسی  مورد  صاحبنظران  و  دانشگاه  اساتید 
ظرف دو ماه با اولویت بندی و تفکیک وظایف هر دستگاه، به 
سندی جامع و قابل اجرا برای تقویت سرمایه اجتماعی کشور 

تبدیل کنند.
ارتباطات اجتماعی  از علی ربیعی مشاور  وی همچنین 

رییس جمهوری و سخنگوی دولت نیز خواست موضوع گفت 
وگوی ملی به عنوان مهمترین راهکار تقویت سرمایه اجتماعی 
را در دستور کار خود قرار دهد و در گام نخست، برای افزایش 
تعامل و گفت وگوی دولت و دانشگاه برنامه ریزی و اقدام کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی هم در این جلسه گفت: دولت 
به تنهایی نمی تواند نسبت به اعتمادسازی و تقویت سرمایه 
اجتماعی اقدام کند و این موضوع همراهی و مشارکت همه 
ارکان نظام و همدلی و حضور فراجناحی را می طلبد به گونه 
ای که همگان به دور از سلایق سیاسی در این امر مهم دخیل 
باشند. در این جلسه که وزرای فرهنگ و ارشاد اسلامی، علوم 
تحقیقات و فناروی، سخنگوی دولت، روسای دانشگاه های 
تهران و تربیت مدرس و جمعی از اساتید برجسته دانشگاه 

های مختلف نیز حضور داشتند، نماینده دانشگاه تربیت 
ایران در  از وضعیت سرمایه اجتماعی در  مدرس گزارشی 
بازه زمانی سال ۱۳۷۹ تا ۱۳۹۷ ارائه کرد. وی همچنین به 
ارائه تحلیلی از رابطه سرمایه اجتماعی و کیفیت حکمروایی 
سرمایه  بحران  سیاسی  پیامدهای  به  اشاره  با  و  پرداخت 
اجتماعی، توضیحاتی در خصوص راهکارهای تقویت سرمایه 
اجتماعی ارائه کرد. در این گزارش فراهم سازی شرایط گفت 
وگوی ملی میان دولت، روشنفکران، نخبگان و گروه های 
مرجع اجتماعی در خصوص مسایل کلان داخلی و خارجی 
به عنوان یکی از مهمترین راه های تقویت سرمایه اجتماعی 
عنوان گردید و یازده گام برای تقویت سرمایه اجتماعی به 

تفصیل بیان شد.

جهانگیری: 

همه ارکان نظام باید مطالبات مردم را مورد توجه قرار دهند

نماینده دائم ایران در سازمان ملل گفت: شورای امنیت با بحران اعتماد و مشروعیت 
مواجه است و باید اصلاح شود. 

مجید تخت روانچی تأکید کرد که اصلاح شورا صرفاً به معنی افزایش اعضای آن نیست 
و این موضوع نباید به خودی خود یک هدف قلمداد گردد بلکه باید وسیله ای برای نیل به 

هدف بزرگتر، یعنی بهبود عملکرد این نهاد باشد.
سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل که در نشست روز دوشنبه 
مجمع عمومی درباره اصلاحات شورای امنیت این سازمان سخنرانی می کرد، گفت: 
نگاهی گذرا به عملکرد شورا در گذشته و حال نشان می دهد که این نهاد، دموکراتیک، 
شفاف و پاسخگو نبوده و اقداماتش مبتنی بر قانون نیست؛ انتظارات ما را برآورده نمی کند؛ 
و عملکردش در بسیاری از موارد غیرمنطبق با منشور ملل متحد و نیز فراقانونی است. در 
نتیجه، در حال حاضر شوری امنیت با بحران اعتماد و مشروعیت مواجه بوده و نمی تواند 

همگام با تغییرات گسترده جهانی اقدام کند.
نماینده کشورمان با اعلام اینکه تنها استاندارد طلایی برای ارزیابی عملکرد شورای 
امنیت، »اصول عدالت و حقوق بین الملل« است گفت: به عنوان مثال بررسی عملکرد 
شورا بر این اساس در منطقه خاورمیانه، آشکارا نشان می دهد که »عدالت و قانون« اصلی 
ترین عناصر مفقود در اقدامات آن است. این واقعیت را می توان در قدیمی ترین بحران 

خاورمیانه، یعنی اشغال غیرقانونی و نامشروع فلسطین و بخش هایی از سوریه و لبنان، 
تجاوز صدام به ایران، تجاوز آمریکا به عراق، تداوم محاصره غیرانسانی غزه و ایجاد بدترین 

بحران بشردوستانه جهان در یمن، مشاهده کرد.
روانچی در ارزیابی ترکیب کنونی اعضای شورای امنیت گفت از نظر ژئوپلتیکی، این نهاد 
عمدتا تحت سلطه کشورهای غربی است که سه عضو آن نیز دارای حق وتو هستند و از 
نظر جغرافیایی هم، در حالی که گروه غرب دارای کرسی های بیش از سهم خود می باشد، 
کرسی های کشورهای در حال توسعه بسیار کمتر از سهم متناسب آنها است. در حالی که 
تا امروز یک سوم اعضای سازمان ملل فرصت حتی یک بار عضویت در شورای امنیت را 

نداشته اند، 20 کشور هر کدام بین 10 تا 22 سال عضو این نهاد بوده اند.
وی ادامه داد: این عدم تناسب و بی عدالتی باید اصلاح و فرصت های برابر برای تمام 
کشورها جهت عضویت در شورا فراهم و از تسلط یک گروه جغرافیایی یا ژئوپلیتیکی بر 
این نهاد نیز جلوگیری گردد و درنتیجه اصلاحات شورا باید اطمینان حاصل شود که 
تصمیمات آن نه  بر اساس منافع ملی اعضای این نهاد، بلکه طبق منافع مشترک کل 

اعضای سازمان ملل اتخاذ می گردد.
روانچی در پایان بر لزوم توجه به شفافیت، پاسخگوئی و پایبندی به منشور توسط شورا و 

اعضای آن در روند اصلاحات این نهاد تأکید کرد.

نماینده دائم ایران در سازمان ملل:
 شورای امنیت باید اصلاح شود

 عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: 
مردم  شهروندی  حق  عنوان  به  تجمعات  برپایی  قانون 

رعایت و اجرا شود. 
احمد همتی نماینده سمنان در تذکری در جلسه علنی 
امروز سه شنبه مجلس شورای اسلامی خطاب به هیات 
رییسه مجلس گفت: در خصوص اجرای قانون هدفمندی 
یارانه ها به ویژه بنزین از مسوولان مربوطه بخواهید گزارش 
ماهانه را با مستندات لازم به مجلس ارائه دهند تا توزیع 

یارانه و کنترل قیمت ها به درستی انجام شود.
تا  گیرد،  قرار  ملاک  مورد  این  در  قانون  افزود:  وی 
مشکلات برای مردم ایجاد نشود، این قانون ایجاد نشد 
تا برای مردم مشکلات زیادی ایجاد شود، شایسته نظام 

نیست، دولت و مجلس اهتمام و حساسیت ویژه ای به 
اجرای قانون داشته باشند.

نیز  مردمی  تجمعات  برگزاری  قانون  خصوص  در  وی 
گفت: قانون تجمعات مردمی باید به عنوان حق شهروندی 
اجازه  مورد  چند  چهل سال  این  در  رعایت شود،  مردم 
تا این حق قانونی را  برگزاری این تجمعات را داده اند، 
برای برخی قائل شویم اگر این گونه شود و ما تنگ نظرانه 
و امنیتی به آن نگاه نکنیم زمینه برای فرصت طلبان فراهم 

نمی شود.
همتی یادآور شد: شورای هماهنگی همکاری اقتصادی 
نه  قانون تشکیل شد  اجرای  در  تسریع  برای  قوا  سران 

تخریب قانون.

در ادامه صدیف بدری سخنگوی کمیسیون عمران نیز 
بررسی گزارش کمیسیون عمران  در تذکری در هنگام 
در مورد مغایرت آیین نامه های نظام مهندسی و کنترل 
ساختمان خطاب به هیات رییسه مجلس گفت: از هیات 
 ۱۰۰ و   ۴۵ مواد  خلاف  بر  چرا  کنم  می  سوال  رییسه 
آیین نامه داخلی مجلس اجازه قرائت گزارش تکمیلی 
کمیسیون عمران در خصوص حادثه ریلی مورخ ۵ آذر ۹۵ 
قطار تبریز - مشهد در سمنان داده نشد و برخلاف قانون 

از دستور مجلس خارج شد.
وی افزود: اختیاری که هیات رییسه دارد مطلقا اجتهاد 
در مقابل نص نیست و ما باید پاسدار حقوق ملت باشیم نه 

منافع اشخاص مقصر و غاصب.

عضو فراکسیون امید مجلس:

قانون برپایی تجمعات اجرا شود

مهدی بذرافکن*

فتح الله آقاسی زاده*

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با هشدار درباره اینکه عده ای در کشور تلاش دارند 
بگویند ما به بن بست خورده ایم، گفت: ملتی که بسیج ۲۰ میلیونی دارد بن بست ندارد.

سردار غلامرضا جلالی روز سه شنبه با بیان اینکه بسیج حقیقتی شبیه به افسانه هاست، 
گفت: این تعبیر مقام معظم رهبری امام خامنه ای درباره شجره طیبه ای است که امروز ملت 
ایران در سایه سار امن آن روزگار می سپارد. وی با بیان اینکه دیروز خیابان های تهران و بسیاری 
از شهرهای کشور پذیرای صدها هزار ایرانی مسلمانی بود که به آرمان های بلند انقلاب اسلامی 
ایمان راسخ داشتند، افزود: آنهایی که اگرچه از ندانم کاری برخی مسئولین آزرده خاطر بودند 
اما بین اصل نظام و انقلاب و عملکرد مسئولین تفاوت و تمییز قائل هستند، آنها بسیجی وار 
آمدند تا بگویند ما اهل کوفه نیستیم. رئیس سازمان پدافند غیرعامل با بیان اینکه پیشتر اشاره 
کرده بودیم که در فضای پسافتح جنگ ترکیبی باید به شدت مراقب باشیم که دشمن در کمین 
است، خاطرنشان کرد: بلوای آبان نیز مصداقی از همین کمین دشمن برای تبدیل پیروزی 

ملت ایران به شکست بود. جلالی اظهارداشت: دشمن البته نمی داند این ملت شکست ندارد 
چراکه پشت سر ولی خود بسیجی وار و بصیرت مدار در میدان است. حماسه چهار آذر ۹۸ 
تبلور روحیه مقاومت بسیجی در میدان سخت فتنه های ترکیبی بود. وی با بیان اینکه در شرایط 
کنونی بسیج باید نقش خود را در آرایش دفاعی که مد نظر مقام معظم رهبری است تقویت 
کند، ادامه داد: امروز میدان جنگ صرفا دیگر نظامی نیست، از عرصه فرهنگ تا اقتصاد، تا 
فضای سایبر و تولید علم و دانش همه عرصه پیکار و مجاهدت است و چه فرصتی بهتر از این 
برای بسیجیان که وارد عرصه های گوناگون شده و در تمامی سطوح فتح و نصرت بیافرینند. 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل با هشدار درباره اینکه عده ای در کشور تلاش دارند بگویند ما به 
بن بست خورده ایم، یادآورشد: اینها در بهترین حالت ممکن غافلانی هستند که ظرفیت های 
عظیم این ملت بزرگ تحت امر ولایت را نمی شناسند، ملتی که بسیج ۲۰ میلیونی دارد بن بست 

ندارد، شاید این عده در بن بست ذهنی خود گیر کرده اند که امیدواریم خدا نجاتشان دهد.

 رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور:

ملتی که بسیج 2۰ میلیونی دارد بن بست ندارد

سید رضا اکرمی عضو جامعه روحانیت مبارز با اشاره 
به این نکته که »به اعتقاد من ما باید اندکی صبر کنیم 
تا ثبت نام کاندیداها در هفته آینده برای مجلس شورای 
افراد  و  ثبت نام ها  شکل  گفت:  شود«  شروع  اسلامی 
داد  خواهد  نشان  انتخابیه  حوزه  هر  در  شده  شناخته 
برنامه ای  چه  سیاسی  جریانات  و  داوطلب  افراد  که 
با مشاهده سطح استقبال  افراد  انتخابات دارند.  برای 
نگهبان،  شورای  واکنش  و  ثبت نام  حین  کاندیداها  از 
پیشاپیش می توانند حدس بزنند که ائتلاف های انتخاباتی 
به کدام سو خواهد رفت. سید رضا اکرمی ضمن تاکید بر 
اینکه »اکنون کشور در شرایط خاص قرار دارد« ادامه داد: 
کشور هنوز درگیر ماجرای قیمت بنزین است و فضای 
جامعه چنین ایجاب می کند که به نظر من نمی شود از آن 

فارغ بود. این بحث همچنان ادامه دارد که آیا این طرح، 
یک طرح مناسب بود یا از نظر سیاسی شرایط اجرای آن 
نباید به این شکل می بود. وی با بیان اینکه »در شرایط 
یا  ائتلاف  از بحث  حساس فعلی بحث مشارکت بیش 
استقبال از این جریان یا آن جریان سیاسی )از پایداری 
گرفته تا احزاب اصلاح طلب جدی( باید بدانند که کشور 
در التهاب است« افزود: مسئله انتخابات نباید اهمیت و 
ضرورت مواجهه مناسب با این التهابات کشور که پس از 
ماجرای بنزین بود را به حاشیه ببرد. عضو جامعه روحانیت 
مبارز در پاسخ به سوالی پیرامون ضرورت وحدت نیروهای 
سیاسی اصلاح طلب در شرایط ملتهب یادشده، اظهار 
کرد:»وحدت چیزی نیست که زمان خاص داشته باشد 
و علاوه بر بحث انتخابات، باید در همه زمان ها و شرایط 

امکان وحدت را پروراند و به سوی آن حرکت کرد. به ویژه 
اینکه وحدت یک اصل قرآنی است و باید در طی هرسال 
به آن توجه و عمل کرد«. وی همچنین در جواب اینکه 
آیا ممکن است به لیست های واحد انتخاباتی برسیم و 
آیا ممکن است رسیدن به لیست واحد ایجاد دوقطبی 
در شرایط خاص فعلی را دامن بزند، پاسخ داد: »ما در 
طول 41سال گذشته همواره انتخابات داشتیم و بسیاری 
از این انتخابات ها رقابت شدید نیز حاکم بوده، اما اغلب 
این رقابت ها به تشنج نینجامیده است. رقابت در مجلس 
بیشتر در تهران و شهرهای بزرگ است و اکثر شهرها آن 
شور خاص رقابتی شدید و دوقطبی را ندارند که بخواهیم 
از بابت چیزی نگران باشیم. لذا رقابت و لیست دادن نباید 

ما را نگران کند«.

سید رضا اکرمی :
رقابت  لیست های انتخاباتی به التهابات کشور دامن نمی زند

معاون امور تشکیلات جامعه روحانیت مبارز گفت: جامعه روحانیت پذیرفته است که سه نفر 
منتخب از اعضای شورای مرکزی این تشکل به عنوان نقش نظارت گری و داوری در جلسات 

شورای ائتلاف حضور یابند و حتی در رای گیری تصمیمات شورا شرکت نمی کنند.
حجت الاسلام محمد حسین موسی پور، با تاکید بر همراهی همه جریانات ولایی و ارزشی 
با شورای ائتلاف، گفت: خروجی تصمیمات و برنامه ریزی های شورای ائتلاف در حقیقت باید 
برآیند نظرات همه احزاب و تشکل های انقلابی و ارزشی باشد و نقش جامعه روحانیت مبارز در 
این شورا، نقش داوری و نظارتی است و ما ضمن همراهی با شورا نقش هدایت گری و نظارتی 
خواهیم داشت. عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز افزود: تاکنون  تمام جریان ها و 
نیروهای سیاسی همراه و همفکر را ترغیب و تشویق کرده ایم به این که با شورا همکاری همه جانبه 

داشته باشند تا وحدت حداکثری در شرایط حساس کنونی حاصل شود. معاون امور تشکیلات 
جامعه روحانیت با بیان اینکه فهرستی که به عنوان شورای ائتلاف برای انتخابات مجلس شورای 
اسلامی معرفی می شود باید تجلی بخش خواست عمومی مردم باشد، گفت: برآیند این فهرست 
باید تشکیل مجلسی کارآمد و توانمند برای حل مشکلات کنونی کشور باشد. موسی پور با اصلاح 
این تعبیر که گفته می شود جامعه روحانیت به شورای ائتلاف پیوسته، تصریح کرد:  تعبیر دقیق تر 
این مسئله این است که جامعه روحانیت مبارز پذیرفته است که سه نفر منتخب از اعضای شورای 
مرکزی به عنوان نقش نظارت گری و داوری در جلسات شورای ائتلاف حضور یابند و حتی در رای 
گیری تصمیمات شورا شرکت نمی کنند تا بتوانند در صورت بروز اختلاف سلیقه یا برداشتی بین 

اعضای شورای ائتلاف به گونه ای صائب و مستقل نقش داوری خود را ایفا کنند.

حجت الاسلام محمد حسین موسی پور:

 لیست ائتلاف اصولگرایان، تجلی خواست مردم باشد

تایید  موضوع  تشریح  به  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
و تکذیب ها پیرامون دو نامه منسوب به چهره های سیاسی 
پس  کرد:  اظهار  کیانوش راد  محمد  پرداخت.   اصلاح طلب 
تعدادی  در  گرفته  صورت  آرامی های  نا  و  اعتراضات  بروز  از 
که  بر ضرورت هایی  بنا  از اصلاح طلبان  تعدادی  از شهرها، 
نسبت به ایجاد شنیدن اعتراضات مردم از یک سو و استفاده 
از روش های مدنی برای طرح مطالبات و یا به صورت پررنگ تر 
پاسخ به آن اعتراضات از سوی دیگر  داشتند، نامه ای را امضا 
کردند. وی با بیان اینکه "جمع امضا کنندگان این نامه به تعداد 
۷۷ نفر می رسد" گفت: قطع اینترنت بعضا باعث شده بود شاید 
دو الی سه نفر از افراد علی رغم اینکه نظر کلی به صدور نامه 

داشتند، امکان پیگیری پیشنهادات خود را در متن نامه پیدا 
نکردند. کیانوش راد مدعی شد: بیانیه ۷۷ نفر برخلاف ادعای 
برخی به هیچ عنوان موضعی  تحریک آمیز نبوده است؛ بلکه 
بر اساس وظیفه سیاسی هر نیروی سیاسی و میهن دوستی، 
تذکری به مقامات اجرایی جهت دوری از به کار گیری خشونت 
برخی  اگر   افزود:  وی  است.  بوده  معترضان  با  برخورد  در 
معتقدند باید خارج از چارچوپ قانون با معترضان برخورد 
شود و یا اگر معتقدند اگر کسی در برخورد با مردم تخلفی کرده 
باید از برخورد با تخلفات چشم پوشی کرد، ما امضا کنندگان 
بر اساس عقل، منطق و منافع جمهوری اسلامی با چنین 
دیدگاهی مخالف هستیم و نظر خویش را به صراحت اعلام می 

کنیم. این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه به ماجرایی که 
آن را نامه جعلی منسوب به تعدادی از اصلاح طلبان دانست، 
اشاره کرد و گفت: در مورد نامه منسوب شده توسط یک رسانه، 
صرف نظر از بحث پیرامون چنین امری، تعداد زیادی از امضا 
کنندگان به صورت کاملا روشن از صدور چنین نامه  جعلی خبر 
دادند. آن چه که باعث تاسف است اقدام غیر حرفه ای و غیر 
اخلاقی این رسانه است. قاعدتا باید منبع خبرش را شفاف 
اعلام کند. وی در پایان گفت: در هر حال آنچه که مورد تاکید 
امضا کنندگان بیانیه اول بوده و هست، موضع واقع بینانه و 
به دور از تسویه حساب های سیاسی و جناحی و فارغ از سوء 

استفاده از بیانیه های جعلی بوده است.

کیانوش راد تشریح کرد
ماجرای دو نامه منسوب به ۷۷ چهره سیاسی اصلاح طلب
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یک محقق و پژوهشگر طب سنتی :

خواص معجزه آسای چای سبز را بشناسید 

یک محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: مصرف دمنوش چای سبز قبل از غذا 
باعث کاهش اشتها و لاغری می شود. 

داود حاج محمد خانی، محقق و پژوهشگر طب سنتی درباره خواص چای سبز 
اظهار کرد: این گیاه از فواید و خواص بسیار فوق العاده ای بهره مند است که برای 

درمان انواع بیماری ها، جوانی و تناسب اندام مفید است.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی افزود: چای سبز و سیاه هر دو از یک درخت 
تهیه می شوند اما شیوه فناوری آنها متفاوت است. هر دو حاوی مقادیر مشابه از پلی 
فنول ها هستند، که از آسیب DNA در برابر سموم زیست محیطی به یک میزان 

جلوگیری می کنند.
او بیان کرد: مصرف دمنوش چای سبز قبل از غذا باعث کاهش اشتها و لاغری 
می شود همچنین استفاده از دمنوش چای سبز و بابونه یک ساعت بعد از غذا به 

دستگاه گوارش کمک می کند و آرامش بخش است.
حاج محمد خانی تصریح کرد: ترکیب دم نوش چای سبز، سیاه و سفید  نشاط 
آور است و سبب بند شدن اسهال افراد می شود. افرادی که می خواهند در طول روز 
آرامش داشته باشند از ترکیب دمنوش چای سبز و نصف قاشق گل بهارنارنج استفاده 

کنند.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: افرادی که به فشار خون و چربی خون 
مبتلا هستند؛ این چای را با چای ترش به نسبت مساوی مخلوط و دم و روزانه ۲ 

فنجان میل کنند. این دمنوش باعث کنترل فشار خون و چربی خونشان می شود.
محمد خانی تصریح کرد: افراد اگر در طول روز دچار خستگی می شوند می توانند 
از دمنوش چای سبز و نعنا به نسبت مساوی و اضافه کردن کمی لیمو ترش این 
دمنوش را تهیه کنند. این دمنوش به طور معجزه آسایی خستگی تان را رفع می کند.
به گفته او در برخی موارد ذکر شده دمنوش چای سبز برای فعالیت ویروس و 

باکتری به ویژه آنفلوانزا و تبخال موثر است.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: افرادی که سنگ کلیه، نقرس و کم خونی 
شدید دارند از مصرف چای سبز و سیاه پرهیز کنند؛ استفاده از این دو نوع چای در 
افرادی که مشکل بی خوابی دارند توصیه نمی شود. چای سبزمضراتی برای زخم 
گوارش دارد و مصرف زیاد آن برای کلیه ها مضر است به ویژه برای افرادی که دفع 

پروتئین دارند.

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی:

سم کشنده بوتالیوم موجود در غذا را بشناسید 
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: بوتولینیوم بر اثر مصرف غذاهایی که 
حاوی سم باکتریایی هستند ایجاد می شود که منبع اصلی باکتری ها کنسروهای 

خانگی است که خاصیت اسیدی پایینی دارند. 
خدیجه رحمانی درباره بوتولیست  مسمویت غذایی اظهار کرد: بوتولیست یک 
نوع بیمارd نادری است که بر اثر غذاهای آلوده به باکتری بوتولینیوم ایجاد می شود. 
این نوع  باکتری عمدتاً در خاک غیرفعال است ولی وقتی در محیط کم اکسیژن 
قرار می گیرد ایجاد مسمومیت می کند. این سم، بو و رنگ خاصی ندارد و به همین 
دلیل نمی توانید از طریق ظاهر، آن را تشخیص دهید ولی  حتی مقدار کم این سم 

می تواند برای فرد بسیار کشنده باشد.
وی در ادامه افزود: مسمومیت ناشی از مصرف غذاهایی است که حاوی سم 
باکتریایی هستند و منبع اصلی باکتری ها کنسرو های خانگی است که خاصیت 
اسیدی پایینی دارند یا کنسروهای آماده ای که نامناسب تهیه شده  باشند و ظاهر 
مناسبی ندارند و باد کرده اند. همچنین مواد غذایی تخمیری یا دودی، کلًا غذاهای 
نگهداری شده مانند سیر و پنیر مانده می تواند موجب تولید این نوع سم شوند. 
معمولًا غذاهای گرمی که بیش از ۴ ساعت در دمای اتاق مانده باشند، قابل خوردن 

نیستند، زیرا باکتری های سم بوتولیوم در آنها به راحتی رشد می کنند.
رحمانی متذکر شد: نوع دیگری از این سم مخصوص نوزادان است که در اثر 
آلوده  زخم های  در  دیگر  نادر  نوع  یک  شود.  ایجاد  است  ممکن  عسل  مصرف 
است، یعنی افرادی که دارای زخم  هستند، زخم آن ها تولید میکروب کرده است و 

باکتری های به وجودآمده  باعث ایجاد سم بوتولینیوم می شوند.
رحمانی درباره علائم و نشانه های سم بوتولینیوم بیان کرد: نشانه های بارز این سم 
دردهای شکمی، تهوع، استفراغ و اسهال است. علائم و نشانه های دیگر آن مانند 
دوبینی، تاری دید، افتادگی پلک به دلیل ضعیف شدن سیستم ایمنی بدن، لکنت 
زبان و در موارد شدیدتر مشکل در بلع، خشکی زبان، ضعف عضلات و ماهیچه ها، 

خستگی های عمومی از نشانه های بارز این نوع سم هستند.
وی درباره پیشگیری از این نوع سم اظهار کرد: در صورت تهیه کنسرو در منزل باید 
از روش پخت تحت فشار بالا استفاده کنید. معمولًا فشار مناسب حدود ۱۲۰ درجه 
و به مدت ۵دقیقه باید اعمال شود. البته معمولًا برای تهیه مربا و ژله ها نیازی به این 
فشار بالا وجود نیست زیرا قند موجود در مربا و ژله ها می توانند مانع رشد باکتری ها 

شوند.
رحمانی یادآور شد: به تمام افراد توصیه می شود تا جایی که امکان دارد از غذاهای 
غیرپاستوریزه شده استفاده نکنند و غذاهای پخته  شده ای که به مدت ۳ الی 
۴ساعت در دمای اتاق مانده اند مصرف نکنند و پیاز و سیری که تفت داده  شده اند 

در دمای معمولی نگهداری نشود.
او بیان کرد: اگر از کنسروهای خانگی استفاده می کنید ابتدا به مدت ۱۰ دقیقه 
با هم زدن مکرر بجوشانید تا سم و باکتری موجود از بین بروند. از کمپوت هایی که 
ظاهر سالمی ندارند و باد کرده اند استفاده نکنید، اما در صورت سالم بودن آنها، 
اگر به مدت ۲۰ دقیقه جوشانده شوند، می توانید از آنها استفاده کنید. مادران به 
شیرخواران کمتر از یک سال خود عسل ندهند زیرا موجب ایجاد این نوع سم در 

آنها می شود. 

با زخم اثنی عشر و راه های درمان آن
 آشنا شوید 

یک متخصص گوارش گفت: زخم اثنی عشر خوش خیم است و به سرطان و زخم 
بدخیم ختم نمی شود. 

پیمان ادیبی متخصص و استاد گوارش دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در گفت وگو 
با خبرنگار  حوزه کلینیک گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار کرد: 
زخم اثنی عشر در انتهای دهانه معده و در ابتدای روده باریک رخ می دهد؛ مخاط 
لوزالمعده )روده( بر خلاف مخاط معده پرزدار است که هضم غذا را راحت تر و آسانتر 

می کند.
ادیبی درباره این سوال که علائم زخم اثنی عشر چیست، پاسخ داد: زخم اثنی 

عشر خوش خیم است و به سرطان و زخم بدخیم ختم نمی شود.
فعالیت غیرطبیعی معده با علائمی همچون سنگینی سر دل، غش رفتن سر دل و 
سوءهاضمه شروع می شود، البته درباره همه افرادی که سوءهاضمه دارند نمی توان 
گفت از عارضه زخم اثنی عشر رنج می برند. دوازدهه علاوه بر سوءهاضمه نشانه های 
خونریزی،  دیگر  نوع  می کند.  ایجاد  نیز  را  )معده(  خونریزی  همچون  دیگری 
خونریزی فوقانی گوارش است که علامت آن استفراغ خون )بالا رفتن خون روشن( 
یا دفع مدفوع مشکی شل چسبنده است. زخم اثنی عشر یا همان دوازدهه بر اثر 
میکروب به وجود می آید؛ لذا مهمترین و اولین برای ریشه کن کردن میکروب ها به 

وسیله آنتی بیوتیک است.
آنتی بیوتیک ها توسط پزشک دو هفته تجویز می شود؛ علاوه بر درمان دو هفته ای، 
درمان مناسب با هر منطقه ای باید فرق داشته باشد. همچنین برای کاهش اسید و 
سرعت بخشیدن زخم نیز ۱.۵ ماه داروی ضدحساسیت زیر نظر پزشک باید مصرف 

شود و نباید بدون نظر پزشک داروی خود را قطع کنید.
علائم خفیف و قابل تحمل منظم مصرف کردن دارو ها نشانه این است که دارو ها 
بسیار موثر بوده اند، اما موارد دیگری که میکروب معده )باکتری هیلکوباکتر( می تواند 
باعث زخم و خراشیدگی در اثنی عشر شوند مصرف دارو های مسکن از دسته های 
ضدالتهاب به خصوص در افراد مسن و کسانی است که سابقه زخم داشته اند و در 

معرض ابتلا به زخم اثنی عشر هستند.
دارو هایی مانند بروفن، ایبوبروفن، نوافن، ژلوفن، دیکلوفناک، پروکسیکام و... که 
باعث تسکین درد ها است برای مصرف توصیه نمی شود. البته استامینوفن جزء این 
دارو ها نیست و باعث زخم نیز نمی شود. رژیم غذایی و خوردن غذا های خاص عامل 

ایجاد زخم در معده یا زخم دوازدهه نیست و روی بهبود زخم تأثیر ندارد.
روش تشخیص زخم معده

زخم معده باید به وسیله اثبات و مشاهده تشخیص داده شود و یکی از روش های 
اثبات و مشاهده آن آندوسکوپی است. آندوسکوپی لوله ای ست که با عبور از مری وارد 
معده می شود و در دسترس و با وضوح بالا نقاط معده و دوازدهه را نشان می دهد. 
درباره کسانی که این آزمایش و آندوسکوپی ها را انجام ندادند نمی شود گفت از زخم 

اثنی عشر رنج می برند و باید این آزمایش جهانی را برای تشخیص انجام دهند.

سلامت 

افزایش  رعایت رژیم غذایی مناسب برای تنظیم دمای بدن، 
سطح انرژی و بهبود خلق و خو در فصل سرما ضروری است.

سال  فصول  تمام  در  محصولات  تمام  کشت  امکان  گرچه 
به صورت گلخانه ای وجود دارد، اما محصولاتی که به طور طبیعی 
و در فصل خودشان پرورش می یابند، علاوه بر اینکه منجر به تولید 
کربن اضافی نمی شوند، از نظر ارزش غذایی غنی تر هستند. 
میوه های پاییزی مملو از انواع ویتامین، آنتی اکسیدان و مواد 
معدنی هستند. معمولا سطح انرژی بدن در پاییز و به طور کلی 
فصل سرما کاهش می یابد، بنابراین باید مواد غذایی مصرف شود 
که علاوه بر افزایش دمای بدن، خلق و خو را بهبود بخشد و از بروز 
افسردگی جلوگیری کند. متخصصان تغذیه فرنی،  حلیم، مخلوط 
جو، غلات دیگر و شیر، انواع سیب رنده شده به همراه دارچین 
و زنجبیل و شیرکم چرب ولرم را برای وعده صبحانه مناسب فصل 
سرما می دانند. در وعده نهار استفاده از انواع حبوبات و سبزیجات 
به شکل سالاد توصیه شده است. در وعده شام می توان از یک 
پروتئین بخار پز مانند ماهی یا سوپ استفاده کرد. استفاده از فلفل 
و زردچوبه در غذا به دلیل خواص آنتی اکسیدانی و ویتامین های 
موجود در آنان توصیه شده است. متخصصان آجیل،  میوه های 

پاییزی و انواع دمنوش را به عنوان میان وعده توصیه کرده اند.
سیب یکی از گزینه هایی است که استفاده روزانه آن توصیه 
و ۹۵  فیبر  گرم  حاوی ۴  متوسط،  سیب  عدد  هر  است.  شده 
کالری است. این میوه خوشمزه منبع غنی ویتامین C و A و 
مواد معدنی فسفر، پتاسیم، کلسیم و آهن است. در بسیاری از 
کشورها از جمله آمریکا، سیب پس از موز، دومین میوه محبوب 
محسوب می شود. تحقیقات نشان می دهد که نوشیدن آب سیب 

باعث افزایش انتقال دهنده عصبی استیل کولین می شود و با 
آلزایمر و پیری مغز مبارزه می کند. فیبر موجود در سیب و خواص 
آنتی اکسیدانی آن از بروز بیماری پارکینسون جلوگیری می کند، 
علاوه بر این سیب از پوسیدگی دندان جلوگیری می کند و باعث 
سفیدشدن دندان می شود. سیب حاوی ترکیباتی به نام فلاونول 
است که احتمال سرطان لوزالمعده را ۲۳ درصد کاهش می دهد. 
همچنین ترکیبات موجود در پوست سیب فعالیت سلول های 
سرطانی کبد، روده بزرگ و سینه را کاهش می دهد. فیبر بالای 
موجود در سیب خاصیت ضد سرطانی فوق العاده ای، مخصوصا 
در روده بزرگ دارد. مصرف یک سیب در روز، احتمال دیابت نوع 
۲ را ۲۸ درصد کاهش می دهد. سیب با فیبر بالای خود، عملکرد 
کلیه را بهبود می بخشد، همچنین از تجمع پلاک در شریان ها 
جلوگیری می کند و ترکیب فنولی موجود در پوست سیب، مانع از 
رسوب کلسترول در دیواره رگ ها می شود. سیب حاوی یک آنتی 
اکسیدان به نام کورستین است که باعث می شود ریه ها اکسیژن 
عنوان  به  دیگر  مناسب  گزینه  یک  موز  کنند.  جذب  بیشتری 
میان وعده در فصل سرماست؛ یک موز با اندازه متوسط حاوی 

مواد مغذی زیر است:
-۱۲ درصد از فیبر مورد نیاز روزانه را تامین می کند. فیبر برای 

هضم غذا و کاهش خطر ابتلا به دیابت مفید است.
تا  می کند  تامین  را  بدن  نیاز  مورد   C ویتامین  از  -۱۷ درصد 
سلول های ایمنی بتوانند از بدن محافظت کنند و سبب رشد و 

توسعه سلول ها شوند.
-۲۰ درصد ویتامین B۶ بدن را تامین می کند. ویتامین B۶ غذا 

را به انرژی تبدیل می کند. 

-۱۲ درصد پتاسیم مورد نیاز بدن را تامین می کند. پتاسیم در 
توسعه سلول ها، بافت ها و اندام های بدن موثر است.

-۸ درصد از منیزیم مورد نیاز بدن را تامین می کند. این ماده 
معدنی در تولید انرژی بدن و تنظیم فشار خون و گلوکز موثر است. 
نور خورشید مهمترین منبع ویتامین D به شمار می آید. به همین 
دلیل کمبود ویتامین D در فصل سرما بسیار شایع است در این 
حالت این ویتامین بیشتر از طریق مواد غذایی و انواع مکمل در 
اختیار بدن قرار می گیرد. مواد غذایی مانند زرده تخم مرغ، ماهی، 
قارچ، انواع پنیر، شیر، حبوبات، روغن ماهی، آب پرتقال و خاویار 

حاوی مقدار زیادی ویتامین D هستند.
علاوه بر سلامت جسمی، سلامت روان نیز باید درنظر گرفته 
شود. معمولا افراد در فصل سرما انرژی پایینی دارند و از افسردگی 

گلایه می کنند.
رژیم  می دهد  نشان  لندن  کالج  دانشگاه  محققان  مطالعات 

غذایی سالم غنی از سبزیجات مانع ابتلا به افسردگی می شود.
رژیم غذایی از طریق اثرگذاری بر مغز می تواند بر سلامت روان 
تاثیر بگذارد. استرس اکسیداتیو که نوعی فرآیند شیمیایی است، 
تنها  التهاب  و  خون  فشار  تغییرات  انسولین،  برابر  در  مقاومت 
بخشی از آسیب های ناشی از رژیم غذایی نامناسب هستند که 
موجب آسیب دیدن مغز و در نتیجه اختلالات خلقی می شوند؛ 
اما رژیم غذایی حاوی مواد ضد التهاب و آنتی اکسیدان که معمولا 
در میوه ها، سبزیجات و آجیل یافت می شود از مغز در برابر فشار 
اکسیداتیو محافظت می کند. همچنین بر اساس این تحقیقات، 
رژیم غذایی بر شکل گیری نورون های مغزی به ویژه در هیپوکامپ 

که مسئولیت تنظیم حالت را برعهده دارد، اثرگذار است.

مطالعات محققان آمریکایی نشان می دهد که مصرف ماهی در 
وعده های غذایی احتمال ابتلا به افسردگی را کاهش می دهد و 
منجر به بهبود خلق و خو می شوند. اسیدهای چرب امگا ۳ موجود 
در ماهی ساختار غشای مغز و میزان دوپامین و سروتونین را تغییر 
می دهند. دوپامین و سروتونین از مهمترین انتقال دهنده های 
ایفا  افسردگی  در  مهمی  نقش  که  می شوند  محسوب  عصبی 
می کنند. علاوه بر این، پروتئین، ویتامین و مواد معدنی موجود 
در ماهی نیز در برابر افسردگی اثر محافظتی دارند. انجمن قلب 
آمریکا توصیه کرده است که حداقل دو بار در هفته، از ماهی در 
رژیم غذایی استفاده شود. مطالعات محققان دانشکده پزشکی 
غذایی  مواد  از  استفاده  که  می دهد  نشان  هاروارد  دانشگاه 
حاوی اسیدهای چرب امگا ۳، ویتامین B۱۲، فولیک اسید و 
پروتئین های گیاهی و گوشت سفید، سبب بهبود خلق و خو و 
احساس شادی می شود. ترک برخی عادت های غذایی و انجام 

برخی دیگر که در بهبود خلق و خو موثر هستند عبارتند از:
-از کربوهیدرات تصفیه شده تا حد امکان استفاده نکنید

نبات،  آب  مانند  شده  تصفیه  کربوهیدرات های  از  استفاده 
کننده  مصرف  به  ابتدا  در  سفید،  آرد  و  شیرینی  شکلات، 
احساس انرژی می دهند؛ ولی به سرعت بدن را خسته می کنند 
و برخلق و خو تاثیر منفی دارند. برخلاف تصور عموم، استفاده 
از خوراکی هایی که قند مصنوعی دارند، سبب شادی و حس 

سرزندگی نمی شود.
-از مواد پروتئینی استفاده کنید

استفاده از مواد پروتئینی، به ویژه پروتئین های گیاهی و گوشت 
بهبود  را  خو  و  خلق  و  می شود  شادی  احساس  سبب  سفید، 

می دهند.
-از اسیدهای چرب امگا ۳ استفاده کنید

اسیدهای چرب امگا ۳ یکی از مهمترین فاکتورهای بهبود خلق 
و خو و رفع افسردگی هستند.

-ویتامین B۱۲ و فولات را فراموش نکنید
تحقیقات نشان می دهد که ویتامین B۱۲ و فولات )فولیک اسید( 
یکی از مهمترین منابع تولید انتقال دهنده عصبی سروتونین است 

که نقش مهمی در ایجاد احساس شادی و نشاط دارد.
-استفاده از غذاهای حاوی اسید آمینه

-موز
-تخم کدو تنبل

-چای بابونه
وعده های  از  استفاده  عدم  مانند  راهکارهایی  این  بر  علاوه 
سنگین غذایی، پیاده روی و ورزش منظم، خواب کافی، معاشرت 
با افراد شاد و شرکت در فعالیت های اجتماعی و خیرخواهانه، 
راهکارهایی برای بهبود خلق و خو و حس شادی و سرمستی 

هستند.

سلامت نیوز: گلویتان می سوزد و کمی درد دارد؟ آبریزش بینی و سرفه های گاه و بی گاه 
آزارتان می دهد و تب هم کرده اید؟ این علائم می گویند شما سرما خورده اید. احتمالا در 

دو تا سه روز ابتدای بیماری، این علائم، شدید هستند و آرام آرام از شدتشان کم می شود.
اگر سرما خورده باشید، احتمالا بیماری تان حدود پنج روز تا یک هفته طول می کشد. 
بد نیست بدانید که از دویست نوع ویروسی که سرماخوردگی را ایجاد می کنند، تنها سه 
نوع ویروس باعث ابتلا به آنفلوانزا می شوند. آنفلوانزا معمولا با تب، تعریق، سردرد و درد 
عضلات و مفاصل همراه است و اگر به آن دچار شوید از گلودرد، گرفتگی بینی و سرفه های 
مکرر شکایت می کنید. اسهال یا دیگر مشکلات گوارشی هم ممکن است با برخی از انواع 

آنفلوانزا همراه شوند.
باید آنتی بیوتیک بخورم؟

حتی در صورت تجربه کردن علائم گفته شده، همیشه مجبور به استفاده از آنتی بیوتیک 
نیستید. اگر به سرماخورگی شما، نوعی از عفونت های باکتریایی هم اضافه شد و علائم 
شدیدتر و طولانی تر شدند، می  توانید در مورد مصرف آنتی بیوتیک مناسب با پزشکتان 
مشورت کنید. عفونت سینوس، عفونت گلو و عفونت گوش، اصلی ترین دلایل مصرف 
آنتی بیوتیک در زمان ابتلا به سرماخوردگی هستند، اما به خاطر داشته باشید که کسی جز 
پزشک متخصص، نمی تواند در مورد ابتلا به چنین عفونت هایی اظهارنظر کرده و براساس 
نوع عفونت آنتی بیوتیک تجویز کند. گذشته از این، استفاده از آنتی بیوتیک، زمانی که به 
عفونت ویروسی مبتلا شده اید هیچ کمکی به بهبود شما نمی کند و تنها مقاومت بدنتان در 

برابر داروها را بالا می برد.
اگر درجه بخاری را بالا ببرم سرما نمی خورم؟

برخلاف باورهای عامیانه، سرمای هوا دلیل دچار شدنتان به چنین بیماری هایی نیست. 
حتی اگر هوای خانه خنک باشد یا به خیابان سردی وارد شوید، در صورت درگیرنشدن با 
ویروس ها نه سرما می خورید و نه آنفلوانزا می گیرید. این بیماری ها حتی در تابستان هم 
می توانند سراغتان بیایند، پس به خاطر گرم کردن خانه، در مصرف انرژی زیاده روی نکنید.

چرا مدام سرما می خورم؟
یا  آلرژی  به  ابتلا  و  دخانیات  مصرف  استرس،  با  درگیربودن  خستگی،  کم خوابی، 
به  ابتلا  احتمال  کرده اند،  تضعیف  را  بدن  ایمنی  سیستم  که  دیگری  بیماری های 
سرماخوردگی و آنفلوانزا را بالا می برند. به طور کلی، اگر هر بزرگسال بین دو تا چهار بار 
در سال سرما بخورد طبیعی است و بچه ها هم معمولا سه تا هشت بار در سال سرما 

می خورند. با این وجود اگر شما بیشتر از این میزان با سرماخوردگی درگیر هستید، بهتر 
است در مورد وضعیت سیستم ایمنی بدنتان با یک متخصص مشورت کنید. اگر احساس 
باز شده، قرص زینک مصرف کنید،  بدنتان  به  پای ویروس سرماخوردگی  می  کنید، 
ویتامین D و ویتامین C بیشتری به بدنتان برسانید و تا جایی که می توانید استراحت کنید 

تا زودتر این ویروس از بدنتان بیرون برود.

به بهانه سوزش گلو و آبریزش بینی، آنتی بیوتیک مصرف نکنید

سرماخورده اید یا آنفلوانزا گرفته اید؟

حتماً نظرات متفاوت در مورد تمرین تا حد ناتوانی را شنیده اید. برخی منابع می گویند 
فشار آوردن به عضلات تا حدی که موقتاً ناتوان شوند برای رشد عضله مفید است و شما 
باید چند ست را تا مرز ناتوان شدن ادامه دهید تا عضلات خود را کاملًا خسته کرده و از 

تمرینتان بهترین نتیجه را بگیرید.
 تمرین تا حد ناتوانی به این معناست که عضلات خود را تا جایی تمرین دهید که دیگر 
نتوانند نیروی کافی برای انجام یک تکرار دیگر تولید کنند یا به عبارتی توان یک تکرار 
دیگر را نداشته باشند. عضلات و سیستم عصبی شما در این زمان به یک خستگی و 
ناتوانی کوتاه مدت رسیده اند و نیاز به دوره ای استراحت دارند تا انرژی کافی برای ادامه 
جمع کنند. شیوه ی بسیار سختی برای تمرین است! اما برخی از طرفداران این شیوه ی 
تمرینی عقیده دارند ورزشکاران باید در تمام جلسات تمرینی خود از این شیوه استفاده 

کنند. آن ها بر این باورند که تمرین تا مرز ناتوانی، بیشترین نتایج را دارد.
اما واقعیت این است که اگر عاقلانه و حساب شده از شیوه ی تمرینی تمرین تا مرز 
ناتوانی استفاده نکنید، به نفع عضلاتتان نیست. مثلًا تحقیقی نشان داده که انجام 
ست ها تا مرز ناتوانی، تجمع لاکتات در عضله را افزایش می دهد و تشدیدکننده ی 
استرس متابولیک است. تجمع لاکتات و استرس متابولیک می توانند محرکی برای رشد 
عضله باشند اما استفاده از این رویکرد تمرینی به طور مکرر، مضراتی دارد که در ادامه به 

آن ها اشاره می کنیم:
طولانی تر شدن مدت زمان ریکاوری

وقتی شما تا مرز ناتوانی موقت عضله تمرین می کنید، آن عضله دیگر مصرف شده 
است! بنابراین طبیعی است که به زمان بیشتری برای بازیابی نیاز داشته باشد. تمرین تا 
حد ناتوانی فشار بسیار زیادی به عضله وارد می کند؛ اما برای سیستم عصبی نیز سخت 
است. مغز و سیستم عصبی شما نقش فعال و مهمی در تولید نیرو برای انقباضات عضله 
دارند. این مغز شماست که به عضلاتتان دستور می دهد چه بکنند! اگر مغز و سیستم 
عصبی تان از تمرین تا حد ناتوانی خسته شوند، نخواهید توانست فیبرهای تند انقباض 

زیادی را به کار بگیرید و رشد عضله داشته باشید و این می تواند دستاوردهایتان را محدود 
کند. ضمناً، وقتی عضلات تهی از انرژی می شوند و سیستم عصبی تان خسته و فرسوده 

است، به زمان بیشتری برای ریکاوری نیاز دارید.
تمرین تا حد ناتوانی ضعف هایی دارد اما باز هم می تواند شیوه ای مؤثر برای تقویت 
رشد عضلات باشد، به این شرط که در حد اعتدال از این روش استفاده کنید. بعضی 
از روزها عضلات خود را تا حد ناتوان شدن تمرین دهید و از این شیوه فقط در ست آخر 

استفاده نمایید
برای هایپرتروفی عضله ضروری نیست

تحقیقات اخیر نشان می دهد شما مجبور نیستید تا مرز ناتوانی عضلات تمرین کنید 
تا آن ها را رشد دهید.

مطالعه ای در سال ۲۰۰۶، دستاوردهای قدرتی و رشد عضلات در واکنش به تمرین 
تا حد ناتوانی را در مقایسه با شیوه ی تمرینی بدون رسیدن به مرز ناتوانی مورد بررسی 

قرار داد.
در این مطالعه، ۴۲ مرد سالم که از نظر بدنی کاملًا متناسب بودند، تمرینات مشابهی 
انجام دادند. این تمرینات شامل اسکات و پرس نیمکت می شد. این پروتکل از سه ست 

برای هر تمرین با ۶ تا ۱۰ تکرار تشکیل شده بود.
یک گروه تا مرز ناتوانی تمرین کرد و گروهی دیگر نه.

هر دو گروه از وزنه های یکسان استفاده کرده بودند و تکرارها و ست ها را انجام داده 
بودند، جوری که یک گروه به مرز ناتوان شدن رسید و گروهی دیگر نه.

در پایان شش ماه تمرین، هر دو گروه توانسته بودند قدرت و سایز عضلات را بالا ببرند و 
دستاوردهایشان یکسان بود. در این مطالعه، تمرین تا حد ناتوانی، مزیت خاصی را نشان 

نداد.
برخی پژوهش ها نشان می دهند شما مجبور نیستید تا مرز ناتوانی تمرین کنید تا 
عضلات رشد کنند و قوی شوند. در واقع تعدادی از مطالعات نشان داده اند متوقف شدن 

در یکی دو تکرار قبل از ناتوان شدن عضله، بیشتر به نفع رشد عضله است.
ممکن است واکنش آنابولیک را کاهش بدهد

برای اینکه هایپرتروفی عضله روی بدهد، بدن شما نیاز دارد که در فاز آنابولیک باشد. 
مطالعه ای دریافته انجام مکرر تمرین تا حد ناتوانی از میزان IGF-۱ که یک هورمون 
آنابولیک قوی است و رشد عضله را به دنبال دارد می کاهد. همین مطالعه دریافت که 
مدام به شیوه ی تمرین تا حد ناتوانی تمرین کردن منجر به افزایش هورمون کورتیزول 
می شود. این نشان می دهد همیشه تا حد ناتوانی تمرین کردن، محرک بدن برای رشد 
را غیرفعال می کند و کورتیزول را که هورمون تخریب کننده ی بافت عضله است فعال 
می نماید. ما به سیگنال های رشد آنابولیک برای هایپرتروفی عضله نیاز داریم و مرتباً 
تا حد ناتوانی تمرین کردن می تواند سرکوب کننده رشد عضله باشد. مطالعات نشان 
می دهند تمرین تا مرز ناتوانی، موجب تخلیه AMP می شود که یک نشانگر سلولی 
برای کاهش ذخیره انرژی است. هنگامی که AMP بالا می رود، بدن وارد فاز کاتابولیک 
می شود که به نفع هایپرتروفی عضله نیست. البته این بدان معنا نیست که شما هرگز 
نباید ست هایی را تا مرز ناتوانی انجام دهید. انجام بعضی از تمرینات تا حد ناتوانی عضله 
و محدود کردن این شیوه به تکرار پایانی، محرکی افزوده برای رشد عضله خواهد بود؛ 
اما نباید در سیگنال دهی آنابولیک اختلالی ایجاد شود. ضمناً انجام چند ست تا مرز 
ناتوانی عضله می تواند کمکتان کند یکنواختی هایپرتروفی را از بین ببرید و جهشی در 

دستاوردهایتان داشته باشید.
افزایش احتمال آسیب

وقتی از عضله تا حد ناتوان شدن کار می کشید، این عضله نیروی بسیار کمی می تواند 
تولید کند. عضلات تثبیت کننده برای حرکت دادن وزنه مجبورند وارد عمل شوند تا کار را 
انجام دهند. فُرم اجرایتان نیز به هم می ریزد زیرا شما مجبورید از گشتاور استفاده کنید. 
سلول های عضله در سطح سلولی نیز دچار آسیب می شوند زیرا عضله را مجبور می کنید 
با وجود خستگی و ناتوانی کار انجام دهد. در نتیجه دچار درد و ناراحتی بیشتری خواهید 
شد و این می تواند روی انگیزه تان برای تمرین و ورزش، تأثیر منفی بگذارد یا فُرم اجرایتان 

را نادرست کند.
حرف آخر

تمرین تا حد ناتوانی ضعف هایی دارد اما باز هم می تواند شیوه ای مؤثر برای تقویت 
رشد عضلات باشد، به این شرط که در حد اعتدال از این روش استفاده کنید. بعضی 
از روزها عضلات خود را تا حد ناتوان شدن تمرین دهید و از این شیوه فقط در ست آخر 
استفاده نمایید. این کار باعث می شود خستگی عضلات و سیستم عصبی مرکزی بدون 
اینکه تداخلی در واکنش آنابولیک ایجاد شود به حداقل برسد. برخی پژوهش ها نشان 
می دهند شما مجبور نیستید تا مرز ناتوانی تمرین کنید تا عضلات رشد کنند و قوی 
شوند. در واقع تعدادی از مطالعات نشان داده اند متوقف شدن در یکی دو تکرار قبل 
از ناتوان شدن عضله، بیشتر به نفع رشد عضله است در روزهایی که ست های بیشتری 
را تا حد ناتوانی انجام می دهید، مدت زمان بیشتری برای ریکاوری عضلات و سیستم 
عصبی تان صرف کنید. همچنین اگر ست هایی را تا حد ناتوانی ادامه می دهید، حتماً 
پروتئین و کالری کافی برای حمایت از رشد عضلات خود مصرف کنید. تغذیه ی خوب 
در هر شرایطی لازم است اما وقتی که عضلات خود را بیش از حد خسته می کنید، مهم تر 
هم می شود. از تکنیک های تمرینی پیشرفته مانند سوپرست، دراپ ست و... نیز برای به 
چالش کشیدن عضلات به شیوه های گوناگون استفاده کنید. روش تمرین خود را به طور 
مرتب تغییر دهید تا رشد عضلاتتان متوقف نشود. همان طور که می بینید شما مجبور 
نیستید در بیشتر ست ها، عضلات را تا حد ناتوانی خسته کنید. در واقع، اگر این شیوه 
را فقط بعضی روزها و برای برخی از ست ها به کار ببرید، دستاوردهای بیشتر و خستگی 
کمتری نیز خواهید داشت. پس فریب توصیه هایی را که به شما می گویند بدون ناتوان 

کردن عضله نمی توانید آن را رشد دهید، نخورید؛ چون علم چیز دیگری می گوید!

چرا نباید همیشه تا مرز ناتوانی تمرین کنید؟

نکاتی در مورد یک روش متداول برای عضله سازی

برای تنظیم دمای بدن این خوراکی ها را بخورید

مواد غذایی که خلق وخوی پاییزی را بهاری می کنند
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جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم :
۱3 روستا در قم از آب شرب مناسب بی بهره است

جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم با بیان اینکه معضل شوری آب 
قمرود حل شده است، گفت: ۱۳ روستا در قم از آب شرب مناسب بی بهره است.

با عنوان تشریح  که  از ظهر سه شنبه در نشست خبری  قبل  آبادی  داوود  محمود 
برنامه های قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه استان قم در دفتر خبرگزاری تسنیم در قم 
برگزار شد، با اشاره به چهلمین سالگرد ارتش بیست میلیونی به فرمان حضرت امام)ره(، 
اظهار کرد: ۱۵۹۸ دهستان محروم با ۳۸۵۰ روستا و جمعیت ۹۸۵ هزار نفر با ضریب 
محرومیت ۶ تا ۹ در کشور داریم که فرمانده سپاه کل کشور، پیشنهاد تشکیل قرارگاه 
پیشرفت و آبادانی را در راستای مطالبات مقام معظم رهبری مطرح کردند تا بر اساس 

الگوی اسلامی - ایرانی محرومیت را از دهستان ها رفع کنند.
وی حوزه فعالیت این قرارگاه را فرهنگی، اجتماعی، تعلیم و تربیت، بهداشت و درمان 
و اشتغال و عمران معرفی کرد و ادامه داد: با توجه به محرومیت بیشتر دهستان قنوات 
و قمرود، قرارگاه پیشرفت و آبادانی قم در اواخر سال ۹۵ این منطقه را منطقه هدف قرار 

داد.
جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم افزود:  طلبه های بسیجی به عنوان 
امام روستا  در منطقه هدف نزدیک به ۲ سال و ۶ ماه است که مستقر شده اند؛ سال 
اول را به مطالعه و شناخت کامل منطقه هدف در ۵ حوزه فعالیت ذکر شده، از طریق 
زندگی یک ساله توسط طلبه های جهادی همراه با هسته جهادی گذراندیم. داوود آبادی 
عنوان کرد: بعد از شناخت فرصت ها و تهدیدات و نقاط ضعف و قوت کامل دهستان، 
دغدغه مردم را یافتیم و متناسب با سبک زندگی ایرانی - اسلامی وضعیت مطلوبی را 

ترسیم کردیم.
نسبت جمعیت روستا به شهر قم ۵ به ۹۵ است

وی با اشاره به اینکه نسبت جمعیت روستا به شهر قم ۵ به ۹۵ است، گفت: تحکیم 
بنیان خانواده، کاهش مهاجرت روستایی به شهر، افزایش تعلق خاطر نسبت به زندگی در 

روستا، ازجمله فعالیت فرهنگی ترسیم شده قرارگاه پیشرفت و آبادانی قم است.
جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم با اشاره به مثلث مشارکت مردم، 
مسئولان ذی ربط و قرارگاه، عنوان کرد: کاهش مضرات زیست محیطی دهستان قمرود، 

تعریف زیرساخت های مناسب از جمله فعالیت های عمرانی قرارگاه است.
داوود آبادی با اشاره به اینکه افزایش اشتغال پایدار در روستا، ارتقای سطح درآمد 
و معیشت مردم از فعالیت های حوزه اشتغال است، بیان کرد: براساس طب ایرانی - 
اسلامی و مطالبه مقام معظم رهبری اولویت ما پیشگیری از طریق اصلاح سبک زندگی و 
تغذیه است و قرارگاه پیشرفت و آبادانی در سطح کشور از طریق انتخاب سفیران سلامت 
ارتباط مستقیم گرفته که در پایان سال ۹۷، ۶۰ تا ۷۰ درصد مراجعه جامعه هدف به 

پزشک در کشور کم شده است.
وی احیای نظام آموزشی به صورت کارآمد و مولد و ارتقای روحیه نشاط و شادابی 
روستاییان را از برنامه های تعلیم و تربیت این قرارگاه معرفی کرد و گفت: آماده همکاری 
با سایر دستگاه های استان قم هستیم و قابل ذکر است که در حوزه عمرانی اعتباراتی از 

دستگاه های متولی استان جذب شده است.
جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم ادامه داد: ۱۰۳ هزار و ۲۲۹ 
روستا در کشور داریم و ۴۰ هزار و ۹۴۵ روستا خالی از سکنه است؛ ۲ هزار و ۱۱۶ 
پروژه قرارگاه پیشرفت و آبادانی در کشور اجراشده و ۵۲۷ میلیارد تومان پول نیاز بود که 
قرارگاه محرومیت زدایی کشور ۵۰ درصد آن را تأمین کرده و بقیه مبلغ توسط هم افزایی 
دستگاه های مربوطه تأمین می شود. داوود آبادی با بیان اینکه در روستاهای کشور ۱۳۲۳ 
مدرسه ابتدایی، ۲۸۸ مدرسه متوسطه دوره اول و دوره متوسطه دوم ۱۱۰ مدرسه است، 
گفت: در حوزه فرهنگی از طریق انتخاب ۱۴ طلاب بسیجی در دهستان فعالیت را آغاز 
کردیم و یکی از مهم ترین طرح های ما احیای وقف در دهستان های قمرود و قنوات 
قم است که تا کنون با برنامه های قرارگاه، ۶ زمین وقف احداث خانه عالم و ۳ قطعه 
زمین وقف مسجد و یک قطعه وقف زمین کشاورزی داشتیم. جانشین فرمانده قرارگاه 
پیشرفت و آبادانی سپاه قم از اعزام ۱۱۴ نفر زائر اولی به سفر زیارتی اربعین خبر داد و 
اظهار داشت: احیای سنت قرض الحسنه هم از برنامه های قرارگاه قم بود که ۲۰ صندوق 
قرض الحسنه بین مردم در دهستان های قنوات و قمرود فعالیت دارند. وی ابراز کرد: در 
حوزه عمران و زیرساخت بیشتر از ۸۰ پروژه در استان قم داشتیم که مجموعه هایی مانند 
آبفا، فرمانداری استان قم، بخش مرکزی و بخشداری و از محل اعتبارات دهیاری ها، 

همکاری و تآمین اعتبار داشتند.
ساخت ۷۰ واحد مسکونی برای مردم سیل زده معمولان

داوود آبادی افزود: مشغول ساخت ۷۰ واحد مسکونی برای مردم سیل زده ابراهیم آباد 
و زوران تل از توابع معمولان هستیم و اعتبار ۳۵ واحد از طریق حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( تأمین شده و ۳۵ واحد توسط ستاد مردمی کمک به سیل زدگان و سپاه 

علی بن ابی طالب)ع( تأمین  شده است.
وی گفت: مدارس دهستان قمرود امسال با کمک دستگاه های متولی برای اولین 
بار گاز دارند و آب شرب دهستان قمرود از طریق دستگاه های آب شیرین کن صنعتی با 

کمک آبفا تأمین می شود که معضل آب شور حل شده است.
ایجاد اشتغال پایدار برای ۲۰۰ نفر در دهستان قمرود

جانشین فرمانده قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم ادامه داد: برنامه سال ۹۸ این قرارگاه 
ایجاد اشتغال پایدار برای ۲۰۰ نفر در دهستان قمرود و قنوات قم بوده که موفقیت خوبی 
نداشتیم و جامعه هدف به دنبال کار کردن نبوده که ما مشکل کار او را حل کنیم؛ ولی 
امیدواریم تا پایان امسال این عدد را پوشش دهیم. وی بیان کرد: ۵۰ نفر سفیر سلامت 
در قم داریم و ۴۰ جلسه آموزش سبک زندگی برای مردم روستا برگزارشده که ۳۰ درصد 
مراجعات مردم روستاهای قنوات به پزشک کمتر شده است؛ در حوزه تعلیم و تربیت در 
قم تمرکز ما روی دانش آموزان با اجرای طرح خانه رویش و ارتقای سطح دانش و مهارت 
است که خانه رویش با تمرکز بر حل مشکل میان مادران و کودکان از بدو تولد تا ۷ سالگی 
برنامه هایی برگزار می کند. داوود آبادی با اشاره به تأمین مالی ۳۷۰ دانش آموز بی بضاعت، 
عنوان کرد: در قالب نهضت ارتقای دانش و مهارت، رسته های شغلی روستا که شامل دام 
سبک، سنگین و پسته در منطقه هدف است، شناختیم و باید از دوران ابتدایی تا متوسط 

دوم آموزش تخصصی مناسب با رسته شغلی را به دانش آموزان آموزش دهیم.

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

عمده مشکلات به دلیل غفلت از سیره و 
فرهنگ شهدا است 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با اذعان به اینکه عمده مشکلات کشور به 
دلیل غفلت از سیره و فرهنگ شهدا است گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی هم بارها 
تاکید داشته اند که نباید یاد و خاطره و فرهنگ شهدا در جامعه به فراموشی سپرده شود. 
احمد حاجی زاده ظهر دیروز در نشست هم اندیشی مسوولان ارتش و روسا و دبیران 
کمیته های ۱۷گانه ستاد کنگره ملی شهدای استان قم که در گروه پدافند هوایی حضرت 
معصومه)س( برگزار شد، با اشاره به مظلومیت ارتش در استان قم اظهار کرد: همین 

مساله موجب شده است که شهدای ارتش نیز در این استان مظلوم واقع شوند.
وی با اشاره به تاکید فرمانده ارتش برای معرفی شهدای ارتش در استان قم گفت: امیر 
موسوی بارها در جلسات مختلف تاکید داشتند که شهدای ارتش در قم باید معرفی شوند 

و به همین خاطر باید کار ویژه ای در راستای معرفی شهدای ارتش صورت گیرد.
رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با اذعان به اینکه عمده مشکلات کشور به 
دلیل غفلت از سیره و فرهنگ شهدا است افزود: رهبر معظم انقلاب اسلامی هم بارها 
تاکید داشته اند که نباید یاد و خاطره و فرهنگ شهدا در جامعه به فراموشی سپرده شود.

وی خواستار بسیج تمام امکانات و ظرفیت های قم برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
و معرفی شهدای استان شد و اظهار کرد: سالیانه در قم هزار یادواره شهدا برگزار می شود 
که باید این یادواره ها زیرمجموعه کنگره ملی شهدای استان ساماندهی شده و هدفمند 
برگزار شود. حاجی زاده دیدار از خانواده های شهدا را امری ضروری خواند و تصریح کرد: 
از ۶ هزار شهید استان قم، تنها هزار و ۱۰۰ پدر شهید و ۲ هزار و ۴۰۰ مادر شهید در قید 
حیات هستند و باید به صورت هدفمند در راستای آشنایی با شهدا به دیدار این خانواده ها 
رفت. وی استفاده از هنر و ابزار روز در معرفی شهدا را مهم دانست و گفت: شهدای استان 

قم باید به مردم معرفی شوند و تمام شهر به نماد و تصویری از شهدا مزین شود.
 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم خبرداد
نامگذاری 25۰ کوچه  شهر با عنوان شهدای استان قم 
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم از نامگذاری ۲۵۰ مورد از کوچه های 

شهر با عنوان شهدای استان قم خبر داد.
 حسن مالکی نژاد در نشست هم اندیشی مسوولان ارتش و روسا و دبیران کمیته های 
حضرت  هوایی  پدافند  گروه  در  که  قم  استان  شهدای  ملی  کنگره  ستاد  ۱۷گانه 
معصومه)س( برگزار شد، با اشاره به نامگذاری ۲۵۰ مورد از اسامی کوچه ها و معابر شهر 
قم به نام شهدا اظهار کرد: شهرداری اهتمام ویژه ای در راستای استفاده از اسامی شهدا 
در سطح شهر دارد. وی با تاکید بر افتتاح دو سالن ورزشی با نام شهدا در ماه های اخیر 
تصریح کرد: آخرین سالن ورزشی که به همت شهرداری قم افتتاح شده با عنوان شهید 

شاخص ارتش جمهوری اسلامی ایران، شهید اکبری در اختیار مردم قرار گرفت.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به لیست اسامی پیشنهادی به 
شهرداری برای نامگذاری معابر و شوارع شهر تصریح کرد: این امکان وجود دارد که ارتش 
اسامی شهدای خود را به شهرداری ارائه کند تا در صورتی که این اسامی استفاده نشده 
باشد در لیست نامگذاری قرار گیرد. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نقش 
آموزش و پرورش در فرهنگ سازی ایثار و شهادت در جامعه اذعان کرد: باید در حوزه ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت توجه ویژه به آموزش و پرورش صورت گیرد چراکه دانش آموزان 
بهترین قشر در زمینه کارهای فرهنگی هستند. رسول منعم مدیرکل ورزش و جوانان استان 
هم ضمن اعلام آمادگی برای نامگذاری یکی از مسابقات ملی استان به عنوان شهدای 
ارتش و تقدیر از خانواده های شهدای ارتش در این مراسم تصریح کرد: همچنین نامگذاری 

اماکن ورزشی با عنوان شهدا در دستور کار اداره کل ورزش و جوانان است.

مدتی است برخی کم توجهی ها به مساله عفاف و حجاب در قم،  آیینه پاک این شهر 
مقدس را غبارآلود ساخته که این مساله موجب تکاپوی جمعی برای پاک کردن این 

ناهنجاری از دامن این شهر مذهبی شده است.
ساکنان قم از گذشته های دور به رعایت ارزش های دینی همچون حجاب در بین 
خاص و عام زبانزد بودند و زنان این شهر مقدس به حفظ حریم پوشش اهتمام کامل 
داشتند،  اما مدتی است جلوه این واجب دینی در قم اندکی غبارآلوده شده و احتیاج به 

عزم جدی و عمومی برای پیدا کردن شفافیت سابق خود را دارد.
رعایت کامل حریم پوشش در قم،  دغدغه جمعی متدینین است و شاید بتوان گفت 
اهمیت رعایت حجاب در این شهر از سایر نقاط کشور بیشتر خودنمایی می کند، چراکه 

قم پایگاه نشر معارف اهل بیت)ع( و میزبان حرم مطهر حضرت معصومه)س(  است.
در همین رابطه خبرنگار ایرنا در گفت وگو با شماری از مسئولان و کارشناسان به 
بررسی اهمیت حفظ حجاب و عمل به این واجب دینی در شهر مقدس قم می پردازد و 
راهکارهای ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در شهر کریمه اهل بیت)ع( را بررسی می کند.

دغدغه مندی متدینین در موضوع حجاب جدی گرفته شود
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم پیرامون این موضوع گفت:  رعایت 
ارزش های اسلامی در شهر قم به عنوان حرم اهل بیت)ع( از اهمیت بسزایی برخوردار 

است و متدینین در این خصوص دغدغه مند هستند.
نصرت الله لطفی افزود: هر سخنی که بنده در خصوص رعایت حریم شهر کریمه 
اهل بیت)ع( بیان می کنم نه سیاسی است و نه برای منفعت جناحی مطرح می شود،  

بلکه درد دین است که همه باید متوجه آن باشند.
وی ادامه داد:  در نگاه کلی اکنون نظام جمهوری اسلامی در نبرد نابرابر با نظام سلطه 
در ۲ سنگر فرهنگی و اقتصادی قرار دارد،  دشمنی که پس از اجرای انواع توطئه ها برای 
ضربه زدن به انقلاب اسلامی در رسیدن به اهداف خود ناکام مانده،  در حال حاضر 

می خواهد از راه نفوذ فرهنگی،  به اسلام و انقلاب لطمه وارد کند.
وی بیان کرد:  دشمن می خواهد از این راه و از مسیر فشارهای اقتصادی مردم را در 

برابر نظام اسلامی قرار دهد و باورهای دینی و انقلابی آنان را از درون تهی کند.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم گفت:  اوج این حرکت شوم دشمن 
در شهر قم قابل مشاهده است،  چراکه این شهر پایگاه تشیع و فقاهت است و دشمن 

همواره به دنبال آسیب واردکردن به آن است.
وی بیان کرد: حتی در زمان طاغوت،  زنان وابسته به حکومت جرات رعایت نکردن 
ارزش های اسلامی همچون حجاب را در قم نداشتند اما امروز شاهد بروز یکی از 
پدیده های شوم نظام سلطه با همراهی نااهلان و جاهلان در بحث رعایت نکردن 

حجاب اسلامی در این شهر و سایر نقاط کشور هستیم.
وی ادامه داد:  آنچه رضاخان قلدر به دلیل شجاعت و ایستادگی مردم متدین نتوانست 
بر سر ملت ایران تحمیل کند،  امروز متأسفانه در موضوع بی حجابی در برخی از نقاط 

کشور مشاهده می شود.
لطفی با اشاره به این که رعایت حجاب اسلامی مساله ای مهم و کلان در حوزه مباحث 
فرهنگی است،  گفت:  متأسفانه مشاهده می شود برخی افراد قانون شکن بدون توجه 
به قوانین کشور در خودروها،  کشف حجاب می کنند بدون این که هیچ گونه نگرانی از 

برخورد داشته باشند.
وی بیان کرد: عبور خودروهایی که افراد داخل آن کشف حجاب کرده اند، از راه های 
ارتباطی شهر قم به  هیچ  عنوان قابل تحمل نیست و باید هرچه سریع تر برای مقابله با آن 

راهکاری اندیشیده شود.
وی ادامه داد:  اگر آن اهتمام و جدیتی را که نیروی انتظامی در برخورد باکسانی که 
کمربند ایمنی خود را در داخل خودروها نمی بندند و سایر جرایم رانندگی دارد،  در 

مساله برخورد با کشف حجاب در وسایل نقلیه داشت، قطعاً شاهد وضع امروز نبودیم.
حرکت های مردمی برای تقویت فرهنگ عفاف در قم حمایت می شود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز گفت: یکی از سیاست های جدی این اداره، 
حمایت از حرکت های مردمی در جهت توسعه فرهنگ عفاف و حجاب در استان است.
سید موسی حسینی کاشانی افزود: وظیفه خود می دانیم که از حرکت های مردمی در 
راستای تقویت فرهنگ دینی در این استان نهایت حمایت را داشته و در راستای تحقق 

منویات علما و رهبر معظم انقلاب گام برداریم.
وی با بیان اینکه قم دارای جایگاه خاص فرهنگی و دینی در سطح کشور است گفت: 
رسیدن به جایگاه والای این شهر در گرو مشارکت و همراهی مردم است که در این زمینه 

شاهد مطالبه و همراهی همشهریان در این زمینه هستیم.
حسینی کاشانی تأکید کرد: طرح های خوبی درزمینهٔ تقویت فرهنگ عفاف و حجاب 

در شورای فرهنگ عمومی قم و قرارگاه ۱۹ دی این استان تدوین و وظایف دستگاه های 
مختلف در این زمینه تعیین شده است.

وی با قدردانی از مشارکت مردم در گسترش و تقویت فرهنگ عفاف و حجاب اظهار 
داشت: با مشارکت مردم، قم را به جایگاه حقیقی خود به عنوان شهری نمونه و الگو در 

کشور در فرهنگ دینی ارتقا می دهیم.
اجرای طرح صیانت از حریم عفاف و حجاب در ادارات قم

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم نیز دراین زمینه گفت: طرح 
صیانت از حریم امنیت عمومی،  حجاب و عفاف و حقوق شهروندی در ادارات استان 

در حال اجراست.
رضا ملک زاده بیان کرد:  در تابستان سال جاری با حضور بازرسان استانداری در همه 
دستگاه های اجرایی وادارات استان،  وضعیت این مجموعه ها در رعایت موضوعاتی 
همچون عفاف و حجاب،  رعایت حقوق شهروندی و سلامت اداری مورد پایش قرارگرفته 

و گزارش این نظارت ها به اطلاع مسئولان و مردم خواهد رسید.
وی با اشاره به ضرورت استفاده ازنظر نخبگان برای ترویج عفاف و حجاب، افزود: 
همچنین با تشکیل مجمع مشورتی از میان فعالان عرصه ترویج عفاف و حجاب در 
قم، این موضوع به صورت تخصصی مورد واکاوی قرار می گیرد و نظرات مجمع برای 
تبدیل شدن به دستورالعمل های اجرایی به کارگروه فرهنگی و اجتماعی استان ارائه 

می شود.
وی ادامه داد: بر اساس آیین نامه های جدید، استاندار رئیس و مدیرکل دفتر امور 
اجتماعی دبیر کارگروه اجتماعی و فرهنگی استان است، در این کارگروه وظایف 
هر دستگاه در موضوع عفاف و حجاب به صورت تخصصی تعیین می شود و آن ها 
موظف اند مشکلات موجود در این زمینه را شناسایی و راهکارهای لازم را نیز ارائه کنند.
ملک زاده گفت: گروه کاری کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی،  زن و خانواده 
متعالی،  سلامت و امنیت قضایی،  امور فرهنگی و عفاف و حجاب و حقوق شهروندی 
ازجمله گروه های فعال در زیرمجموعه این کارگروه خواهند بود که نظرات تخصصی 
خود را برای تصمیم گیری نهایی به جلسات کارگروه اجتماعی و فرهنگی استان ارائه 

خواهند داد.
وی بیان کرد:  همچنین برای حفظ و ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در شهر مقدس 
قم، از ظرفیت تشکل های مردم نهاد به صورت گسترده استفاده خواهد شد و آنان 
می توانند در تعامل با دستگاه های اجرایی نظرات خود را پیرامون این مساله به مسئولان 

استان ارائه و در اجرای برنامه های مرتبط با موضوع عفاف و حجاب، شرکت کنند.
وی ادامه داد: تمام تلاش خود را برای ارتقا جایگاه عفاف و حجاب در استان قم به 
کار خواهیم گرفت و در این زمینه با همراهی اقشار مختلف مردم،  برنامه های متنوع و 

گسترده ای را در سطح ادارات، مراکز عمومی و محافل مختلف اجرا می کنیم.
تذکر لسانی نسبت به بدحجابی به فرهنگ عمومی تبدیل شود

جانشین دبیر ستاد امربه معروف قم نیز در این خصوص گفت: زمانی که فرهنگ 
تذکر لسانی نسبت به بدحجابی به فرهنگ عمومی تبدیل شود، نیازی به حضور ستاد 
امربه معروف نیست و هر فردی منکر احتمالی را ببیند، می تواند تذکر دهد و به طور 

مسلم اثرگذار خواهد بود.
سید محمدتقی حسینی افزود: مانورهایی با محوریت ستاد امربه معروف در مرکز شهر 
اجرا می شود تا فرهنگ تذکر لسانی پیرامون حجاب و عفاف را در جامعه نهادینه و به 

فرهنگ عمومی تبدیل نماییم.
وی اضافه کرد: در این مانور از نیروهای خواهر استفاده می شود، زیرا معتقد هستیم 
اگر خواهران در زمینهٔ حجاب به بانوان تذکر دهند نتیجه بهتر و حواشی کمتری در 

پی دارد.
وی ادامه داد: در این راستا واحد خواهران ستاد امربه معروف با همکاری مجامع دیگر 
ازجمله سپاه علی بن ابیطالب )ع(، نیروی انتظامی، مجمع رهروان امربه معروف و نهی 

از منکر، جامعه ناصحین و موسسه شمیع عفاف مانورهای مشترک برگزار می کند.
حسینی در ادامه بابیان اینکه بد پوششی ها درشان استان قم نیست، گفت: البته 
نسبت به بدحجابی که در شهر قم وجود دارد، برخی سیاه نمایی می کنند، گرچه 

اعتقادداریم حتی یک مورد نیز برای قم زیاد است.
وی اضافه کرد: در گذشته حتی به اندازه تعداد انگشتان دست نیز بدحجابی در شهر 
قم مشاهده نمی شد، ولی امروز با ارتباطاتی که بین قم و استان های دیگر وجود دارد و با 

گسترش شبکه های اجتماعی، این اتفاق رخ داده که باید فکر اساسی نمود.
وی با اشاره به راهکارهای مؤثر در زمینهٔ حفظ حجاب شهر قم، بیان کرد: اگر بتوانیم 
امر به  معروف و نهی از منکر را با زبان نرم و روش مناسب در جامعه شکل دهیم، بهترین 

راه پیشگیری و مقابله با بدحجابی است.
جانشین دبیر ستاد امربه معروف قم تأکید کرد: با روش های تحقیقی و پژوهشی، 
کرسی های آزاداندیشی، مصاحبه تلویزیونی و ساخت کلیپ کار فرهنگی نماییم و افراد 

را اقناع کنیم که حجاب به نفع آن هاست.
وی افزود: با توجه به بمباران شبهاتی که در فضای مجازی وجود دارد، بسیاری از افراد 
جامعه درزمینهٔ لزوم رعایت حجاب و عفاف توجیه نیستند و باید بتوانیم اقشار جامعه 

به ویژه بانوان را نسبت به آسیب های بدحجابی آگاه نماییم.
وی بابیان اینکه عفاف و حجاب مختص خانم ها نیست، گفت: مردان هم باید محجبه 

باشند؛ ولی متأسفانه چهره و پوشش برخی مردان محجبه نیست.
حسینی بیان کرد: حجاب از ضروریات دین اسلام است و در منابع دینی تأکید ویژه و 

فراوانی نسبت به حفظ حجاب شده است.
وی افزود: در سال های اخیر دشمنان داخلی و خارجی دین اسلام و شبکه های 
اجتماعی تبلیغات زیادی علیه حجاب انجام می دهند و افراد روشنفکر مآب نیز بحث 

حجاب اختیاری را مطرح می کنند.
وی تصریح کرد: در گذشته نیز تبلیغات مشابه بوده است، ولی امروز با روش های 
جدید اقدام به چنین تبلیغاتی می کنند و به اسم دموکراسی و آزادی سعی دارند تا ریشه 

حجاب را که از ضروریات دین است، تخریب نمایند.

رییس شورای شهر اسلامی قم:

اجرای طرح اصلاح عوارض پردیسان نیاز به 
اراده مدیریت شهری دارد

 رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: باوجود تصویب شورا و تاکید استانداری تاکنون 
تمام بندهای اصلاح فرمول عوارض منطقه پردیسان قم اجرایی نشده است که اجرایی 

کردن تمام این طرح نیازمند اراده جمعی مدیریت شهری است. 
عبدالله جلالی، عصر دوشنبه در یک صد و بیستمین جلسه رسمی و علنی شورای 
املاک  موقت  تجاری  فرمول عوارض  اخذ مجوز اصلاح  به  اشاره  با  قم  اسلامی شهر 
پردیسان افزود: بندهایی از این مصوبه عملیاتی و بخش های مهم آن که شامل تعیین ۲۵ 

درصد تجاری است، تاکنون عملیاتی نشده است.
وی با تاکید بر اینکه این اصلاح فرمول در راستای کاهش عوارض در این منطقه است 
ادامه داد: شورای اسلامی شهر قم پیگیری های مختلفی برای اجرای تمام بندهای این 
مصوبه انجام داده و جلسه های متعددی در این زمینه با مدیران عالی استان برگزار کرده 

ولی متاسفانه تاکنون این پیگیری ها به نتیجه مطلوب نرسیده است.
رییس شورای اسلامی شهر قم در ادامه با تاکید بر اینکه تفکر بسیجی نیاز امروز کشور 
است، تاکید کرد: مسئولان باید با تفکر بسیجی در جهت خدمت به مردم از هیچ تلاشی 
کوتاهی نکنند. جلالی، حضور بسیج در عرصه های مختلف را ضروری دانست و گفت: 

مسئولان استان باید با روحیه بسیجی در راستای حل مشکل ها با تمام توان اقدام کنند.
راهپیمایی  در  قم  شهیدپرور  مردم  به ویژه  مردم  باشکوه  حضور  از  تقدیر  ضمن  وی 
محکومیت اغتشاش های اخیر گفت: مردم  زمان شناسی ایران اسلامی با حضور حماسی 
در راهپیمایی بار دیگر عمق بصیرت خود را به رخ دنیا کشیدند. رییس شورای اسلامی 
شهر قم همچنین با اشاره به اخذ نام گذاری ۱۸ مورد اسامی پیشنهادی جهت نام گذاری 
شوارع و معابر قم گفت: شورای شهر برای معابر مختلف قم نام هایی مصوب کرده است که 
برخی نام گذاری های مصوب این شورا متاسفانه اجرایی نشده است. جلالی ادامه داد: 
پل پردیسان ازجمله مکان هایی بود که سال گذشته با تصویب شورای شهر به نام شهید 
محسن حججی نام گذاری شده است ولی متاسفانه تاکنون تابلوی نام گذاری این پل نصب 
نشده است. سید مجتبی سبحانی ثابت، رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائران 
شورای اسلامی شهر قم نیز در ادامه این جلسه، با اشاره به لایحه اخذ مجوز نام گذاری  ۱۸ 
مورد اسامی پیشنهادی جهت نام گذاری معابر و خیابان های قم گفت: نام گذاری تمام این 
معابر و کوچه ها به نام شهدا است که تمام این نام گذاری ها با درخواست ساکنان کوچه ها 
و با هماهنگی بنیاد شهید انجام شده است. حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش 
زر عضو شورای اسلامی شهر قم، نیز در این جلسه، با اشاره به اخذ مجوز اصلاح فرمول 
عوارض تجاری موقت املاک پردیسان گفت: تاکنون باوجود پیگیری های فراوان بندهایی 
جهت  پیشنهادی  اسامی  مورد  نام گذاری ۱۸  اخذ  است.  نشده  اعمال  فرمول  این  از 
نام گذاری شوارع و معابر قم و همچنین اخذ مجوز اصلاح فرمول عوارض تجاری موقت 
املاک پردیسان ازجمله لایحه هایی بود که امروز در صحن علنی شورای اسلامی شهر قم 

مطرح شد و اعضای شورا به این لوایح رای مثبت دادند.

رئیس مجمع عمومی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

نهمین اجلاسیه منطقه ای جامعه مدرسین در 
اصفهان برگزار می شود

 رئیس مجمع عمومی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: نهمین اجلاسیه منطقه ای 
جامعه مدرسین روز چهارشنبه ۱۳ آذرماه امسال به میزبانی اصفهان و با حضور علمای 
استان های مرکزی و چهارمحال و بختیاری با موضوع رسالت روحانیت و حوزه های علمیه 

در پیشبرد بیانیه گام دوم انقلاب ترتیب می یابد. 
درسالن  خبرنگاران  درجمع  سه شنبه  روز  فال  فرخ  احمد  حجت الاسلام والمسلمین 
جلسات جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: مراسم اختتامیه این اجلاسیه روز 

پنجشنبه ۱۴ آذرماه برگزار خواهد شد.
وی گفت: نهمین اجلاسیه منطقه ای جامعه مدرسین در سه کمیسیون بیانیه گام دوم 
انقلاب و رسالت روحانیت در نهادینه کردن معنویت و فرهنگ اسلامی، بیانیه گام دوم 
انقلاب و رسالت روحانیت در بسط عدالت و مبارزه با فساد و بیانیه گام دوم و رسالت روحانیت 

در ترویج مفاد دینی و اعتقادی، عزت دینی و مرزبندی با دشمن تشکیل شده است.
فرخ فال اظهار داشت: کار محتوا و مدیریت کمیسیون های نهمین اجلاسیه جامعه 
مدرسین را ۱۸۰ تن از علمای این سه استان انجام شده و اصل اجلاسیه با حضور ۹۰۰ 
تن از علما ترتیب خواهد یافت. وی تصریح کرد: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برای 
پیشبرد و تبیین بیانیه گام دوم انقلاب اقدام های ارزنده ای را آغاز و دبیرخانه دائمی نیز 
برای آن راه اندازی کرده است. وی گفت:  بعد ازاختتامیه اجلاسیه، جمع بندی نظرات 
کمیسیون های سه گانه و علمای این سه استان توسط جامعه مدرسین حوزه علمیه انجام و 
به تناسب نهادهای حوزوی و نهادهای مختلف نظام برای برنامه ریزی اجرایی ابلاغ خواهد 
شد. فرخ فال اظهار داشت:  درهشت اجلاسیه منطقه ای گذشته اعضای جامعه مدرسین 
با حضور دراستان های مختلف از نزدیک در جریان مسائل مربوط به حوزه های علمیه و 
دیگر مسائل اجتماعی قرار گرفته اند. وی گفت: هشت اجلاسیه گذشته جامعه مدرسین 
از سال ۸۱ با مشارکت  استان های خراسان رضوی، کرمانشاه، ایلام، کردستان، لرستان، 
کهکیلویه و بویراحمد، خوزستان، یزد، کرمان، سیستان و بلوچستان، فارس، بوشهر، 
هرمزگان، مازندران، گیلان، گلستان، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و اردبیل ترتیب 
یافته است. وی بیان کرد: دراین نشست آیت الله مظاهری از علمای استان اصفهان، 
آیت الله محمد یزدی رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه، یکی از روسای قوای سه گانه و 
فرماندهان سپاه سخنرانی خواهند کرد. فرخ فال گفت: جامعه مدرسین بیش ازنیم قرن، 
خدمت با درایت و اخلاص به جامعه روحانیت، مرجعیت، مردم و انقلاب اسلامی ارائه کرده 
و تاریخ آن درخشان است. وی افزود: اهمیت جامعه مدرسین درارتباط موثر و مستمر با 
علمای بلاد است، وحدت علما و گردهمایی آن ها برکات ویژه ای دارد، گردهمایی علمای 
بلاد همواره یکی از توصیه ها و دغدغه های امام راحل بود. فرخ فال در ادامه اظهار کرد: 
حضور پرشور و انقلابی مردم در حمایت از امنیت و منویات رهبر معظم انقلاب بعد از 
اصلاح قیمت سوخت یک بار دیگر نیز دسیسه و توطئه های دشمنان را خنثی کرد. وی 
گفت:  مردم با حضور خود در راهپیمایی های سراسری کشور مرز و صف خود را از آشوبگران 

و اغتشاشگران جدا کردند.   
  

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قمک

اسناد ۱3 خلبان شهید استان قم گردآوری و 
منتشر شود 

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم با اشاره به وجود ۱۳ خلبان 
شهید در استان گفت: نیاز است که برای این شهدا محتوا سازی شده و کتاب و اسناد آن ها 
آماده شود تا مردم با آن ها آشنا شوند.   حجت الاسلام لقمان پور در نشست هم اندیشی 
مسئولان ارتش و روسا و دبیران کمیته های ۱۷گانه ستاد کنگره ملی شهدای استان که 
در سالن جلسات پدافند هوایی حضرت معصومه)س( برگزار شد، با اشاره به ضرورت کار 
در راستای معرفی شهدای استان به ویژه شهدای ارتش اظهار داشت: اداره کل حفظ آثار 
و نشر ارزش های دفاع مقدس استان این آمادگی را دارد که در راستای تدوین کتاب تاریخ 
شفاهی شهدای ارتش و معرفی آن ها گام بردارد. وی ضمن اعلام آمادگی برای معرفی 
شهدای ارتش در نشست های تخصصی، کلیپ ها و ویژه نامه های این اداره کل افزود: 
همچنین در صورت جمع آوری اسناد شهدا امکان راه اندازی نمایشگاه اسناد شهدای 
ارتش نیز وجود دارد. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم با اشاره به 
وجود ۱۳ خلبان شهید در استان افزود: نیاز است که برای این شهدا محتوا سازی شده و 
کتاب و اسناد آن ها آماده شود تا مردم با آن ها آشنا شوند. وی همچنین به آماده سازی موزه 
دفاع مقدس استان اشاره کرد و گفت: با توجه به اینکه این موزه در مراحل پایانی است برای 

معرفی درست ظرفیت های ارتش و شهدای آن نیازمند همکاری بیشتری هستیم.
تشکیل ۹ کارگروه زیرمجموعه کمیته فرهنگی کنگره شهدای قم

محمدحسن یزدی نژاد رئیس سازمان بسیج هنرمندان استان قم در این مراسم با اشاره 
به اقدامات کمیته فرهنگ، هنر و رسانه ستاد کنگره شهدای استان قم بیان کرد: ۹ کارگروه 
ذیل این کمیته تشکیل شده که در موضوعات هنری، تجسمی، کتاب، فیلم، ادبی، تاریخ 
شفاهی، عکس، محصولات فرهنگی و فضای مجازی کار می کند. وی با تأکید بر استفاده 
از ظرفیت افراد شاخص استان در حوزه هنری و فرهنگی در کارگروه های این کمیته 
خاطرنشان کرد: دستگاه های متولی این حوزه نیز فعال شده اند تا بتوانیم اقداماتی اثرگذار 
را در حوزه فرهنگی و هنری و رسانه ای رقم بزنیم. رئیس سازمان بسیج هنرمندان استان 
قم با اشاره به برنامه های فرهنگی و هنری که ذیل ستاد کنگره شهدا پیش بینی شده است، 
افزود: کمیته های مختلف ستاد کنگره شهدا کارهای فرهنگی و هنری را به این کمیته 

بسپارند تا بتوانیم اقداماتی واحد و باکیفیت مطلوب را به مخاطبان ارائه کنیم.

معاون جامعه و مردم جامعه مدرسین: 

ادارات قم درمسیر افزایش رضایتمندی مردم 
حرکت کنند

 معاون جامعه و مردم جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: ادارات دولتی استان درمسیر 
افزایش رضایت مندی و حل مشکلات مردم حرکت کرده و نسبت به دغدغه های عمومی 
مردم حساس باشند.  حجت الاسلام و المسلمین محمدرضا آشتیانی عصر سه شنبه 
درهمایش ائمه جماعات ادارات و دستگاه های اجرایی استان قم در سالن جلسات جامعه 
مدرسین بیان کرد: افزایش رضایت مندی و حل مشکلات مردم، مهمترین مساله ای بوده 
که باید ائمه جماعات ادارات باید به آن توجه داشته باشند. وی تصریح کرد: قبل از انقلاب 
فساد، رشوه و رانت فضای ادارات دولتی را تسخیر کرده بود در حالی که بعد از انقلاب 
ادارات کشور در تکریم مراجعین و سالم سازی اقدامات گام های بسیار بلندی برداشته 
است. وی اظهار داشت: ائمه جماعات ادارات و دستگاه های اجرایی باید نسبت به اصل 

عمل به مر قانون حساسیت لازم را به خرج دهند.

 موضوعی که  به دغدغه مسئولان قم  تبدیل شده است

زدودن غبار بدحجابی از آیینه شهرمقدس قم

اجتماعی

سحر سلطانی

 چرا هیچ چیزی برای این بچه ارزش ندارد؟ چرا نسبت 
چیزی  که  ما  ندارد؟  مسوولیت  احساس  چیز  هیچ  به 
و  کم نگذاشته ایم چرا احساس مالکیت و حس مراقبت 

مسوولیت ندارد؟ و چراهایی دیگر.
مادر: چرا تبلتت را پرت می کنی روی سرامیک؟ توپ که 

نیست؛ کلی پول خورده!
آرمین: فوقش بشکنه یدونه بهترشو می گیریم

پدر: چرا لگوهای ریزت همه جا پخش و پلاست؟ نمی گی 
گم بشه یا بره تو جارو؟

مریم: خب یه مدل دیگه اش را می خریم.
مربی مهدکودک: پاستل هایت را از کف زمین جمع کن، 

لگد می خورند له می شوند!
شاینا: مامانم دوباره برام می خره.

و مصادیقی از این دست که دغدغه هایی مشترک و رنج آور 
برای والدین و مربی ها ایجاد می کنند: چرا هیچ چیزی برای 
این بچه ارزش ندارد؟ چرا نسبت به هیچ چیز احساس 
مسوولیت ندارد؟ ما که چیزی کم نگذاشته ایم چرا احساس 
مالکیت و حس مراقبت و مسوولیت ندارد؟ و چراهایی دیگر.
کنار  در  گرفتن  قرار  بدون  ارزشمندی  و  ارزش  مفهوم 
از  اگر  نمی شوند،  درونی  کودک  برای  مکمل  مفاهیمی 
بی تفاوتی های کودکتان نسب به لوازم شخصی اش شکایت 
دارید ابتدا به سراغ مفاهیم مکملی بروید که باید از سنین 
پایین )حدود دو سالگی ( در خلال بازی ها و گفت وگوها 

برای او روشن و درونی کنید.
مالکیت )موقت و دائمی / زمان مند و مکان مند(

آن  با  کودک  که   است  مفاهیمی  اولین  از  من«  »مالِ 
مواجه است. مامانِ من، بابای من و… او به خوبی در بدو 
زبان آموزی می تواند مفهوم مال من و مال تو را ادراک کند. 
و  او دشوار است  برای  یا دائمی  اما فهم  مالکیت موقت 
نیازمند تکرار مصادیق توسط والدین است. اینکه تاب در 
پارک تا موقعی که روی آن نشسته مال اوست و بعد باید به 
کودکی دیگر بسپارد اما توپ نارجی در اتاقش همیشه مال 
اوست. یا فهم زمانی مالکیت مانند استفاده موقت از جعبه 
ابزار پدر در حضور او یا تبلت مادر در زمان تعیین شده توسط 
او. برخی از والدین  منحصرا به شکل گیری فهم مالکیت در 
کودک بسنده می کنند اینکه بداند پدر و مادرش چه کسانی 
بازی هایش  اسباب  یا  است  کدام  ماشینشان  و  هستند 
باید  کودک  داشته ها،  ارزشمندی  فهم  برای  بشناسد.  را 
مالکیت و انواع آن را خوب تشخیص بدهد. اینکه ممکن 
است جعبه مداد رنگی دوستش در مهد کودک مثل مال او 
باشد اما مال او نیست و با جعبه مداد رنگی که او در خانه 
انواع  شناخت  کودکی  اوان  همان  از  می کند.  فرق  دارد 
مالکیت شخصی / جمعی/ موقت / دائمی/ زمان مند و 
مکان مند به فهم ارزشمندی داشته ها کمک موثری خواهد 

کرد.
مراقبت

از مفاهیم همراه اما مستقلی است که با تمرین حین 
بازی ها می توان برای کودکان روشن و درونی نمود. وقتی 
داده شود  اشیا  مقاومت  آزمایش سطح  امکان  به کودک 
مثلا تشخیص بدهد بادکنک نازک است و می ترکد اما توپ 
زخیم تر است و به راحتی نمی ترکد، شیشه ها می شکنند و 
پلاستیک ها مقاومترند، نوع مواجهه و مراقبت را تشخیص 
می دهد، منع کردن های مستمر کودکان از تجربه نوع و 
جنس اشیا پیرامون باعث می شود که حس مراقبت و حتی 
کنجکاوی برای اکتشاف و ارتباط بین اشیا در آنها ضعیف 
باشد، همزیستی با گیاهان و حیوانات خانگی هم موجب 

تعمق مفهوم مراقبت در کودکان می شود.
مفهوم دسترسی زمان مند و مکان مند

مهیا کردن هر چیزی  والدین تصور می کنند  از  برخی 
برای کودک از شیر مرغ تا جان آدمیزاد در اسرع وقت باعث 
می شود فرزندشان بدون کمترین عقده ناشی از محرومیت 
با اعتماد به نفس موثر بتواند با جهان پیرامون مواجه شود، 
کودک در دسترس بودن هر امری را عادی می پندارد و حتی 
توان ادراک محدودیت های زمانی و مکانی و تصور موانع 
برای برخوردار شدن را ندارد. از طرفی والدین را حامیان 
همیشگی برای در دسترس قرار دادن اشیا درک می کند و 
قهرمانان بدون شکست در رفع سدها از سنین بسیار پایین 
)معمولا دوسال( در حین بازی دور بودن، نزدیک بودن/ 
بودن  پیچیده  و  بودن  ساده  بودن/  سخت  و  بودن  آسان 

مراحل دستیابی به چیزها را با کودک تمرین کنید.
 شراکت  

همان اندازه که آموزش مفهوم حریم خصوصی و مرزهای 
همزمان  است،  ضروری  و  لازم  پایین  سنین  از  شخصی 
مفهوم شراکت و »سهم مساوی دیگری« هم جایگاه بسیار 
مهمی دارد. برای مراقبت از شکل گیری انحصار طلبی های 
افراطی کودکانه بهتر است مفهم شراکت و سهم را در زندگی 
روزمره پر رنگ کنیم: شراکت در ساندویچ، لگوهای بازی، 
غذا دادن به پرنده های در پارک و … را با کودک تمرین کنیم. 
می شود ساده ترین چیزها را سهم بندی کرد و بین والدین و 
کودک به اشتراک گذاشت. سهم امروز خانواده از آب دادن 

به گلدان ها نفری یک گلدان و …
محرومیت

نگران نباشید، محرومیت همیشه باعث ایجاد گره های 
پیچیده روانی نمی شود، محرومیت انگیزه ایست برای پیدا 
کردن راهی در رسیدن به خواسته ها و تحقق آرزوها، اگر 
می خواهید کودکی مبدع و خلاق داشته باشید بگذارید 
برخی از نیازهایش را با ابتدایی ترین ابزارها و لوازم بسازد، 
مناسب ترین  خرید  برای  اولویت بندی  و  کردن  پس انداز 
تجربه  بدون  که  است  مهارت  یک  نیاز  مورد  وسیله های 

محرومیت در کودک ایجاد نخواهد شد.

صبر
عدم تحمل در سنین پایین کودکی کاملا طبیعی است 
چون کودکان فهم زمانی دقیقی ندارند و نمی توانند گذشت 
زمان را به راحتی ادراک کنند اما صبور بودن و تحمل برای 
رسیدن به خواسته ها باید علاوه بر رشد شناختی کودک به 
او آموزش داده شود، منتظر پایان کلام دیگران باشد و وسط 
صحبت نپرد، برای این منظور کودک باید الگوهای صبوری 
آرام می شود  نا  باشد؛ پدری که پشت چراغ قرمز  داشته 
و مادری که تحمل ریخت و پاش و بازی کودک را ندارد و 
بلافاصله دستور به جمع کردن و تمیز کردن می دهد نباید 
انتظار داشته باشند کودکشان مفهوم تحمل همراه با آرامش 

را دریافت و درونی کند.
امانت / تعویض و جایگزینی

 از جمله بازی هایی که بین کودک خود و سایر همسن و 
سال هایش می توانید برگزار کنید امانت دادن اسباب بازی 
و کتاب به یکدیگر از سنین پایین است و  تمرین مراقبت 
از اشیا دیگران مانند وسیله های شخصی خود هم لذت 
کودک  به  را  موقت  شکل  به  متنوع   چیزهای  داشتن 
می آموزد هم منتظر بودن برای بازگشت وسیله ای آنها را نزد 
صاحبش ارزشمندتر می کند، اگر کودک تن به این بازی 
نداد بلافاصله به او برچسب خسیس یا خود خواه نزنید، 
او را در تجربه امانت دادن یا گرفتن و شریک شدن وسیله 
کودکان  کنید.  همراه  ناظر  عنوان  به  دیگری  با  خودتان 
چهار ساله به بعد می توانند درک کنند برای حضور در جمع 
و پذیرفته شدن از سوی دیگران باید وسیله های خود را به 
اشتراک بگذارند، با تعویض موقت شروع کنید و به امانت 
دادن چند روزه بکشانید. در صورت تخریب وسیله از او راه 
حل بخواهید و راه های جبران را با او بررسی کنید، تعمیر 
کردن یا خرید معادل وسیله تخریب یا مفقود شده را با او 

تمرین کنید.
مسوولیت

و  ندهید  هدیه  او  به  همواره  دارد.  مسوولیت  مالکیت 
خرید  خودت  »وقتی   کند؛  خرید  هم  خودش  بگذارید 
می کنی خودت هم هزینه اش را از پول توجیبی ات بپرداز. 
خودت انتخاب کن، خودت مراقبت کن«، نقش و جایگاه 
کودک را حین خرید هر وسیله ای روشن کنید، از او بخواهید 
مکان مناسب و نحوه نگهداری مسوولانه در قبال آن وسیله 

را از پیش شرح دهد.
  اعطای مالکیت به کودک آسان ترین کار ممکن است اما 
پرورش یک مالکِ مسوول نیازمند طی مسیری از آموزش و 
گسترش مفاهیم و مهارت های مکمل است. کودک با بزرگ 
شدن، خود به خود به این مهارت ها نمیرسد، الگوی رفتاری 
مناسب و با ثبات می خواهد و صبر و تحمل. برای آموزش 
ارزشمند  را  او  ابتدا زندگی  به کودکان  ارزشمندی  مفهوم 

کنیم.
* دانشجوی دکتری فلسفه تربیت

چگونه به کودکان مفهوم ارزشمندی را آموزش دهیم؟
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وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: چنانچه این وزارتخانه مطمئن شود تولید هر قطعه 
یا تجهیزات به اندازه نیاز کشور و با کیفیت مناسب وجود دارد، از واردات آن جلوگیری 

خواهد کرد.
رضا رحمانی دیروز در جریان برگزاری میز تخصصی تعمیق ساخت داخل در صنعت 
برق، الکترونیک و مخابرات افزود: ساخت داخل مورد تاکید است و این اقدام راهبرد 

اصلی برای حل مشکلات اساسی از جمله بیکاری و تورم محسوب می شود.
وی افزود: مدیریت بدون برنامه ریزی معنا ندارد و در نظر است تا سال ۱۴۰۰ ، به میزان 
۱۰ میلیارد دلار از کالاهای وارداتی را داخل سازی کنیم که ۵۰۰ میلیون دلار آن در حوزه 

برق الکترونیک و مخابرات است.
این مقام مسئول از سهم ۱.۴ میلیارد دلاری صنایع خودروسازی و قطعه سازی در 
داخلی سازی قطعات و تجهیزات تا سال ۱۴۰۰ خبر داد که تا امروز و در جریان برگزاری 
میزهای تعمیق ساخت داخل این رقم از مرز ۳۰۰ میلیون دلار داخلی سازی گذشته 

است.
وی بیان کرد: آنچه مهم است این است که این نهضت امروز آغاز شده و در مرحله 
نخست به دنبال جلوگیری از واردات بوده و پس از آن صادرات محصولات پیگیری خواهد 

شد
رحمانی به هفت محور اساسی مورد پیگیری این وزارتخانه برای امسال را یادآور شد و 
گفت: یکی از این محورها توسعه صادرات با اولویت ۱۵ کشور همسایه و دو برابر شدن 

صادرات به این کشورها تا سال ۱۴۰۰ است.
وزیر صنعت اظهار داشت: سال گذشته در مجموع ۲۴ میلیارد دلار به این کشورها 
صادرات انجام شد و در نظر داریم تا سال ۱۴۰۰ این رقم را به ۴۸ میلیارد دلار افزایش 

دهیم.
به گفته وی، دو درصد واردات این کشورها اکنون از ایران است که تا سال ۱۴۰۰ به 

چهار درصد افزایش خواهد یافت.
رحمانی همچنین به حضور خود در نمایشگاه اخیر واردات چین اشاره کرد و گفت: 
چینی ها در سال گذشته میلادی دو هزار میلیارد دلار واردات داشتند و به گفته اعضای 
اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین و انجمن بازرگانان ایرانی حاضر در کشور ، جمهوری 

اسلامی ایران  پتانسیل تامین ۷۰۰ میلیارد دلار از واردات چینی ها را دارا است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین به تکمیل سامانه »توان ایران« تا پایان ماه جاری 
اشاره کرد که در راستای قانون استفاده حداکثری از توان ساخت داخل ایجاد شده که 

یک نمایشگاه دائمی الکترونیکی بوده و نیازمندی ها و توانمندی های صنایع در آن دیده 
شده است.

وی با تقدیر از مشارکت سپاه، وزارت دفاع و بسیج در موضوع داخلی سازی خاطرنشان 
کرد: در ماه های گذشته خودروهای سطح پارکینگ خودروسازان به حدود ۲۰۰ هزار 
دستگاه رسیده بود که عمده آنها در چند قطعه مهم کسری داشتند که با برگزاری میز 
نخست داخلی سازی ۲۰۰ هزار دستگاه از این خودروها تکمیل و تحویل مشتریان 

شدند.
رحمانی همچنین به کاهش ۳۱ درصدی واردات کالاهای مصرفی در سال گذشته 
اشاره کرد که بخشی از آن ناشی از ممنوع شدن واردات یک هزار و ۵۲۴ ردیف تعرفه از 
سوی این وزارتخانه بود و همه این ها مواردی بودند که توان و ظرفیت ساخت داخل آنها 

در کشور وجود دارد.
رحمانی در پایان اعلام کرد: امروز ضروری ترین کار در جنگ اقتصادی، توسعه نهضت 

ساخت داخل و تخصیص بهینه منابع است.
تسهیلات بانکی با نقدینگی مورد نیاز صنایع متناسب نیست

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: نیاز به نقدینگی از سال گذشته تاکنون 
در واحدهای صنعتی چند برابر شده، اما تسهیلات بانکی متناسب با آن افزایش نیافته 

است.
»رضا رحمانی« در خصوص پرداخت نشدن بسته های تشویقی وعده داده شده به 
قطعه سازان، افزود:  کمبود نقدینگی را تایید می کنیم اما به طور قطع، هر آنچه که گفته و 

وعده داده شده، عملیاتی خواهد شد.
وی بیان داشت:  نیازهاشی بخش صنعت به نقدینگی اعلام شده و مورد پیگیری هم 

قرار گرفته است؛ در این زمینه بانک مرکزی قول مساعد همکاری داده است.
با  با اشاره به میز تخصصی برگزار شده در روز جاری، خاطر نشان کرد:   رحمانی 
قراردادهایی که امروز منعقد شده، اگر ملزومات، قطعات و تجهیزات مورد نیاز کشور با 

کیفیت مناسب تامین شود، از واردات آنها جلوگیری خواهد شد.
وی ادامه داد:  نظارت بر ممنوعیت واردات این اقلام بر عهده معاونت امور صنایع 
وزارتخانه است؛ همچنین آن بخش که از طریق قاچاق وارد کشور می شود نیز از سوی 

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز کنترل خواهد شد.
پیشتر دبیر انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو در گفت وگو با ایرنا، 
موفقیت برگزاری میزهای تعمیق ساخت داخل قطعات خودرویی را مشروط به تامین 

سرمایه لازم و پرداخت شدن بسته های تشویقی قطعه سازان برشمرد.
»مازیار بیگلو«  گفت: اتفاقی که اکنون افتاده و تاثیر بدی نیز روی قطعه سازان داشته، 

پرداخت نشدن بسته های تشویقی قطعه سازان از سوی دولت یا خودروسازان است.
وی بیان داشت: قطعه سازان از سرمایه های خود برای داخلی سازی قطعات استفاده 
کرده و سرمایه گذاری سخت افزاری کرده اند، اما هنوز تکلیف بسته های تشویقی وعده 
داده شده مشخص نیست و شاهدیم همان قطعه سازان که موفق به داخلی سازی و 
خودکفایی برخی قطعات شده اند، با کمبود نقدینگی مواجه بوده و حتی در تولید روزمره 

خود نیز با مشکل مواجه شده اند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

رئیس سازمان برنامه و بودجه: واردات کالایی که درداخل قابل تامین باشد، ممنوع می شود

باید صادرات غیرنفتی را گسترش دهیم
 رئیس سازمان برنامه با بیان اینکه صادرات غیرنفتی ما به ۱۵ کشور اطراف صورت 

می گیرد، گفت: باید صادرات غیرنفتی را در سال آینده به ۴۸ میلیارد دلار برسانیم.
طبق  داشت:  اظهار  مقاومتی  اقتصاد  جلسه  حاشیه  در  نوبخت  محمدباقر 
هدف گذاری های صورت گرفته در جلسه امروز اقتصاد مقاومتی، باید صادرات غیرنفتی 

را در سال آینده به ۴۸ میلیارد دلار برسانیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور افزود: ما در شرایط تحریمی قرار داریم و نمی توانیم 
ارز نفتی را در بودجه لحاظ کنیم، به همین دلیل، باید صادرات غیرنفتی خود را گسترش 

دهیم.
وی ادامه داد: در سال های گذشته بیش از ۵۰ میلیارد دلار از صادرات نفتی درآمد 
داشتیم که در حال حاضر این بخش از منابع ارزی را نداریم و باید از منابع ارزی دیگری 

استفاده کنیم و آن منابع دیگر، صادرات غیر نفتی است.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور افزود: صادرات غیرنفتی ما به ۱۵ کشور اطراف 

صورت می گیرد و باید صادرات خود را به این کشورها گسترش دهیم.
نوبخت گفت: جلسه امروز معطوف به گسترش صادرات غیرنفتی بود، تا به چه ترتیبی 
موانع صادرات خود را به این ۱۵ کشور برطرف کنیم و طبق هدف گذاری های صورت 
گرفته، ۲۴ میلیارد دلار صادرات غیر نفتی را که در حال حاضر داریم به ۴۸ میلیارد دلار 
در سال آینده برسانیم. وی خاطر نشان کرد: در این جلسه سازوکارهای افزایش صادرات 
غیرنفتی مطرح شد و همه سعی ما بر این است که کشور را به گونه ای مدیریت کنیم تا 

بتوانیم بودجه را از ارز حاصل از نفت جدا کنیم.
پرداخت یارانه حمایتی به متقاضیان جامانده

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور در ادامه در مورد پرداخت های حمایتی، گفت: 
افرادی که متقاضی دریافت حمایت معیشتی هستند، می توانند از طریق مسیرهای 
اعلام شده وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اقدام کنند و در صورت تایید حمایت 

معیشتی آنها پرداخت خواهد شد.
نوبخت گفت: سازمان برنامه و بودجه کشور افرادی را که مشمول این دریافت شوند، 
در ماه آینده به همراه کسانی که مشمول دریافت یارانه از قبل بودند به صورت یک جا 

پرداخت ها را انجام خواهد داد.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: افرادی که یارانه معیشتی حق آنها بوده و این ماه این 

یارانه را دریافت نکردند، هر دو ماه را به صورت یک جا دریافت خواهند کرد.
وی افزود: برنامه ریزی وزارت رفاه برای دریافت یارانه حمایتی برای حدود ۶۰ میلیون 
نفر بود که در مرحله اول ۲۴۲۰ میلیارد تومان به حساب ۱۷ میلیون و ۷۰۰ هزار 

سرپرست خانوار واریز شد.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: منابعی که از اصلاح قیمت حامل های 

انرژی و سهمیه بندی کردن بنزین حاصل می شود، به مردم برگردانده خواهد شد.
نوبخت افزود: سهمیه بندی بنزین را از ۲۴ آبان شروع کردیم و یارانه های این ماه را از 
محل تنخواه پرداخت کردیم و برای ماه آینده به فاصله یک ماه بعد از ۲۴ آذرماه این 

اقدام انجام خواهد شد.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: این سازمان نظارت و مدیریت بر پرداخت ها 
را بر عهده دارد و ما بعد از گذشت یک ماه، گزارش رقم دریافتی حاصل از مدیریت 

سوخت را به مردم ارایه خواهیم داد.
نوبخت ادامه داد: در صورتی که رقم حاصل از مدیریت سوخت بیشتر از پیش بینی ما 

هم باشد، ما حق استفاده از آن را نداریم و همه آن را به مردم بر می گردانیم.
 

دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق:

صادرات با کارت های اجاره ای در مرزهای 
عراق ادامه دارد

دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق خبر داد که بسیاری از صادرکنندگان هنوز به نام 
بار مصرف در  و یک  اجاره ای  از کارت های  و استفاده  خودشان صادرات نمی کنند 

مرزهای ایران و عراق رایج است.
»سید حمید حسینی« گفت: تعدادی از مرزنشینان و حاشیه نشینان شهرها، به ازای 

هر دلار ۵۰ یا ۱۰۰ دریافت می کنند و کالا به نامشان صادر می شود.
وی معتقد است امکان نظارت به صادرات با کارت های اجاره ای ضعیف است و افراد 

تنها با یک قرارداد صوری خرید و فروش، می توانند نام صادرکننده را عوض کنند.
حسینی در این زمینه تصریح کرد: فکر نکنم این افراد تصمیم به بازگشت ارز صادراتی 
داشته باشند؛ سال گذشته هم عمده ارز حاصل از صادرات که به کشور بازنگشت، 

صادرات این افراد بود.
دبیر اتاق مشترک ایران و عراق با بیان اینکه بسیاری از صادرکنندگان به عراق مشکلی 
از نظر بازگشت ارز ندارند و برای این منظور کمتر مراجعه می کنند، افزود: تحقیقات ما 
نشان داده که بسیاری از صادرات ها با کارت های اجاره ای انجام شده و افراد دغدغه 

بازگشت ارز ندارند.
وی با اشاره به تعهد ارزی صدرکنندگان عنوان کرد: بانک مرکزی تا مرداد سال گذشته 
صادرات ریالی را پذیرفته بود؛ از آنجا که بسیاری از صادرکنندگان امکان عرضه دینار 
در نیما نداشتند سال گذشته پیگیری هایی با بانک مرکزی انجام شد و توافق کردیم 
بانک های ایرانی در عراق، دینار را از خریدار کالای ایرانی یا صادرکننده دریافت و ریال به 
او پرداخت کنند، همچنین  قرار شد آن ها تعهد ارزی صادرکننده را طریق نیما برطرف 

کنند.
حسینی ادامه داد: این بخشنامه از ۱۳ اسفند سال گذشته ابلاغ شد اما با اعمال 
تحریم ها از ۱۴ آبان، دیگر امکان همکاری بین بانک ایران و عراق وجود نداشت و به 

همین دلیل مجدد با بانک مرکزی وارد مذاکره شدیم.
وی با بیان اینکه دوماه طول کشید تا سیستم غیربانکی به جریان بیفتد، خاطرنشان 
کرد: اکنون صادرکنندگان می توانند با هماهنگی اتاق مشترک بازرگانی، دینار و دلار خود 

را به مراکز تعیین شده پرداخت و ریال را مطابق با قیمت نیما دریافت کنند.
به گفته دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق، بسیاری از صادرکنندگان از طریق این 

سیستم اقدام کرده اند و برایشان رفع تعهد شده است.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی:

قیمت میوه کاهش می یابد
به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی، با توجه به فراوانی تولید انواع میوه در 

سال جاری در برخی میوه ها با کاهش قیمت مواجه خواهیم شد.
اسدالله کارگر درباره جدیدترین وضعیت و قیمت انواع میوه، اظهار کرد: امسال در 
زمینه میوه فراوانی داریم به گونه ای که در برخی از میوه ها مقدمات صادرات آن ها باید 
فراهم شود. علاوه بر این هنگامی که مازاد بر نیاز مصرف در بازار انواع میوه موجود باشد؛ 

طبیعی است که کاهش قیمت در این زمینه داشته  باشیم.
وی ادامه داد: در آینده در برخی از اقلام میوه همچون سیب و مرکبات کاهش قیمت 
خواهیم داشت و همچنین برای شب عید هم در این زمینه افزایش قیمتی نخواهیم 

داشت و موجودی بازار در این زمینه تامین است.
کارگر با بیان اینکه امسال بازار میوه در بحث مرکبات خوب بوده وانشالله در آینده هم به 
همین گونه باقی بماند، خاطرنشان کرد: ما در زمینه قیمت انواع میوه مدیریت می کنیم 
که افزایشی قیمتی نداشته باشیم که خوشبختانه در این زمینه هیچ افزایش قیمتی نیز 

نداشته ایم.
وی اظهار کرد: در این حوزه تنها با افزایش قیمت گوجه فرنگی مواجه هستیم که دلیل 
آن نیز تغییر فصل برداشت است که به زودی با رسیدن گوجه فرنگی جنوب و فارس 

قیمت این محصول نیز کاهش خواهد یافت.

نشست شرکت های بزرگ فولادی کشور با محوریت تأمین پایدار سنگ آهن،بررسی 
چالش های موجود و راهکارهای آن و همچنین تنظیم بازار و بومی سازی با حضور دکتر 
بهرام سبحانی رییس هیات مدیره ذوب آهن اصفهان و انجمن تولید کنندگان فولاد 
ایران،مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان،حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل فولاد مبارکه و تنی چند از دیگر مدیران عامل شرکت های فولادی کشور و 

اعضای هیات مدیره انجمن در انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران برگزار شد. 
بحران تامین سنگ آهن دانه بندی برای ذوب آهن اصفهان 

منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با تأکید بر اینکه تأمین سنگ  آهن 
دانه بندی برای ذوب آهن تبدیل به بحران شده است، گفت: خام فروشی در همه جای 
دنیا مورد نکوهش است. مقام معظم رهبری هم بر مقابله با خام فروشی تاکید کرده اند. 
نیاز داخلی به سنگ آهن هم که تشدید شده است. با این اوصاف چرا صادرات سنگ 

آهن هنوز پابرجاست؟
وی افزود :  با اشاره به اینکه علی رغم وضع عوارض صادراتی سنگ آهن همچنان 
صادرات این ماده اولیه ادامه دارد گفت: عوارض ۲۵ درصدی که برای صادرات سنگ آهن 
تصویب  شده  به هیچ عنوان بازدارنده نیست و پیشنهاد  ما وضع عوارض ۴۰ درصدی 

است.
شراکت معادن سنگ آهن با فولاد سازان به توازن زنجیره فولاد کمک می کند
بهرام سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و رئیس هیات مدیره ذوب آهن 
اصفهان نیز در این نشست با اشاره به اینکه ریشه عدم تامین پایدار سنگ آهن برای 

فولادسازان را باید در خصوصی سازی نادرست دنبال کرد، گفت: چندین سال قبل 
انجمن نسبت به ورود معادن به فولادسازی هشدار داد. در آن زمان هنوز مشکل تامین 
سنگ آهن واحدهای فولادی اینقدر شدید نشده بود و معادن در ابتدای توسعه فعالیت 
خود به سمت پایین دست بودند، اما متاسفانه توجه لازم نشد و منافع بنگاهی جای منافع 

ملی را گرفت.
سبحانی افزود : در همین شرایط فعلی هم که واحدهای فولادی وابسته به شرکت های 
بزرگ سنگ آهنی یکی پس از دیگری افتتاح می شود، راهکارهای مختلفی ارائه داده ایم 
که نقطه مشترک آن ها، شراکت سنگ آهنی و فولادسازان است چرا که گره زدن منافع این 

دو بخش، به توازن زنجیره کمک می کند.
مهندس حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه نیز با تاکید بر اینکه ما نباید دغدغه 
تأمین سنگ آهن داشته باشیم، گفت: از دولت و مجموعه وزارت صمت این انتظار را داریم 

که برنامه ریزی لازم برای تأمین سنگ آهن ما را انجام دهند.
وی ادامه داد: انجمن نیز باید در این زمینه نقش صنفی خود را ایفا کند و زمینه لازم برای 

رفع چالش های این مسیر را فراهم آورد.
علی محمدی مدیرعامل فولاد خوزستان نیز در این نشست با اشاره به قیمت گذاری 
تولیدات در بورس گفت: اگر در بورس کالا سرکوب قیمتی روی شمش اعمال نشود و 
قیمت شمش بر اساس عرضه و تقاضای واقعی کشف شود، صرفه اقتصادی در زنجیره 

فولاد برای عرضه سنگ آهن به بازار داخل ایجاد می شود.
وی افزود: صرفه اقتصادی در زنجیره فولاد با تعیین قیمت شمش بر اساس عرضه ایجاد 

خواهد شد چرا که قیمت داخلی سنگ آهن، تابعی از قیمت شمش فولاد خوزستان 
است. لذا در کنار وضع عوارض لازم است دولت قیمت شمش در بورس کالا را نیز واقعی 

کند تا گرایش به صادرات سنگ آهن کاهش یابد.
نظارت بیشتر از طرف معاونت معدنی وزارت صمت

همچنین کسری غفوری مدیر عامل فولاد خراسان در این نشست درباره تامین مواد 
اولیه برای شرکت های فولادی گفت: معاونت معدنی وزارت صمت برای تامین سنگ آهن 
مورد نیاز فولادسازان یک جدول ابلاغ کرده است اما لازم است نظارت بیشتری بر اجرای 

این سهمیه ها داشته باشد.
وی افزود: همچنین فولاد خراسان ضمن دفاع از اقدام دولت در وضع عوارض صادراتی 
سنگ آهن، پیشنهاد می کند دولت یک کمیته کارشناسی را  به صورت فوری مأمور 

رسیدگی به این موضوع بکند تا این کمیته یک بسته عملکردی مشخص ارائه نماید.

با وجود بحران تامین مواد اولیه برای فولادسازان

صادرات سنگ آهن هنوز ادامه دارد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: به آن دسته از کسانی 
که ۹۰۰ میلیون تا یک میلیارد تومان ملک یا دارایی دیگری داشته 

باشند، کمک معیشتی تعلق نمی گیرد.
هفته  اختتامیه  مراسم  حاشیه  در  دیروز  شریعتمداری  محمد 
جهانی کارآفرینی گفت: ۶۰ میلیون نفری که کمک معیشتی به 
آنها پرداخت شده بدون بررسی اطلاعات مالی نبوده و کسانی 
یا  تومان  میلیارد  و یک  میلیون  از ۹۰۰  بیشتر  که دارای ملک 
درآمدهای دیگری هستند یا خودروی بیش از ۵۰۰ میلیون تومان 
دارند یا سه سفر خارجی غیر زیارتی در سال داشته اند، جزو افراد 
با تمکن مالی به شمار رفته و مشمول دریافت بسته معیشتی 

نشده اند.
دریافت کمک  به عدم  نسبت  مردم  از  برخی  درباره گلایه  وی 
معیشتی دولت، اظهار کرد: دولت برای حمایت از طبقات متوسط 
و کم درآمد جامعه در گام اول ۱۵ میلیون خانوار شامل ۶۰ میلیون 
نفر را مشمول سبد معیشتی قرار داد و در سه نوبت این کمک 

معیشتی را پرداخت کرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: این مبلغ ۵۵ هزار 
تومان برای خانوارهای تک نفره تا ۲۰۵ هزار تومان برای خانوارهای چهار نفره و بیشتر است و بدون بررسی وسع مالی افراد 

نمی توان سبد معیشتی پرداخت کرد.
شریعتمداری اضافه کرد: ما شرایطی فراهم کردیم که با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از طریق کد دستوری 
#۶۳۶۹* افرادی که خود را مستحق کمک معیشتی می دانند تقاضای خود را ثبت و کد رهگیری دریافت  کنند که با برقراری 

اینترنت می توانند به راحتی به سامانه  مذکور متصل شوند.
حساب بانکی متقاضیان دریافت کمک معیشتی بررسی می شود

وی ادامه داد: کسانی که تقاضای خود را از طریق کد دستوری مذکور ثبت کنند، در واقع به دولت اجازه بررسی حساب های 
بانکی خود را می دهند و اگر شرایط لازم را داشتند و جزو طبقات متوسط و کم درآمد بودند از زمان شروع طرح حمایتی این 

مبلغ را دریافت می کنند و چنانچه مشمول نشوند به آنها تعلق نمی گیرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: کسانی که توان مالی مناسب دارند و با معیارهای موجود مشمول نمی شوند از 

طریق پیامک واجد شرایط نبودن آنها اعلام می شود و بعد از آزمون وسع مالی حذف می شوند.
شریعتمداری درباره اختلال کد دستوری هم گفت: وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات همکاری خوبی با ما داشته و سه اپراتور 

تلفن همراه مشکلی نداشتند. تنها در مورد یک اپراتور با مشکل فنی مواجه شدیم که خوشبختانه برطرف شده است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد

دارندگان ملک ۹۰۰ میلیونی به بالا کمک معیشتی نمی گیرند 
 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با بیان اینکه 
اقتصاد ایران بلاتکلیف است و از یک اقتصاد بلاتکلیف نمی توان 
انتظار معجزه داشت، گفت: مشکل ما بزرگ تر از مسائل اقتصاد 
کلان و یا خرد است، ما در قاعده گذاری اقتصاد کشور مشکل داریم و 

تا این مسئله را حل نکنیم، تغییری حاصل نخواهد شد.
توسعه  ملی  همایش  پنجمین  و  بیست  در  شافعی  غلامحسین 
صادرات غیرنفتی که در تبریز برگزار شد، افزود: در ۲۵ سال گذشته 
مسئله ای  گفتیم،  کشور  صادرات  و  اقتصاد  مشکلات  از  چه  هر 
مرتفع نشد و به بیان بهتر، در طول همه این سال ها مشت به سندان 
کوبیدیم. شافعی با تأکید بر اینکه اگر مسیر حرکتی ما همان مسیر 
دهه های گذشته باشد، تغییری حاصل نمی شود، اظهار کرد: ایران 
باید سالانه ۶۰۰ میلیارد دلار صادرات داشته باشد و اگر این میزان را 

با آمار کنونی صادرات مقایسه کنیم به عمق فاجعه پی می بریم.
اقتصاد  قاعده گذاری  در  تغییر  پارلمان بخش خصوصی،  رئیس 
ایران به نفع حوزه مولد را ضرورتی انکارناپذیر دانست و تصریح کرد: 
متعهد هستند  و  میهن پرست  ما  و صادرکنندگان  تولیدکنندگان 
و انتظار کمک مالی هم از دولت هم ندارند؛ اما انتظار دارند کسی 

جلوی پایشان سنگ اندازی نکند. شافعی ادامه داد: اگر قاعده گذاری های اقتصاد تغییر کند و فشار دولت از دوش تولیدکنندگان 
برداشته شود و به جای مشت کوبیدن بر سینه شان، دست بر شانه شان گذاشته شود، خواهید دید که چه کارهای بزرگی انجام 

می شود.
او با اشاره به اینکه رونق تولید با شعار محقق نمی شود، گفت: اگر به سخنان مقام معظم رهبری اعتقاد دارید، به جای تکرار این 
سخنان، آن ها را در کشور پیاده سازی و اجرایی کنید؛ وگرنه چگونه می توان در کشوری که سود اصلی نصیب دلال ها می شود و پای 

تولیدکننده به زندان باز می شود، به رونق تولید امیدوار بود؟
رئیس اتاق ایران، تحریم ها را مصداق جمله عدو شود سبب خیر اگر خدا خواهد، دانست و افزود: به هرحال تحریم های ظالمانه علیه 

کشور اعمال شده و باید از این وضعیت برای تقویت تولید و توسعه صادرات استفاده کرد.
او از وجود مشکلات و دست اندازهایی در حوزه صادرات نیز انتقاد و اظهار کرد: افراد زیادی در کشور خود را متولی صادرات می دانند 

اما کسی پاسخگوی صادرکننده ها نیست. به بیان بهتر متولی اصلی این حوزه در کشور مشخص نیست.
شافعی با تأکید بر اینکه نمی توانیم از یک نسخه واحد برای رونق تولید و صادرات استفاده کنیم، گفت: نمی توان نسخه آذربایجان را 
در سیستان عملیاتی کرد و باید نسخه پیچی های انجام شده متناسب با امکانات و ظرفیت های هر منطقه باشد تا بتوان از استعدادهای 

نهفته در هر استان برای توسعه کشور به بهترین نحو ممکن استفاده کرد.

رییس اتاق بازرگانی ایران :

اقتصاد ایران بلاتکلیف است

ضمن  آمار،  به  مستند  پاسخی  در  جمهوری  ریاست  نهاد 
شفاف سازی میزان مداخله ارزی در دولت روحانی، اعلام کرده که 
دولت احمدی نژاد صرفا در سال ۱۳۸۹، ۵۹ میلیارد دلار مداخله 

ارزی داشته است.
رئیس جمهور،  خبری  نشست  در  و  مهرماه  دوم  و  بیست 
خبرنگاری از وی پرسید که سال گذشته و در اوج جنگ اقتصادی، 
در مجموع ۱۸ میلیارد دلار در قالب ارز ۴۲۰۰ تومانی از ذخایر 
کشور به باد رفت، مسئولیت این وضعیت با چه کسی است؟ 
رئیس جمهور نیز در پاسخ اعلام کرد که »۱۸ میلیارد که می گویند 
بر باد رفته، ۱۸ میلیارد دلار ثبت سفارش کردند برای خرید کالا، 
همین امسال هم از اول سال تا امروز ۱۹ میلیارد خرج کردیم...

بر باد ندادیم؛ بلکه ۱۹ میلیارد دادیم به افراد آنها هم گفتند که 
می خواهیم این جنس را وارد کنیم...اگر کسی این پول را گرفته و 
جنس را وارد نکرده است باید بررسی شود و  هم دستگاه اجرایی و 

هم قوه قضائیه با او برخورد کنند.«
با این حال پس از آنکه رئیس جمهور در جریان سفر استانی 
یک  کرد؛  بیان  را  سخنان  همین  ماه،  آبان  نوزدهم  در  یزد،  به 
خبرگزاری منتقد دولت در گزارشی نوشت: »بر باد رفتن آن ۱۸ 
میلیارد دلار ارتباطی به ارز ۴۲۰۰ تومانی نداشت. این ۱۸ میلیارد 
دلار در سال ۹۶، عمدتا به صورت نقد به بازار آزاد تزریق شد...اما 
ارز ۴۲۰۰ تومانی در فروردین سال ۹۷ تصویب شد و ارتباطی با 

مداخله بانک مرکزی در بازار نداشت.« بنابراین این خبرگزاری به 
نوعی مدعی شد که ما با دو ۱۸ میلیارد دلار روبرو هستیم. یک ۱۸ 

میلیارد مداخله ای و یک ۱۸ میلیارد دلار ۴۲۰۰ تومانی.
پیش از این در مطلبی، ریشه های چنین اتهامی به دولت را 
بررسی کردیم و نشان دادیم که حتی تندترین منتقدان دولت نیز 
سخن این خبرگزاری را نمی زنند و این ادعا خاص این خبرگزاری 

است. حتی نشان دادیم که این خبرگزاری برای اثبات ادعای 
عجیب خود، اقدام به تحریف سخنان رهبر انقلاب کرده است. اما 
حالا دولت در پاسخی به این خبرگزاری، اطلاعاتی جالب مطرح 
کرده که خوب است فعالان اقتصادی و سیاسی به آن توجهی 

مجدد کنند.
علیه  انتقادی  گزارش  در  که  در حالی  گزارش،  این  بنابه   .۱

دولت، ادعا شده بود که در سال ۱۳۹۶، ۱۸ میلیارد دلار مداخله 
ارزی در بازار صورت گرفته بود و این موضوع، اتفاقی منحصر به 
فرد در تاریخ مداخلات ارزی کشور دانسته شده بود؛ اما مشخص 
شده، ارقامی بیشتر از ۱۸ میلیارد دلار مداخله ارزی مورد اعتراض 
این گزارش، در سال های گذشته به دفعات تکرار شده است. به 
عنوان مثال طی سال های ۸۶ تا ۹۰ به ترتیب ۲۴، ۳۶، ۳۷، ۵۵ 
و ۵۰ میلیارد دلار، مداخله ارزی با هدف کنترل قیمت ارز در بازار 
انجام شده است و به این ترتیب این رکورد در واقع در دست دولت 
دهم است. دولت محمود احمدی نژاد در چهار سال خود به طور 
متوسط ۳۲ میلیارد دلار و سرجمع بالغ بر ۱۶۰ میلیارد دلار و فقط 
در سال ۸۹ بالغ بر ۵۵ میلیارد دلار مداخله  ارزی انجام داده است.
۲. این در حالی است که حجم کل ارز مداخله ای در بازار طی 
سال های ۹۲ تا ۹۶، در مجموع ۳۵.۳ میلیارد دلار بوده است. 
به این ترتیب متوسط سالانه مداخله ارزی دولت یازدهم، ۷.۸ 
میلیارد دلار بوده و در سال ۹۶ عمدتاً به دلیل التهابات بین المللی 
با هدف حفظ ثبات و آرامش در بازار ارز، این رقم به ۱۸.۵ میلیارد 
دولت  گزارش  این  در  که  بدانید  است  جالب   .۳ رسید.  دلار 
هم چنین متهم شده بود که آن هجده میلیارد دلار را »از منابع 
باارزش و غیرقابل جایگزین کشور« به بازار تزریق کرده و این در 
حالی است که به گزارش دولت، فروش ارز از منابع ارزی حاصل از 

صادرات نفت و گاز بوده و نه ذخایر ارزی.

کدام دولت، رکورددار مداخله ارزی بوده است؟
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تبدیل قائدی به مرد نخست خط حمله استقلال 

»باشو« منتقدان را دریبل کرد
»باشو« فوتبال ایران در حالی این روزها 
به مرد نخست خط حمله استقلال تبدیل 
شده که در اوایل فصل انتقادات زیادی 

علیه او مطرح می شد.
گره  حاشیه ها  با  قائدی«  »مهدی  نام 
خورده است از روزی که او تصمیم گرفت از 
سواحل خلیج فارس رهسپار تهران شود تا 
زمانی که پیراهن شماره ۱۰ استقلال را به 
تن کرد اتفاقاتی در زندگیش رخ داد که هر 
کدام از آن ها می توانست به نابودی زندگی 
فوتبالی این ستاره ورزشی منجر شود . اما 
وی باید برای ماندن و رسیدن به رویا مبارزه 

کرد.
که  تیمی  ترکیب  به  کم  سن  با  ورود 
ستاره های بزرگی مانند مجتبی جباری، سید مهدی رحمتی، پژمان منتظری و خسرو 
حیدری را در ترکیب داشت موجب شده بود تا سن و سال این بازیکن به سوژه فضای 
مجازی تبدیل شود و برخی تقویم تولد او را با نخستین بازی جباری در استقلال محاسبه 
می کردند. باشو فوتبال ایران که از بوشهر به تهران کوچ کرده بود باید در ترافیک ستاره های 
بزرگ آن روزهای استقلال به مانند ترافیک کلان شهر تهران به دنبال راهی برای دیده شدن 

باشد.
نخستین فصل حضورش با مربیگری »علیرضا منصوریان« همراه بود و این یکی از بدترین 
اتفاقاتی بود که این پدیده فوتبالی باید آن را تجربه می کرد زیرا علی منصور قدرت مربیگری 
در تیم  بزرگی مانند استقلال را نداشت و همین موجب شد تا این بازیکن نوظهور فوتبال 
ایران زمان زیادی برای خودنمایی در چمن سبز نداشته باشد البته هر زمانی که گام در 

میدان مسابقه گذاشت هواداران مغموم آن روزهای استقلال را به وجد می آورد.
اما باشو قرار نبود آرام باشد بلکه به کلکسیونی از حاشیه تبدیل شد که فوتبال وی را نیز 
تحت تاثیر قرار داد؛ حاشیه هایی که هم در فضای مجازی و هم در دنیای واقعی گریبان گیر 
او بودند. از حک صفحه اینستاگرام تا تصادف بلوار »امام علی )ع( بوشهر، او را به انزوا کشاند 
و در کنار این مساله وی در تمرینات نیز آن چنان منظم نبود بلکه رفتارش به گونه ای بود که 
»وینفرد شفر« سرمربی آلمانی وقت استقلال بارها مجبور شد او را به تیم های پایه تبعید 
کند. اما این پایان کار قائدی نبود بلکه او می دانست روزی به جایگاه واقعی خود در تیم 

آبی پوش پایتخت خواهد رسید.
هواداران نیز از قائدی انتظار داشتند که این نوجوان ملحق شده به جمع آبی پوشان 
هزاران امید و آرزو، نیمارِ فوتبال ایران باشد اما تنها خود را به رنگ این بازیکن برزیلی در آوردن 
کافی نبود بلکه هنر تکنیکی و فنی معیار این مقایسه است. اما با این چشم انداز او در پازل 
فکری منصوریان و شفر جایی نداشت که بتواند خودی نشان دهد. بلکه به یک تعویضی 

تبدیل شد که باید در دقایق پایانی گام در زمین مسابقه می گذاشت.
زمان برای قائدی جوان به کندی سپری شد و وی در پایان فصل هجدهم از جایگاهش 
ناراضی بود. لیگ نوزدهم آغاز شد و کدهای استراماچونی در ابتدا برای استقلال کارساز 
نبودند اما به مرور زمان تیم مسنجم شد و باشو که این فصل پیراهن شماره ۱۰ استقلال را بر 
تن داشت به یکی از موثرترین بازیکنان تیم تبدیل شد.  او دیگر پسرک حاشیه ساز چند فصل 
پیش نبود بلکه آمده بود تا پس از دهه ها با این پیراهن در خط حمله استقلال آتش بازی 
کند. پیراهنی که سال ها بر تن »حسن روشن«، »مسعود مژدهی«، »شاهرخ بیانی«، 

»علیرضا منصوریان«، »میلاد میداوودی«، »مهدی پاشازاده« و »سیاوش اکبرپور« بود.
با مشخص شدن شماره قائدی پیشکسوتان علیه او موضع گرفتند و این بازیکن جنجالی 
را شایسته پوشیدن این پیراهن نمی دانستند اما قائدی قرار نبود تسلیم شود بلکه در پاسخ 
به این انتقادها قول داد در این فصل ۱۰ گل با این پیراهن به ثمر برساند. او می دانست که 
روزگاری حسن روشن با شماره ۱۰ یکی از زهردارترین بازکنان فوتبال ایران بود و علی منصور 
با این پیراهن از دنیای فوتبال خداحافظی کرده است. او شاید در  دوران نونهالی دیده بود 
که سیاوش اکبرپور با این پیراهن در کنار رضا عنایتی یکی از خوفناک ترین خط حمله های 
لیگ ایران را تشکیل دادند و همچنین گل های میداوودی را هیچ کس با پیراهن شماره ۱۰ 

استقلال فراموش نخواهد کرد.
قائدی قرار بود چگونه بار سنگین پیراهن شماره ۱۰ استقلال را به دوش بکشد در حالی 
که بیشتر پیشکسوتان وی را شایسته پوشیدن این پیراهن نمی دانستند؟ وی تلاشگر بود و 
در دل حاشیه ها به دنبال راهی برای دیده شدن؛ این راه اکنون با فرماندهی مرد ایتالیایی 
هموارتر است و او فرصت بیشتری در زمین دارد. فرصتی که باید از آن بهره گیرد؛ او تا 
اینجای کار هوشمندانه از این فرصت استفاده کرده است؛ هنر قائدی در زمین مسابقه و 
بازی چشم نواز او موجب شد تا خود را به سرمربی سابق اینتر تحمیل کرده و به مهره نخست 

تیم او تبدیل شود.
مهره ای که اکنون در یک قدمی برترین گلزن لیگ برتر قرار دارد و پایه گذار بسیاری از 
گل های این تیم به شمار می رود. او در یک سوم از مسابقات لیگ نوزدهم پنج گل به ثمر 

رسانده و به نیمی از وعده های خود عمل کرده است.
باشو در اندیشه آن است که پس از سال ها بار دیگر شماره ۱۰ استقلال را در میدان مسابقه 
به مانند روزگارانی که بر تن روشن و مژدهی بود، از سایر شماره ها متمایز کند و به مانند 
علی منصوریان به بازیکنی تبدیل شود که حتی پس از خداحافظی از فوتبال همچنان 
محبوب هواداران است. او می خواهد با این پیراهن مانند میلاد میداوودی دیگر جنوبی تیم 
بدرخشد اما این درخشش نباید کوتاه مدت باشد بلکه ثبات عملکرد باشو می تواند چندین 

سال خط حمله استقلال را بیمه کند.
حال کسانی که در اوایل فصل با تیتر »افول شماره ۱۰« استقلال به دنبال آن بودند که 
فوتبال این پدیده را به حاشیه ببرند و او را وارد چالش مجدد کنند در حال حاضر، نظاره گر 

جادوی او در زمین هستند.

در هفته هفتم لیگ برتر بسکتبال؛

شیمیدر قم در خانه از سد 
شهرداری بندرعباس گذشت

 تیم شیمیدر قم در هفته هفتم لیگ برتر بسکتبال در خانه برابر تیم شهرداری بندر عباس 
به پیروزی رسید.

هفته هفتم رقابت های لیگ برتر بسکتبال مردان باشگاه های کشور شامگاه دوشنبه به 
پایان رسید و در یکی از دیدارهای برگزار شده در قم، تیم بسکتبال شیمیدر با یک پیروزی 
بی دردسر به روند شکست های خود پایان داد. تیم شیمیدر قم که در ۲ بازی اخیر خود برابر 
تیم های پتروشیمی بندر امام و شهرداری گرگان بازنده شده بود در سالن شهید حیدریان 
قم پذیرای تیم شهرداری بندر عباس بود و با کسب یک برد خانگی وضعیت خود را در 
جدول سر و سامان بخشید. در این دیدار تیم شیمیدر قم از همان ابتدای کوارتر نخست 
تیم برتر زمین بود و این برتری را در هر ۴ کوارتر حفظ کرد و در نهایت توانست با نتیجه ۹۳ 
بر ۶۳ پیروزی قاطعی در این بازی به دست بیاورد و چهارمین پیروزی فصل خود را جشن 
بگیرد. بدین ترتیب، شیمیدر با ۴ پیروزی و ۳ شکست و کسب ۱۱ امتیاز خود را به جمع 
بالا نشینان جدول رده بندی لیگ برتر بسکتبال نزدیک کرد در حالی که اولین شکست 
تیم شیمیدر قم در این فصل در مصاف خارج از خانه برابر مهرام تهران رقم خورده بود. تیم 
شیمیدر قم یکی از مدعیان قهرمانی لیگ برتر بسکتبال به شمار می رود و تلاش می کند در 
مرحله پلی آف در انتهای فصل، هدف قهرمانی خود را دنبال کند. این در حالی است که ۳ 

شکست در ۷ بازی زنگ خطر را در مورد شیمیدر به صدا در آورده است.

سپاهان ۲ - پیکان ۱؛ 

جان سپاهان برای صعود درآمد
شاگردان امیرقلعه نویی در یک بازی نزدیک، نفس گیر و البته نزدیک به مرحله یک چهارم 
نهایی جام حذفی صعود کردند. دیدار سپاهان و پیکان به دلیل برگزاری دیدارهای ملی و حضور 
بیشتر از سه بازیکن طلایی پوش در اردوی تیم ملی به تعویق افتاد و در نهایت امروز برگزار شد. 
نیمه اول این مسابقه دشواری زیادی برای شاگردان امیرقلعه نویی ایجاد نکرد و آنها در شرایطی 
که پیکان هم دست و پا بسته نشان نداد، با یک گل در دقیقه ۱۳ روی کار تیمی ضربه نهایی 
محمد محبی و یک گل در دقیقه ۲+۴۵ روی یک ضربه ایستگاهی و کار تیمی بسیار خوب با 
ضربه شهباززاده به گل دوم دست یافتند؛ گلی که البته مشکوک به آفساید بود. در نیمه اول اما 
شرایط تغییر کرد و پیکانی ها که پس از استقلال بهترین خط هجومی لیگ را در اختیار دارند، 
توسط شهریار مغانلو آقای گل مسابقات لیگ برتر به گل رسیدند تا نیازمند هم که آخرین بار 
در لیگ هجدهم دروازه اش در جریان بازی باز شده بود، پس از مدت ها بار دیگر در جریان 
بازی گل بخورد. در دقایق باقی مانده و با توجه به اینکه امیرقلعه نویی یک تعویض اجباری در 
نیمه اول داشت، آبی های پیکانی فشار زیادی روی دروازه حریف ایجاد کردند که البته به جایی 

نرسید تا سپاهان مانند سال گذشته یکی از هشت تیم برتر جام حذفی کشور باشد.

 نود ۱)6(- تراکتور ۱)۷(؛ 

شگفتی تکمیل نشد
شاگردان دنیزلی به زحمت و در هشتمین پنالتی موفق شدند نود ارومیه را شکست 
دهند تا در جام حذفی صعود کنند.  نود ارومیه که شگفتی ساز این فصل لیگ یک است و 
با یک بازی کمتر نسبت به تیم صدرنشین گل ریحان البرز، در جایگاه دوم جدول قرار دارد، 
امروز به دنبال رقم زدن یک پیروزی بزرگ مقابل تراکتور بود ولی دروازه این تیم در دقیقه ۳۹ 
توسط مسعود شجاعی باز شد تا در نیمه اول بازنده شوند ولی شاگردان بیاتلو در دقیقه ۵۵ 
توسط سیروس صادقیان توانستند گل تساوی را بزنند و در ادامه با مدیریت بازی، کار را به 
وقت های اضافه و ضربات پنالتی بکشند؛ شگفتی نودی ها تا پایان پابرجا نماند و آنها در 

ضربات پنالتی با نتیجه ۷ بر ۶ مغلوب تراکتور شدند تا نماینده تبریز به مرحله بعود راه یابد.

 تیم فوتبال پرسپولیس با برتری مقابل صنعت نفت آبادان در مرحله یک هشتم نهایی 
رقابت های جام حذفی راهی مرحله بعدی شد تا کالدرون نفس راحتی بکشد.

 تیم های پرسپولیس و صنعت نفت آبادان در چارچوب دیدارهای مرحله یک هشتم 
نهایی رقابت های جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور از ساعت ۱۶:۱۵ روز )سه شنبه( 
در ورزشگاه آزادی به مصاف هم رفتند که این بازی با برتری یک بر صفر سرخپوشان 

تهرانی به اتمام رسید.
تنها گل تیم پرسپولیس توسط مهدی ترابی در دقیقه ۵۴ به ثمر رسید. پرسپولیس با 
برتری مقابل صنعت نفت آبادان انتقام شکست از نفت مسجدسلیمان را از همنام آبادانی 
این تیم گرفت. همچنین گابریل کالدرون، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس فعلًا می تواند 

نفسی به راحتی بکشد و از شایعه برکناری و اولتیماتوم فاصله بگیرد.
ترکیب پرسپولیس:علیرضا بیرانوند، شجاع خلیل زاده، سیدجلال حسینی، احمد 
نوراللهی، مهدی ترابی، محمد انصاری، مهدی عبدی )۵۹ - علی علیپور(، مهدی 

شیری، محسن ربیع خواه، وحید امیری، محمد نادری )۴۶ - فرشاد احمدزاده(.
ترکیب صنعت نفت آبادان: ناصر سالاری، عقیل کعبی )۸۳ - سیروان قربانی(، عیسی 

آل کثیر، مهدی مومنی )۸۰ - بختیار رحمانی(، مصطفی احمدی، مسلم مجدمی )۷۵ 
- میلاد جهانی(، سیدمحمد قریشی، جعفر سلمانی، محمد اهل شاخه، مهدی حنفی 

و عبدالله ناصری.
داور: محمدرضا اکبریان

نیمه اول
دقیقه ۵: بازیکنان صنعت نفت از روی ضربه ایستگاهی ارسالی روی دروازه پرسپولیس 
داشتند، اما دفع به موقع شجاع خلیل زاده و در ادامه بی دقتی بازیکنان صنعت نفت 

باعث شد علیرضا بیرانوند موفق به مهار توپ شود.
دقیقه ۱۹: عیسی آل کثیر از داور مسابقه کارت زرد گرفت.

دقیقه ۲۱: پاس در عمق محمد انصاری به مهدی عبدی رسید، اما ضربه مهاجم 
پرسپولیس درون محوطه جریمه صنعت نفت با تکل مدافع آبادانی ها به کرنر رفت.

دقیقه ۲۵: عیسی آل کثیر با یک حرکت تماشایی، مدافع پرسپولیس را از پیش رو 
برداشت و در موقعیت تک به تک با بیرانوند قرار گرفت که ضربه او پس از برخورد به پای 
دروازه بان پرسپولیس و سپس تیر دروازه، به کرنر رفت تا بهترین موقعیت نفتی ها از دست 

برود.
دقیقه ۲۶: پاس در عمق مصطفی احمدی هافبک صنعت نفت، مهاجم این تیم را 

در موقعیت تک به تک با بیرانوند قرار داد که ضربه او از کنار تیر عمودی به بیرون رفت.
دقیقه ۳۳: ارسال از روی سمت راست روی دروازه صنعت نفت ضربه سر مهدی عبدی 

را به دنبال داشت که توپ از بالای دروازه راهی اوت شد.
دقیقه ۳۹: محمد نادری پشت محوطه جریمه خودش را در موقعیت شوتزنی قرار داد و 
ضربه اش را روانه دروازه کرد. مهاجمان پرسپولیس می توانستند با تأثیرگذاری روی ضربه 
آرام او دروازه را باز کنند، اما این کار صورت نگرفت تا ناصر سالاری به راحتی توپ را مهار 

کند.
دقیقه ۴۴: محمد نادری در محوطه جریمه نفت موقعیت خوبی برای گلزنی داشت که 

خروج به موقع سالاری مانع از باز شدن دروازه اش شد.
نیمه دوم

دقیقه ۵۴: مهدی ترابی از پشت محوطه جریمه اقدام به شوتزنی کرد و توپ او در گوشه 
دروازه جای گرفت تا پرسپولیس به گل برسد.

دقیقه ۶۱: ارسال روی دروازه پرسپولیس، ضربه سر خطرناک عیسی آل کثیر را به 
دنبال داشت، اما علیرضا بیرانوند در دو مرحله موفق به مهار توپ شد تا مانع از باز شدن 

دروازه اش شود.
دقیقه ۶۷: علی علیپور در موقعیت مناسبی برای گلزنی قرار داشت و با سالاری تک به 

تک شد، اما ضربه چیپ او پس از برخورد به دروازه بان صنعت نفت به کرنر رفت.
دقیقه ۶۸: ارسال کرنر از سوی مهدی ترابی به خوبی مورد استفاده قرار نگرفت و توپ 
سرگردان از زاویه بسته در اختیار احمد نوراللهی قرار گرفت. شوت سنگین نوراللهی از 
زاویه بسته می توانست دروازه صنعت نفت را باز کند، اما تبدیل به کرنر شد. کرنر دوم هم 
از سمت ترابی ارسال شد که این بار ضربه سر شجاع خلیل زاده با فاصله ای کم راهی 

اوت شد.
دقیقه ۶۹: مهدی ترابی در محوطه جریمه صنعت نفت به موقعیت مناسبی رسید 
که قصد داشت با ضربه بغل پا توپ را به تور دروازه سالاری بچسباند، اما واکنش این 

دروازه بان کرنر دیگری را نصیب پرسپولیس کرد.
دقیقه ۷۲: کرنر ارسالی از سمت چپ روی دروازه پرسپولیس، با ضربه سر محمد 

قریشی همراه شد که توپ به شکل خطرناکی از بالای دروازه به اوت رفت.
ایستگاهی شد که ارسال میلاد  آبادان صاحب ضربه  دقیقه ۳+۹۰: صنعت نفت 
جهانی به پشت محوطه جریمه دفع ناقص سیدجلال حسینی را به دنبال داشت. در 
ادامه بازیکنان صنعت نفت صاحب توپ شدند که شوت بی دقت نفتی ها از بالای دروازه 

راهی اوت شد.
پرسپولیس با شکست در هفته یازدهم لیگ برتر مقابل نفت مسجدسلیمان وارد 
شکست  در صورت  که  می رسید  گوش  به  زمزمه هایی  حتی  و  سختی شد  شرایط 
احتمالی این تیم در جام حذفی، امکان اخراج گابریل کالدرون وجود دارد. با این 
حال برتری سرخپوشان مقابل صنعت نفت و حذف یکی از تیم های نفتی، کالدرون 

را نجات داد.

پرسپولیس ۱- صنعت نفت ۰؛ 

خوشبختی با ستاره همیشگی 

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: تیمی که ۲ بار قهرمان آسیا 
شده و افتخارات بسیار زیادی دارد به عنوان سوم جدول قانع 

نیست و مطمئنا برای صدرنشینی تلاش خواهد کرد.
 تیم استقلال در دیدار مقابل نساجی به هشتمین پیروزی پی 
در پی در لیگ برتر و جام حذفی رسید و بعد از چند سال بالاتر از 

رقیب سنتی قرار گرفت.
پیروزی های  خصوص  در  گفت وگویی  در  فتحی  امیرحسین 
پی درپی تیم استقلال و همچنین صعود این تیم به رده سوم 
جدول و مسائل مختلف صحبت هایی را انجام داده که متن آن را 

در زیر می خوانید:
شما طی هفته های اخیر کمتر در بین فوتبالی ها حضور 

داشتید و مصاحبه هم نمی کردید. دلیلش چیست؟
در بین فوتبالی ها که حضور داشتم ولی وقتی باشگاه کارش را 
انجام می دهد و تیم هم تمرین می کند و خوشبختانه به روزهای 
خوب رسیده دیگر نیازی به زیاده گویی نیست.کارهای مربوط 
به باشگاه را انجام می دهیم و جلسات متعددی در هیات مدیره 
برگزار کردیم. در مورد مباحث مالی باشگاه با اعضای هیات مدیره 
تلاش زیادی صورت گرفت و البته یک اردو هم برای تیم در نظر 
گرفته ایم که در خارج از کشور برگزار می شود. هماهنگی برگزاری 
این اردو در یکی از کشورهای حاشیه خلیج فارس انجام شده و با 
هماهنگی که بین ما و کادر فنی وجود دارد تیم در تعطیلات نیم 

فصل یک اردوی آماده سازی خوب را پشت سر خواهد گذاشت. 
وقتی این همه کار سر ما ریخته طبیعتا فرصت برای صحبت کردن 

کم است.
برگزاری اردو در خارج از کشور قطعی است؟

بله، تمامی امور در این زمینه انجام شده و قرارداد آن هم تقریبا 
امضا شده و اگر مشکلی نباشد در یکی از کشورهای حاشیه خلیج 
فارس و در یک منطقه مناسب تیم برای نیم فصل دوم و مسابقات 

لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا آماده می شود.
استقلال به ششمین برد پی درپی در لیگ برتر رسید 
در  شما  دیدگاه  است.  کرده  صعود  جدول  سوم  رده  به  و 

خصوص این اتفاق چیست؟
به کادر فنی و بازیکنان خسته نباشید می گویم و معتقدم  باید 
خیلی زودتر از اینها به بالای جدول می رسیدیم. حق استقلال 
بالاتر از این است و تیمی که دو بار قهرمان آسیا شده و افتخارات 
بسیار زیادی دارد به عنوان سوم جدول قانع نیست. مطمئن 
هستم انگیزه تمامی اعضای تیم و مجموعه باشگاه استقلال این 

است که خیلی زود به صدر رده بندی جدول برسند.
فارس: هنوز مشکلات مالی پابرجا است و با وجود اینکه 
باز هم دست  بازیکنان پرداخت شده  از مطالبات  بخشی 

باشگاه بسته است. شما به همه بازیکنان پول داده اید؟
مشکلات مالی گریبانگیر همه باشگاه ها است و حتی در کل 

کشور تأثیر گذاشته. بله، ما بابت قرارداد امسال به همه بازیکنان 
را پرداخت کردیم ولی در  ابتدای فصل مطالباتشان  در همان 
پرداختی آخر که همین چند روز پیش اتفاق افتاد اگر اشتباه 
نکنم فقط به ۳-۴ نفر پول ندادیم. بابت فصل گذشته نیز تقریبا با 
بازیکنان تسویه شده است و به زودی هم مجددا درصد دیگری از 

قرارداد بازیکنان به آنها پرداخت می شود.
  مطالبات سرمربی تیم استقلال چطور؟

آقای استراماچونی نیز اولویت اصلی باشگاه و هیأت مدیره است 
و بخشی از مطالبات وی نیز تا روزهای آینده پرداخت خواهد شد و 
مشکلی در این زمینه وجود ندارد و پول پرداخت بخشی از قرارداد 

این مربی نیز تأمین شده است.
باشگاه  از  تیام  بابت  که  پولی  به  سرانجام  است  قرار 

عجمان طلب دارید برسید.
در هفته اخیر جلساتی با مسئولان این باشگاه داشته ایم که 
البته آنها هم مشکلاتی دارند اما به من گفته اند که طلب باشگاه 

استقلال را بابت انتقال تیام در هفته آینده پرداخت خواهند کرد.
 ظاهراً  در جلسه کمیته استیناف خواستار بخشش 

محرومیت بلبلی شده اید.
روز گذشته جلسه کمیته استیناف برگزار شد و نماینده باشگاه 
هم در این جلسه حضور داشت. با توجه به اینکه باشگاه سپیدرود 
هم از این بازیکن گذشت کرده امیدوارم هستیم با گذشت سه ماه 

از محرومیت، این بازیکن این جوان را ببخشند.
 استراماچونی در نشست خبری تأکید داشت که هنوز 
روی نیمکت نیاز به بازیکن دارد و امیدوار است که باشگاه در 

جذب بازیکن خوب عمل کند.
ما با مربیان تیم هماهنگ هستیم و برای جذب مهاجم منتظر 
هستیم تا پنجره نقل و انتقالات باز شود. امیدواریم با هماهنگی 
کادر فنی بتوانیم یک مهاجم خوب برای نیم فصل دوم به تیم 

اضافه کنیم. 
مدعی  تلویزیونی  برنامه  یک  در  پیش  چندی  شما   
شدید باشگاه ها چاره ای برای فروش بازیکنان ندارند و در آن 
صحبت خودتان اعلام کردید شاید دیاباته هم فروخته شود. 
آیا این صحبت شما این معنی را می دهد که دیاباته فصل 

آینده در استقلال نیست. 
اتفاقا سوال خوبی پرسیدید و هر وقت هواداران را می بینم در 
این زمینه از من سوال می کنند.  در آن برنامه تلویزیونی مثال زدم 
و گفتم راه های جذب درآمد باشگاه ها در دنیا، پخش تلویزیونی، 
تبلیغات محیطی، اسپانسر و بعضا فروش بازیکنان است. در آن 
برنامه مثال زدم و اسم دیاباته را بردم ولی باشگاه اصلا در صدد 
فروش دیاباته نیست. این بازیکن با ما قرارداد ۲ ساله دارد و در تیم  
خواهد بود که به درخشش ادامه بدهد. ضمن آنکه برای نیم فصل 
دوم و با خواسته سرمربی یک مهاجم دیگر نیاز داریم و می خواهیم 
علاوه بر دیاباته و بقیه بازیکنان یک بازیکن دیگر هم جذب کنیم.

استقلال  از  مدت  این  در  که  شکایت هایی  مورد  در   
صورت گرفته صحبت کنید. تکلیف بازیکنانی مثل پادووانی، 

جانواریو، بویان و ... چه شد؟
متاسفانه این شکایت ها موانعی است که جلوی مدیریت باشگاه 
است و وقت زیادی از ما گرفته است. هیچکدام از این شکایت ها 
مربوط به امسال نیست. همانطور که قبلا اعلام کردم با توجه به 
کار دیپلماتیکی که قبلا انجام دادیم فیفا به ما قول داده تا مطالبات 
رابسون جان واریو نیز از طریق حسابمان در فیفا به این بازیکن 
پرداخت شود. بحث پادووانی را به صورت جدی پیگیر هستیم. 
قرار است به محض تامین منابع مالی طلب این بازیکن پول وی 
را بدهیم. حتی در این زمینه با دکتر نوروزی نیز هماهنگ کردیم 
تا وی به عنوان نماینده باشگاه راهی برزیل شود تا هم از پادووانی 
عیادت کند و هم طلب وی را مستقیم به این بازیکن پرداخت کند.
خصوص  در  پورحیدری  زنده یاد  همسر  پیش  چندی 
برای  برنامه ای  آیا  داشت.  گلایه هایی  مرحوم  آن  مطالبات 

پرداخت طلب پورحیدری به خانواده وی دارید یا خیر؟
اگر یادتان باشد قبل از بازی با نفت از پسر مرحوم پورحیدری 
درخواست کردیم که به ورزشگاه برود. قرار است در این چند 
روز نشستی را با خانواده آقای پورحیدری برگزار کنیم و مطمئن 
باشید با اولین پولی که به باشگاه برسد دینمان را به خانواده آقای 
پورحیدری ادا خواهیم کرد. مجموعه باشگاه استقلال خود را 
مدیون منصور پورحیدری می داند و ما هم هیچ وقت زحمات او 

را فراموش نمی کنیم.

فتحی: دیاباته فروشی نیست
 استقلال صدرنشینی می خواهد و به سومی راضی نمی شود

  فدراسیون فوتبال درخواستی از سرمربی تیم ملی داشته که می دانسته مورد قبول واقع 
نخواهد شد و با توئیت ویلموتس به هدف خود رسید اما حالا مرد بلژیکی به کمک وکلای خود 

درپی جبران شکست در راند اول است.
ماندن یا رفتن مارک ویلموتس از تیم ملی؟ مساله این است. همه چیز از مسابقه عراق شروع 
شد. ویلموتس پیش از مسابقه با عراق، به ستوه آمده بود از عدم دریافت مطالباتش و خواهان 
فسخ قرارداد شد. در سوی مقابل فدراسیون نیز پس از شکست در برابر سبزپوشان و قرار گرفتن 
در رده سوم گروه، با فشاری که رسانه ها، پیشکسوتان و فوتبالدوستان آوردند در ادامه دادن 

همکاری با سرمربی بلژیکی مردد شد.
فدراسیون بعد از اینکه به زحمت معوقات ویلموتس و دستیارانش را پرداخت کرد و همچنین 
قسط بعدی شان را نیز به حسابشان واریز کرد؛ با دست بالا وارد مذاکره شد. درخواست فسخ 
قرارداد ناگهانی آقای سرمربی باعث شد تا آنها هم تعارفات را کنار بگذارند و خواهان حضور 
مداوم ویلموتس در ایران شوند. در قرارداد او ذکر شده بود که باید تیم های پایه را زیر نظر داشته 
باشد، مسابقات باشگاهی را رصد کند و زمان کافی را در کشورمان سپری کند. اتفاقاتی که پیش 
از این رخ نداده بود. ویلموتس بی توجه تر از کی روش به این مسائل بود و چون پولش را دریافت 
نکرده بود با سوال جواب فدراسیون روبرو نشده بود اما بعد از دریافت مطالباتش و همچنین 
نتایج ضعیفی که کسب کرد؛ موضع فدراسیون را در قبال خود با تغییری ۱۸۰ درجه ای دید. 
در همین رابطه امیر مهدی علوی، سخنگوی فدراسیون فوتبال گفت: هیچ شرط و شروط 

جدیدی مطرح نشده بلکه شروطی که در حوزه بندهای قرارداد است مدنظر است. مثلا نظارت 
ویلموتس بر تیم های ملی دیگری که در فدراسیون فوتبال در رده پایه فعالیت می کنند، بحث 
حضور او درمسابقات باشگاهی، جلسات و همایش مرتبط با فدراسیون فوتبال و در این مقطع 
زمانی مهم حضور جامع او و متمرکز شدن در ایران بسیار مورد تاکید است. چیزی که فدراسیون 
فوتبال انجام می دهد براساس حضور قطعی ایشان است و حتما تا پایان بازی های تیم ملی در 
خرداد سال آینده آقای ویلموتس باید در کشورمان حضور داشته باشند تا برنامه های خودشان 
را پیش ببرند اما در ماه های اخیر این مربی زمان کمتری از قراردادش را در ایران گذرانده است. 
این صحبت ها نشان می دهد که طبق خواسته فدراسیون، ویلموتس باید تا خردادماه بدون 
استراحت در ایران باشد؛ یعنی حدود ۶ ماه. اما این مرد بلژیکی در گفت وگوهای قبلی خود با 
رسانه های بلژیکی گفته بود که فقط پیش از بازی های تیم ملی به ایران می رود و وقت دارد تا 
زمان بیشتری را در کنار خانواده اش باشد. به نوعی درخواست فدراسیون از ویلموتس به نحوی 
بوده که پذیرش آن غیر ممکن است و خود فدراسیون نیز به این مساله واقف بوده است. به 
بیان ساده تر، فدراسیون فوتبال از سرمربی تیم درخواستی کرده که می دانسته مورد قبول واقع 
نخواهد شد و دست بر قضا از اینکه آقای سرمربی چنین مساله ای را قبول نکند، بدش نمی آید. 
چون در این صورت پروسه فسخ قرارداد بدون هیچ گونه عواقبی انجام می شود. حربه ای که 

شب گذشته جواب داد تا راند اول به سود فدراسیون فوتبال تمام شود.
توئیت  دوشنبه شب گذشته ویلموتس، واکنشی بود بر درخواست فدراسیون از او. آقای 

سناتور بلاشک با این شرایط نمی تواند ادامه همکاری دهد و این همان چیزی است که 
فدراسیون فوتبال می خواهد. اما ویلی حالا همه چیز را به دست وکلایش سپرده است تا برنده 
راند دوم و نهایی شود. وکلایی که زیر نظر همسر او کار خواهند کرد. "کاترین لمبیتز"، همسر 
مارک ویلموتس وکیل پایه یک دادگستری است و کاملا در جریان قرارداد ویلی و فدراسیون 
فوتبال قرار دارد. او حتی در بحث نحوه پرداخت مطالبات مرد بلژیکی نیز به فدراسیون کمک 
کرده بود اما حالا مقابل فدراسیون قرار خواهد گرفت و تمام تلاش خود را خواهد کرد تا 
بهترین اتفاق برای همسرش رخ بدهد. فدراسیون معتقد است که خواسته های مطرح شده 
طبق قرارداد است و ویلموتس خلاف این نظر را دارد. حالا در جلسه بین مهدی تاج و وکلای 
ویلموتس، بر سر این ماجرا بحث و جدل صورت خواهد گرفت. به نظر می رسد سرمربی بلژیکی 
نیز تمایلی به ادامه همکاری ندارد اما دریافت غرامت، برای او موهبتی بزرگ به حساب می آید. 
مشخص است که اعتماد بین طرفین از بین رفته و امیدی به ادامه همکاری وجود ندارد. از این 
به بعد باید دید پروسه فسخ قرارداد به چه طریقی پیش خواهد رفت. فدراسیون به دنبال فسخی 
بدون غرامت است و در سوی مقابل ویلموتس نیز بی علاقه به اتمام همکاری نیست ولی برای 
این کار می خواهد پولی به جیب بزند. باید دید در انتها برنده این جنگ کدام طرف خواهد بود.
در کنار این مسائل مذاکره با برانکو هم ادامه دارد. مذاکره ای که تا رسمی نشدن فسخ قرارداد 
ویلموتس، علنی نخواهد شد چرا که می تواند ابزاری باشد برای وکلای ویلموتس تا توپ را به 

داخل زمین فدراسیون بیندازند.

فدراسیون فوتبال، برنده راند اول مبارزه "فسخ"؛ 

ورود یک زن برای کامبکِ ویلموتس

 کارشناس فوتبال ایران و مدرسه کنفدراسیون آسیا با انتقاد از وضعیت موجود تیم ملی گفت: مشکل اصلی فوتبال ما سوء مدیریت در 
فدراسیون و مدیران بالاسری آنها در وزارت ورزش است.

مسعود اقبالی با انتقاد شدید از مدیریت حاکم بر فوتبال اظهار داشت: در فوتبالی که ما داریم جای خالی منطق به شدت به چشم 
می خورد. آقایانی که در انتخاب ویلموتس نقش داشتند چرا حالا توضیح نمی دهند با کدام منطق فردی را جانشین سرمربی پیشین 

کردند که فلسفه فوتبالی اش ۱۸۰ درجه با او متفاوت بود. با این انتخاب باعث شدند تیم ملی دچار دوگانگی سردرگمی شود.
کارشناس فوتبال اضافه کرد: مشکل این روزهای فوتبال ایران نه از کی روش است و نه از ویلموتس. بلکه از مدیرانی است که بدون 

کارشناسی و با صرف هزینه های فراوان دست به آزمون و خطا زده و حالا تیم ملی ما را با این چالش مواجه کرده اند.
اقبالی ادامه داد: در واقع من مشکل را از مدیریت و یا بهتر است بگویم از سوء مدیریت در فوتبال می دانم. مشکل اصلی فوتبال ما 
خود آقایان تاج و ساکت هستند که سیاست های آنها باعث شده امروز فوتبال در سطح ملی و باشگاهی با تنزل مواجه شده و روز به 
روز هم شرایط بغرنج تری پیدا می کند. وی اضافه کرد: سئوال من از آقایان حاضر در کمیته فنی این است که آیا شما در انتخاب و 
آمدن ویلموتس نقش داشتید یا خیر؟ اگر نقش داشتید که چرا الان سکوت کردید؟ چون باید پاسخگوی انتخابتان باشید و اگر سکوت 

شما به این منزله است که نقشی در این انتخاب نداشتید، پس وظیفه شما چیست و چرا باید به شکل فرمایشی در این پست باشید؟
مدرس رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا گفت: تعارف نداریم و باید بگوییم حال فوتبال ما خوب نیست. سوء مدیریت در مدیریت کلان 
فوتبال و حتی ورزش و دخالت های مستقیم و غیر مستقیم وزارت ورزش در تصمیمات کلان فدراسیون باعث شده فوتبال ما به اینجا 
برسد.  وی در خصوص انتخاب مربیان ایرانی به جای مربیان خارجی نه چندان مطرح بیان داشت: ما مربیان ایرانی خوبی داریم که 
از مربیان درجه چندم خارجی به مراتب بهتر هستند. اما مشکل اینجاست که اگر مربی ایرانی برای تیم ملی انتخاب شود، مثل مربی 

خارجی مورد حمایت دستگاه ورزش قرار نمی گیرد.
مسعود اقبالی در پایان گفت: برای همین من فکر می کنم که هیچ مربی ایرانی حاضر نباشد در این مقطع مسئولیت سنگین تیم ملی 

را بر عهده بگیرد. به خصوص با این فدراسیونی که در حال حاضر وجود دارد و با این روسایی که در این فدراسیون هستند.

پیشکسوت باشگاه استقلال معتقد است پازل باشگاه استقلال با مربی و بازیکنان خوب در حال تکمیل شدن است و تنها ایراد 
آن مدیریت این باشگاه است.

سعید مراغه چیان، پیشکسوت باشگاه استقلال در گفت وگو با ایسنا، درباره عملکرد( استقلال مقابل نساجی که با برد ۲ بر یک 
شاگردان استراماچونی به پایان رسید، اظهار کرد: استقلال در دقایق پایانی نیمه نخست و ۲۰ دقیقه ابتدایی نیمه دوم سرتر 

از حریف بود. البته شرایط زمین هم کار آبی ها را سخت کرده بود و استقلال به سختی توانست این سه امتیاز را کسب کند.
وی ادامه داد: از دقیقه ۳۰ تا دقیقه ۶۵ کارهای ترکیبی آبی ها جواب داد و آنها توانستند از موقعیت های نهایت استفاده را 
بکنند. کاری که نساجی علی رغم موقعیت های زیاد نتوانست انجام دهد. استقلال استراماچونی راه بردن را بلد شده است و 
دیگر فرقی برایش نمی کند در زمین بی کیفیت بازی کند یا با کیفیت، مقابل تیم های مدعی باشد یا تیم های ضعیف تر. به نظر 

من برد مقابل نساجی در آن زمین بسیار شیرین تر و مهم تر از پیروزی مقابل تراکتور بود.
این پیشکسوت باشگاه استقلال درباره  صحبت های استراماچونی در نشست خبری پس از دیدار تیمش برابر نساجی مبنی بر 
این که مشکلاتش با باشگاه استقلال هنوز به اتمام نرسیده، تصریح کرد: حیف استراماچونی است که با مدیری همچون فتحی 
کار می کند. استقلال مانند ماشینی است که همه چیزش خوب و درست کار می کند و تنها مدیریتش مشکل دارد. مدیری که 
بلد نیست شرایط را برای مربیانش فراهم کند و علی رغم نتایج خوب و اضافه شدن به جمع مدعیان دغدغه های سرمربی را 
جدی نمی گیرد. به نظر من یک مدیر دلسوزتر می تواند مجموعه استقلال را کامل تر کند زیرا این استقلال پتانسیل قهرمانی در 
لیگ و جام های مختلف را دارد. وی در پایان گفت: با توجه به این که استقلال از باخت پرسپولیس استفاده کرده و به تیم های 
صدرنشین اضافه شد شانسی ۷۰ درصدی برای قهرمانی در لیگ برتر دارد. البته از یکی دو ماه دیگر استقلال باید در سه جام 
بجنگد و این تیم نیاز به تقویت دارد. یک مدافع، یک هافبک بازی ساز و یک مهاجم نوک باید به تیم اضافه شوند تا استراماچونی 
و شاگردانش در آسیا هم مدعی باشند. اگر قرار باشد دغدغه های مربی ایتالیایی را برطرف نکنند علی رغم حرفه ای بودن این 

مربی ممکن است او تا پایان فصل نماند و این بدترین اتفاق برای استقلال خواهد بود.

 مسعود اقبالی :

مشکل فوتبال تاج و ساکت هستند نه ویلموتس
مراغه چیان: 

شانس قهرمانی استقلال ۷۰ درصد است
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میرلوحی خبرداد؛ رایزنی با شورای نگهبان

ماموریت مهم اصلاح طلبان به عارف

۷ سیاسی

واکنش نمایندگان به اصلاح قیمت بنزین ؛

دور جدید استیضاح ها

 نهضت استیضاح وزرا از سوی نمایندگان مجلس باردیگر آغاز شده است و گرچه برخی 
آغاز این نهضت را واکنش بهارستان به اصلاح قیمت بنزین می دانند اما چنین واکنشی 
در روزهای دشوار کنونی تا چه اندازه به صواب نزدیکتر است و تا چه حد دور از شائبه های 

سیاسی، پرسشی نیازمند پاسخ است. 
آغاز اصلاح قیمت بنزین از بامداد ۲۴ آبان، گرچه با تصمیم و تایید روسای سه قوه و با 
حمایت رهبر انقلاب بود اما تبعات آن طی روزهای گذشته متوجه قوه مجریه و دولت بوده 
است و دو قوه دیگر با وجود تایید سران در افزایش قیمت بنزین؛ از منتقدان این موضوع 
هستند. به گونه ای که نمایندگان مجلس این روزها در واکنش به افزایش قیمت بنزین 

استیضاح وزرای دولت را در دستور کار قرار داده اند.
مجلس در هفته جاری میزبان برخی از وزراست تا آن ها را با محورهای اشاره شده 
استیضاح کند. حذف کارت سوخت و راه اندازی مجدد آن، افزایش قاچاق سوخت، ارائه 
اطلاعات غلط برای افزایش قیمت بنزین، عدم صداقت در بیان مطالب به مردم درباره گران 
شده قیمت بنزین، وجود دستگاه کارت خوان در دفتر وزارت نفت  مهمترین محورهای 
استیضاح »بیژن زنگنه« وزیر نفت است که با ۵۰ امضا تقدیم هیات رئیسه شده است. عدم 
پیش بینی های اجتماعی و امنیتی لازم با اجرای طرح اصلاح قیمت بنزین هم مهمترین 
محور استیضاح »عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور است که از روز سوم آذر ماه  به 
جریان افتاده است. موضوع مراتع و جنگل ها، حوزه تنظیم بازار و خرید تضمینی، انحصار 
در واردات نهاده های کشاورزی و همچنین صادرات چند مورد از ۱۸ محور استیضاح 
»محمود حجتی« وزیر جهاد کشاورزی است که با ۳۸ امضا به هیات رئیسه مجلس ارائه 
شد اما با توجه به استعفای حجتی و پذیرش آن از سوی رییس جمهوری این استیضاح 
از دستور کار مجلس خارج شد. هر سه این وزرا طی ماه های فعالیت خود هم در دولت 
نخست تدبیر و امید و هم در دولت دوم از ثابتین و به اصطلاح السابقون فهرست نمایندگان 
در نهضت استیضاح بودند و اکنون در حالی که هر سه از مهمترین تصمیم گیرندگان  شرایط 
دشوار کنونی هستند باید در مجلس پاسخگوی سوالات و محورهای استیضاح نمایندگان 

باشند.
سابقه ها و شائبه های استیضاح ها 

نخستین استیضاح دولت یازدهم روز ۲۹ مردادماه سال ۹۳  و یک سال پس از آغاز به 
کار این دولت ثبت شد و طی آن »رضا فرجی دانا« وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از سوی 
نمایندگان جبهه پایداری مجلس نهم استیضاح و از کار برکنار شد. رسیدگی به پرونده 
بورسیه های شبه قانونی در وزارت علوم، انتصابات وزیر در وزارتخانه تحت امرش و تساهل 
قانونی با سلایق دانشجویی محورهای ناگفته استیضاح فرجی دانا بود که با گزاره های 
عدم رسیدگی به سرگردانی دانشجویان بورسیه، انتصاب عوامل موسوم به فتنه در مناصب 

مدیریتی و در نهایت اجازه فعالیت به ضدانقلاب در دانشگاه ها اعلام شد.
به فاصله یک سال پس از اولین استیضاح »علی اصغر فانی« وزیر آموزش و پرورش دولت 
یازدهم این بار از سوی نمایندگان مجلس دهم و در سوم تیرماه ۹۴ با محورهای بی توجهی 
و  نابسامان صندوق ذخیره فرهنگیان  به موضوع آموزش در مناطق محروم، وضعیت 
بازنشستگان و بی توجهی به سند تحول بنیادین آموزش و پرورش استیضاح شد اما توانست 

بار دیگر اعتماد نمایندگان را به دست آورد.
»عباس آخوندی« وزیر پیشین راه و شهرسازی هم جز فهرست همیشگی نمایندگان 
برای استیضاح بوده است. آخوندی سه بار در تاریخ های ۱۴ مهر ۹۴، یک اسفند ۹۵ و 
۲۲ اسفند ۹۶ برای استیضاح به مجلس رفت و در هر سه بار توانست با دفاعیات خود از 
نمایندگان رای اعتماد بگیرد.  مسکن، فعالیت بنگاه های اقتصادی و حوادث حمل و نقلی 

در کشور از مهمترین محورهای استیضاح آخوندی بود.
»علی ربیعی« وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی گرچه نخستین بار در ۲۲ اسفند ۹۶ در 
جلسه استیضاح حاضر شد اما زمزمه استیضاح او جز لاینفک بسیاری از جلسات مجلس 
دهم بود. او در این تاریخ به بهانه حادثه سانچی به مجلس دعوت شد و دفاع او توانست 
نمایندگان را قانع به رای اعتماد دوباره کند. ربیعی اما به فاصله ۵ ماه از این استیضاح 
باردیگر به مجلس فراخوانده شد و این موضوع قدری عجیب بود که او را وادار به واکنش کرد 
و ربیعی در حساب توییتری خود نوشت: »در هفت ماه ۲بار از مجلس رای گرفتم. دوباره 
استیضاح می شود؛ در حالی که حق دفاع در کمیسیون را نداشتم و مستقیم به صحن آورده 
شدم. خود را پاسخگوی مردم و نمایندگان می دانم. به عموم نمایندگان دلسوز و پاک احترام 
می گذارم. علت اصلی استیضاح را نمی دانم ولی استیضاح پس از تنها پنج ماه از استیضاح 
قبلی را عجیب می دانم.« این بار وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی در ۱۷ مرداد ۹۷ با ۱۲۹ 

رای موافق برکناری  از ۲۴۳ رای، از کار برکنار شد.
شاید توضیحات »سلمان خدادادی« نماینده مجلس درباره این استیضاح برخی شائبه 
های سیاسی بودن آن را توضیح دهد. خدادادی در این زمینه گفته است: موضوعات 
استیضاح اخیر را با استیضاح قبلی مقایسه کنید. آقای ربیعی در کمیسیون حاضر شد 
و جواب آنها را داد. مثلا به جای اینکه پرسیده شود وضعیت صندوق ها چیست و چرا 
کارگران مشکل دارند، مطرح می کنند، چرا فلان مدیر را گذاشتید و یا چرا شخص دیگری 
را برداشتید فرقی بین وزارت کار با بقیه وزارتخانه ها وجود ندارد؛ اما نمی دانم چرا این همه 

حساسیت روی این وزارتخانه است.«
در همین زمینه »اسدالله عباسی« سخنگوی هیات رئیسه مجلس هم به نکته جالبی 
اشاره کرده و درباره شائبه های درخواست های غیرمنطقی از وزرا گفته است: » ۲ نفر از 
نمایندگان در دور فعلی مجلس از برخی وزرا درخواست دریافت آپارتمان را داده بودند که 
یکی از  نمایندگان آن را به موضوع انصراف از استیضاح ربط داده بود اما هیأت رئیسه این 

مسئله را تکذیب می کند.«
استیضاح وزرا هفت ماه پس از رای اعتماد، استیضاح وزرا نه به دلیل عملکرد که به دلیل 
عضویت یا تعلق به یک جریان فکری خاص، استیضاح وزرا به دلیل عدم تبعیت از برخی 
خواسته های برخی نمایندگان نمونه های ناگفته ای از دلایل استیضاح ها دستکم طی ۶  
سال گذشته بوده است که در پشت دلایل کلیشه ای مانند ناکارآمدی وزارتخانه مربوطه یا 

وزیر خاص پنهان شده اند.
گزارشی از تعداد استیضاح های مجلس دهم 

گزارش »علی اصغر یوسف نژاد« عضو هیات رییسه مجلس درباره وضعیت استیضاح ها 
در مجلس دهم  که البته مربوط به یک سال گذشته است تعداد استیضاح های مجلس 
دهم را که تقدیم هیات رییسه مجلس شده است ۳۱ مورد اعلام می کند که این ۳۱ مورد 
مربوط به ۱۲ وزارتخانه است. بر این اساس تا سال گذشته همین تاریخ وزارتخانه های 
آموزش و پرورش و کشور هر کدام با پنج بار استیضاح، وزیران وزارتخانه های تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و علوم و تحقیقات هر کدام چهار بار استیضاح شده اند. وزیران وزارتخانه 
های نیرو و راه و شهرسازی هر کدام ۳ بار استیضاح شده اند و سهم استیضاح وزارتخانه 
امور اقتصادی و دارایی و جهاد کشاورزی هر کدام دو بار بوده است. نماینده مردم ساری در 
مجلس گفته است: وزیران وزارتخانه های نفت و صنعت، معدن و تجارت، ورزش و جوانان 
و امور خارجه هم هر کدام یک بار تقاضای استیضاحشان تقدیم هیات رییسه مجلس شده 
که هم اکنون ۴ استیضاح در کمیسیون های تخصصی مجلس در حال بررسی است. به این 
آمار اعلام وصول استیضاح وزیر نیرو، وزیر ورزش و جوانان، وزیر علوم تحقیقات و فناوری 
و نیز وزیر آموزش و پرورش در کنار وزیر کشاورزی و نفت و کشور را  باید افزود. همچنین 

استیضاح های نمایندگان مجلس نهم را هم باید در نظر گرفت.
واکنش مجلس به اصلاح قیمت بنزین

از همان ساعات ابتدایی اعلام طرح افزایش قیمت بنزین، برخی از نمایندگان اعلام 
کردند در جریان آغاز این طرح نبوده اند. این مسئله در حالی مطرح شد که تصمیم اصلاح 
قیمت بنزین از سوی سران سه قوه اتخاذ شده بود و اطلاع نمایندگان مجلس از آغاز آن 
طبیعی به نظر می رسید. هرچند روزهای بعد اعلام شد که نمایندگان در حال بررسی 
سناریوهای مختلف در این زمینه بودند اما تصمیم نهایی دستکم در مجلس اتخاذ نشده 
بود. برخی ناظران معتقدند استیضاح وزرای دولت واکنشی به این بی خبری بوده اما 
تصمیم افزایش قیمت بنزین تصمیم سران قوا و نظام است و اجرای آن هم طبق قانون بر 
عهده دولت خواهد بود در مسیر اجرای این شوک به جامعه به طور قطع دولت هم با موانع 

بسیاری روبروست و هم نیازمند همکاری سایر قواست.

 رئیس قوه قضاییه گفت:  به سازمان زندان ها اعلام کردیم آن 
دسته از زندان هایی که در مرکز شهر هستند، به حاشیه شهرها 
منتقل شوند. این مساله جزو سیاست های قوه قضاییه است و 

تسریع در این کار هم مورد تاکید ماست.  
به گزارش روز سه شنبه قوه قضاییه، اعضای فراکسیون ولایی 
مجلس شورای اسلامی در دیدار با رییس قوه قضائیه به بیان 
پلیس  احیای  لزوم  زمینه های  در  جمله  از  خود  دغدغه های 
قضایی، توجه به حقوق عامه، ضرورت کاهش اطاله دادرسی، 
لزوم انتقال زندان ها به خارج از شهرها و لزوم حمایت از تولید و 

سرمایه گذاران پرداختند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در این دیدار در خصوص انتقال 
زندانی های مرکز به حاشیه شهرها گفت: طبق آنچه مجلس 
از  زندان ها  که  است  این  قضاییه  قوه  سیاست  کرده  تصویب 
از  از این که زندان ها  داخل شهرها بیرون بروند. وی افزود: ما 
داخل شهرها خارج شده و در حاشیه شهرها قرار بگیرد استقبال 
می کنیم. همکاری دستگاه های مختلف در این زمینه می تواند 
بسیار موثر باشد. چراکه این موضوع هم برای قوه قضاییه، هم 
برای مردم و هم برای فضاهای شهری مشکلاتی را ایجاد می کند.

آیت الله رئیسی افزود: بحث مهم مبارزه با فساد اقتصادی در 
دستور کار قوه قضاییه است و این اولویت هرگز با مسائلی که 
اتفاق افتاده به حاشیه نخواهد رفت. همچنان اولویت دستگاه 
قضا مبارزه با مفاسد اقتصادی است و ما در این راستا هم اصلاح 

ساختارها و هم برخورد با مفسدان را در دستور کار داریم.
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: در فضای مبارزه با فساد تفاوتی 
میان مرکز کشور که تهران است با مراکز استان ها و شهرستان ها 
وجود ندارد. در هرکجا که فساد پیدا شود باید با آن مبارزه کرد. 
نمایندگان محترم مجلس هم این موضوع را در حوزه های انتخابیه 
خود پیگیری کنند. ما در قوه قضاییه، مجلس و نمایندگان را کنار 
خودمان می بینیم و می دانیم که امروز دغدغه نمایندگان مجلس 

دغدغه مبارزه با فساد است.
وی تصریح کرد: زیبنده نیست که امروز در نظام ما که پایه های 
آن را خون مطهر شهدا آبیاری کرده و روز به روز بر استواری اش 
افزوده می شود با فساد این و آن و دست اندازی به بیت المال و 
ناامید کردن مردم، خدای نکرده سستی وارد شود و لذا اولویت 
مبارزه با فساد همچنان برای دستگاه قضا باقی است و تحت هیچ 
عنوان این کاری که آغاز شده است به سردی نمی گراید. آیت الله 
رئیسی در ادامه با اشاره به سفرهای استانی رییس قوه قضائیه 
گفت: همراه با سفرهای استانی اتفاقات دیگری هم رخ می دهد. 
قبل از این که سفر انجام شود یک گروه ۳۰ تا ۴۰ نفره حدود یک 
ماه تا ۲۰ روز قبل از انجام سفر، به استان موردنظر می روند و تمام 

وضعیت آن استان را بررسی می کنند و به ما گزارش می دهند.
هیئت های  نیز  استانی  سفر  با  همزمان  داشت:  بیان  وی 
مختلفی از سوی قوه قضاییه به شهرستان های مختلف آن استان 
آینده  در  که  اصفهان  سفر  در  مثال  عنوان  به  می شوند،  اعزام 
خواهد بود هیئت های قوه قضاییه به ۲۳ شهرستان خواهند رفت 
و دغدغه های مردم را خواهند شنید و ضمن شرکت در شوراهای 
اداری شهرستان ها با سازمان های وابسته به قوه قضاییه در آن 
منطقه ارتباط برقرار می کنند. این کارها انجام می شود تا ما بتوانیم 
در جلسه شورای عالی قوه قضاییه که در استان تشکیل می شود با 
شناختی کامل نسبت به وضعیت استان تصمیمات را اتخاذ کنیم.
احیای پلیس قضایی از جمله خواسته های قوه قضاییه 

است 
رئیس قوه قضاییه با اشاره به لزوم احیای پلیس قضایی یادآور 
شد: احیای پلیس قضایی از جمله خواسته های قوه قضاییه 
است. پلیس قضایی از ابتکارات شهید بهشتی و حرکت بسیار 
خوبی بود؛ چراکه پلیس متخصص و کارآزموده و آشنا به حقوق و 
قضا و آشنا به مقوله قضایی در کشور می تواند با علم، حرفه قضایی 
پلیس  این  انجام دهد.  پلیسی خود یک کار مشترک  و دانش 
قضایی در بسیاری از کشورها وجود دارد و در کشور ما هم مدتی 
وجود داشت منتهی در نتیجه ادغامی که در نیروی انتظامی 
صورت گرفت کار پلیس قضایی هم در کشور ما تمام شد. وی 
افزود: ما درخواست احیای پلیس قضایی را کرده ایم و مراحلی هم 
طی شده و در حال حاضر این موضوع در مجلس مطرح است. 
بنده هم در همین زمینه نامه ای را برای رئیس مجلس نوشتم و 
از شما نمایندگان هم می خواهم که موضوع پلیس قضایی را در 

دستور کار خود قرار دهید.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: احیای پلیس قضایی می تواند یک 
بازوی توانمند هم برای پلیس و هم برای قوه قضاییه باشد؛ چراکه 

این موضوع دغدغه پلیس هم هست. پلیس آماده به خدمت برای 
کار قضایی، برای قوه قضاییه و نیروی انتظامی یک امکان خوب و 
بازوی تواناست؛ لذا ما از احیای آن استقبال می کنیم و امیدواریم 

این موضوع دنبال شود.
مسئله کنترل قیمت ها یکی از ضرورت ها است

آیت الله رئیسی همچنین گفت: در موضوع دادگاه های تجدید 
نظر اصلاحیه ای را پیش بینی کرده ایم که موارد مهمی در آن 
پیش بینی شده است و انشالله وقتی شما نمایندگان به این 

اصلاحیه ها رای بدهید آن ها قانونی خواهند شد.
رئیس قوه قضاییه با بیان این که برخی از ترک فعل ها خسارت 
بیشتری از فعل ها دارد، افزود: ما نسبت به ترک فعل ها حساسیت 
داریم و حتماً این ترک فعل ها را مورد پیگیری قرار می دهیم، آن 
پرونده هایی که برخی از شما نمایندگان مصادیقی از آن را ذکر 
کردید حتماً در دستور کار خواهد بود و من این قول را به مردم 
عزیز کشور داده ام که پرونده ای که به هر شکل دغدغه مردم باشد 

را رسیدگی و مردم را نیز از نتیجه آن مطلع می کنیم.
وی همچنین خاطرنشان کرد: امروز مسئله کنترل قیمت ها 
یکی از ضرورت ها است و در این کنترل قیمت ها طبیعتاً دولت 
و سازمان تعزیرات حکومتی که زیر نظر دولت و وزارت دادگستری 
است مسئولیت دارند. وزارت صمت و سازمان حمایت از حقوق 
اما قوه قضاییه  این زمینه مسئولیت دارند،  مصرف کننده در 
وظیفه خود می داند که در این شرایط به دولت کمک کند، در 
جلسه مسئولان قوه قضاییه هم اعلام کردم که تمامی دادستان ها 
به تمامی سازمان های مسئول در میدان برای کنترل قیمت ها 
کمک کنند تا از این طریق و با نظارت و کنترل بر قیمت ها بتوانیم 

مردم را از نگرانی درآوریم.
آیت الله رئیسی به گزارشات تحقیق و تفحص ها اشاره کرد و 
بیان داشت: مسئله تحقیق و تفحص در مجلس برای ما مغتنم و 
محترم است لیکن درخواست ما این است که تحقیق و تفحص ها 
با استناد و استدلال کافی همراه باشد تا در دستگاه قضایی با بن 
بست مواجه نشود. رئیس قوه قضاییه افزود: هر چه استنادات 
تحقیق و تفحص ها بیشتر باشد در قوه قضاییه به سرانجام بهتری 
خواهند رسید. بنده به آقای رحیمی هم گفته ام که مصادیقی را 
همراه با مجلس دنبال کند تا ببینیم که پرونده به دلیل نقص در 
تحقیقات به بن بست خورده یا احیاناً به خاطر کوتاهی قاضی 
اینگونه شده است. این کار باید به صورت مصداقی پیگیری شود 
و نمایندگان باید چند مصداق را مشخص کنند و بررسی ها صورت 
بگیرد. در مجموع هر چقدر تحقیق و تفحص ها مستندتر باشد کار 
قاضی هم برای حکم دادن آسان تر خواهد بود. وی ادامه داد: 
طبق آنچه مجلس تصویب کرده سیاست قوه قضاییه این است 
که زندان ها از داخل شهرها بیرون بروند. ما از این که زندان ها از 
داخل شهرها خارج شده و در حاشیه شهرها قرار بگیرد استقبال 
می کنیم. همکاری دستگاه های مختلف در این زمینه می تواند 

بسیار موثر باشد.
از مجازات های جایگزین حبس استقبال می کنیم 

آیت الله رئیسی افزود: به سازمان زندان ها اعلام کردیم که حتماً 
آن دسته از زندان هایی که در مرکز شهر هستند به حاشیه شهرها 

منتقل شوند، این مسئله جزء سیاست های قوه قضاییه است 
و تسریع در این کار هم مورد تاکید ماست؛ چراکه این موضوع 
هم برای قوه قضاییه، هم برای مردم و هم برای فضاهای شهری 

مشکلاتی را ایجاد می کند.
و  نهاد  مردم  سازمان های  از  کرد:  اظهار  قضاییه  قوه  رئیس 
همچنین دیدگاه های نمایندگان مجلس در رابطه با احیای حقوق 
عامه استقبال می کنیم. ماده ۶۶ آیین دادرسی اشاره دارد که 
قوه قضاییه بتواند در رابطه با احیای حقوق عامه از ظرفیت های 
سازمان های مردم نهاد استفاده کند و در حال حاضر ما در حال 
احیای این ظرفیت ها هستیم و می خواهیم ساز و کاری را فراهم 
کنیم که همه سازمان های مردم نهاد از جمله بسیج در راستای 
احیای حقوق عامه کمک حال قوه قضاییه باشند، ما می خواهیم 
به بهترین نحو ممکن نسبت به حقوق عامه حساس باشیم و 
کسانی که این حقوق را تضییع می کنند را پیگیری کنیم. وی 
همچنین گفت: یکی از سیاست هایی که مقام معظم رهبری از 
سال های قبل به دستگاه قضا ابلاغ کرد سیاست حبس زدایی 
و  می کنیم  استقبال  حبس  جایگزین  مجازات های  از  است. 
این موضوع را اعلام کرده ایم و همچنان پیگیری می کنیم که 
حبس زدایی در دستور کار قرار بگیرد چرا که این اتفاق اتفاقی 
بسیار مناسب و ارزشمند خواهد بود. آیت الله رئیسی در ادامه 
خاطرنشان کرد: تاکید دستگاه قضایی چه در حوزه کار قضایی 
و چه در حوزه کار نظارتی، آن است که از سرمایه گذار و کارآفرین 
حمایت شود؛ البته این حمایت هم حمایت حقوقی، هم قضایی 
و هم تسهیلات مالی است. رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: شما 
می دانید که اگر تسهیلاتی که باید به یک کارآفرین و سرمایه گذار 
داده شود به یک دلال اعطا شود، سرمایه گذاری و کارفرینی 
شکل نخواهد گرفت؛ موضوعی که الان مورد تاکید است این 
است که سرمایه گذار از همه جوانب مورد حمایت قرار گیرد وگرنه 
با سخن که از سرمایه گذار حمایت نمی شود و باید ببینیم مشکل 
سرمایه گذار چیست. وی اظهار کرد: در جلسه جامع و کاملی 
که مقام معظم رهبری با فعالان اقتصادی داشتند تقریبا تمام 
این کارآفرینان و سرمایه گذارانی که پشت تریبون سخن گفتند 
دغدغه های کارآفرینان و فعالان اقتصادی را بیان کردند و معظم له 

نیز راهکارها را بیان نمودند و الان نوبت اجرا و عمل است.
آیت الله رئیسی عنوان کرد: هم دولت، هم مجلس و ما نیز به 
عنوان دستگاه قضایی به آنچه که رهبری به عنوان حمایت از 
فعالان اقتصادی و رفع دغدغه های کارآفرینان و سرمایه گذاران 
بیان نمودند باید عمل کنیم. بنای ما در دستگاه قضایی این است 
که هم در حوزه دادستانی و هم در حوزه نظارتی از این موضوع 
حمایت شود و دفتر حمایت از سرمایه گذاری به ویژه در سازمان 
بازرسی کل کشور که فعال شده، برای همین موضوع است. وی 
با کمیسیون های مجلس شورای  به برگزاری جلسات  با اشاره 
اسلامی، اظهار کرد: در این جلسات برخی از موارد را مصداقا 
آقایان و نمایندگان گفتند و ما نیز دنبال کردیم، مصادیقی که در 
این جلسه نیز مصداقا دنبال می کنیم که این در حال حرف و 
سخن نباشد؛ یعنی در رابطه با رفع مشکل سرمایه گذاران اقدام 

عملی و اجرایی شود.

ادامه سخنان خود در خصوص موضوع  رئیسی در  الله  آیت 
جذب شش هزار نفر نیروی انسانی در قوه قضاییه بیان کرد: از 
ابتدای سال جاری جذب این  افراد در دستور کار قوه قضاییه بوده 
است. جلساتی در مجلس برگزار شده و جلساتی هم ما اینجا 
برگزار کردیم و پیگیری هایی از طریق دولت انجام شده است. 
۱۳۰۰ نفر از آن ها مشغول به کار شدند؛ یک تعداد دیگری نیز در 
ظرف یکی دو ماه اخیر دارد انجام می شود و تا آخر سال جاری هم 
هر شش هزار نفر مشغول به کار خواهند شد. رئیس قوه قضاییه 
ادامه داد: دولت نیز وعده داده تا مساله حقوقی این ها را حل کند، 
مشکل ما مساله بودجه و امکانات این قضیه بود و دولت قول داده 
تا این امکانات را در اختیار ما بگذارد و تا آخر سال جاری بتوانیم 
شش هزار نفر را جذب کنیم، موضوع با سازمان برنامه و بودجه 
پیگیری شد که حل شود. وی در  اداره استخدامی  و سازمان 
خصوص عدم اجرای قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی نیز 
اذعان کرد: این مساله درستی است و واقعا مساله قانون گرایی در 
کشور به عنوان یک ارزش و قانون گریزی به عنوان یک ضد ارزش 
همواره باید مطرح شود؛ اگر قانونی در مجلس تصویب شد حتما 
باید اجرا شود. آیت الله رئیسی با اشاره به قانون نظارت بر اموال 
مسئولان، تصریح کرد: این قانون مصوب مجلس شورای اسلامی 
که به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت و بالاخره سه چهار سال 
قبل به عنوان نظارت بر اموال مسئولان قانون شد، به نظر من یک 
قانونی بود که باید اجرا می شد و اگر بر فرض ابهامی دارد باید از 
مجلس رفع ابهام خواسته شود، اما توقف قانون وجهی ندارد؛ ما 
آیین نامه آن را نوشتیم و ابلاغ کردیم و الان هم دارد اجرا می شود.
رئیس دستگاه قضایی در ادامه گفت: این قانون یکی از راه های 
صیانت از آبروی مدیران و مسئولان است و می تواند یک راهکار 

بسیار خوبی برای این قضیه باشد.
پرهیز از سیاهنمایی در کنار مبارزه با فساد

وی با بیان اینکه اعتقاد و باور من این است که قانون ضعیف 
هم بهتر از بی قانونی است، عنوان کرد: قانون ضعیف هم باید 
اجرا شود و فوقش باید قانون تقویت شود، اما بی قانونی و اینکه 
کسی به خودش اجازه دهد تا قانون را دور بزند، خلاف قانون کند 
و عدم توجه به قانون باید در کشور، به عنوان یک ضد ارزش از 
ناحیه هرکس و در هر مقامی تلقی شود و قانونگرایی باید مورد 

توجه همگان باشد.
آیت الله رئیسی ادامه داد: کشور ما کشور انتخابات است و در 
هر دوره ای مجلس ها و دولت ها و در همه سطوح این از افتخارات 
نظام ماست که به رای مردم مراجعه می شود و تنها راهی که بتوان 
تمام شئون را در کشور سامان داد این است که همه به قانون پایبند 
باشند و پایبندی هر کسی با هر سلیقه سیاسی و در هر جناحی و 
هر تفکری به قانون می تواند به وضعیت کشور سامان دهد، حتما 

این جهت مورد تاکید است.
رئیس دستگاه قضایی با انتقاد از سیاه نمایی تصریح کرد: ضمن 
رسیدگی به مفاسد اقتصادی، سیاهنمایی امر مذمومی است، 
ادعاهای بدون دلیل و استناد نباید مورد توجه قرار گیرد، من در 
جلسه روسای کل و دادستان ها اعلام کردم که خط قرمز همکاران 
در پیگیری، بی استناد حرف زدن است و هیچ خط قرمز دیگری 

برای رسیدگی نداریم.
بی استناد سخن گفتن، خط قرمز ماست 

 وی افزود: هر موضوعی نسبت به هر شخص و هر جایگاهی اگر 
مستند بود قابل رسیدگی و پیگیری است؛ اما بی استناد سخن 
گفتن و کسی را متهم کردن و بدون دلیل نسبت به کسی انگ 
زدن حتما امر ناپسندی است و باید برای همه خط قرمز باشد. 
ما نیز در دستگاه قضایی خط قرمزمان بی استناد و بدون دلیل 
ادعا کردن و یا نسبت به کسی تهمت زدن است و نباید باب شود 
و هم نهی شرعی و هم نهی قانونی دارد و واقعا درست نیست؛ 
چراکه جامعه را دچار یک التهاب می کند و این کار، کار درستی 
به هیچ وجه نیست. آیت الله رئیسی در ادامه و در خصوص اسناد 
عادی و رسمی اظهار کرد: حتما تبدیل اسناد عادی به اسناد 
رسمی به نفع تثبیت مالکیت در کشور و کاهش ورودی پرونده 
به دستگاه قضایی و رفع دغدغه کسانی است که صاحب ملک و 
سند هستند. رئیس قوه قضاییه با اشاره به لزوم همکاری مجلس 
و شورای نگهبان در این زمینه گفت: تبدیل شدن اسناد عادی 
به اسناد رسمی به نفع همه است، طبق آمار موجود در دستگاه 
قضایی بخش قابل توجهی از پرونده های تولیدی در دستگاه 
قضایی عبارت از اسناد عادی است. این کار از نظامات اجتماعی 
انجام شود و تثبیت  باید برای نظم بخشی در کشور  است که 

مالکیت و کاداستر نیز خیلی کمک می کند.

رئیس قوه قضاییه :

زندان ها به حاشیه شهرها منتقل می شوند

یک عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان می گوید:  از عارف و هیئت رییسه شورای 
عالی سیاستگذاری خواستیم تا با شورای نگهبان رایزنی شود تا افراد باتجربه تر و امتحان پس 

داده تایید صلاحیت شوند و این تفاهم ایجاد شود. 
یکباره  به  اما  پا کرد،  به  بلوایی در جریان اصلاح طلب  آمدنش  با  اینکه »طرح سرا«  با 
سروصداها خوابید و مدتی است که خبری از سرانجام این طرح منتشر نمی شود، برخی 
خبرها حکایت از آن دارد که به دنبال انتقادات مطرح شده این طرح کنار گذاشته می شود و  

البته برخی نیز از اصلاح و بازنگری در »سرا« سخن می گویند. 
 محمود میرلوحی، عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان در گفتگویی می گوید که 
این حرف ها شایعه است و اجرای این طرح قرار است بعد از تعیین تکلیف صلاحیت ها انجام 

شود.
وی با تاکید براینکه احتمال ائتلاف بین اصلاح طلبان و اعتدالیون در انتخابات پیش رو بعید 
است، این را هم می گوید که شورای عالی سیاستگذاری به عارف و دیگر اعضای هیات رئیسه 
شورا ماموریت داده برای ایجاد تفاهم بیشتر و کم کردن هزینه ردصلاحیت ها وارد رایزنی با 

شورای نگهبان شود. 
مشروح گفتگوی خبرآنلاین به محمود میرلوحی، عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح 

طلبان را در ادامه بخوانید؛
آقای میرلوحی آیا اجرای طرح سرا و ارائه لیست برای انتخابات مجلس براساس 
آن در جریان اصلاحات قطعی شده یا تصمیم گیری در این رابطه هنوز معلق است و 

احتمال کنار گذاشتن آن وجود دارد؟
زمان اجرای طرح سرا به بعد از اعلام صلاحیت ها توسط شورای نگهبان موکول شده است. 
این تصمیمی است که گرفته شده و اجرایی می شود. تا آن موقع هم ممکن است گاهی 
شایعه شود که از دستور کار خارج شده اما این طرح تایید شده است. نماینده ۳۰ حزب از 
۳۸ نماینده حاضر در جلسه، آن را تایید کردند.  از سویی به نظر می رسد طرح خوبی است و 

انشاالله بتواند در جهت مشارکت دادن بدنه اصلاحات عمل کند.

شورای عالی سیاستگذاری ناظر بر تهیه لیست کاندیداهای مجلس است
جریان اصلاحات در سه دوره اخیر با تشکیل شورای عالی سعی کرد مسئولیت تصمیم گیری 
را به این شورا در استان ها و شهرستان ها واگذار کند. حالا قرار است گامی به جلو داشته باشیم 
و بدنه اصلاحات هم تا حدی در این تصمیم گیری مشارکت داده شود. یعنی به جای اینکه 
در تهیه لیست ها فقط آن ۳۸ نفر تصمیم بگیرند و مورد انتقاد باشند، سایرین هم مشارکت 
می کنند و شورای عالی هم نظارت کننده خواهد بود. به نوعی قبل از انتخابات میزان اقبال و 
رای کاندیداها ارزیابی می شود که این خوب است. با این کار پشتوانه جدیدی پیدا می شود و 

بدنه اصلاحات می تواند اظهار نظر کند.
معرفی کاندیدای کمتر بهتر از ائتلاف با اعتدالیون است

با این حساب امکان ائتلاف با سایر اعتدالیون منتفی خواهد بود؟
طبق قراینی که من می بینم و با توجه به شرایط موجود، ائتلاف منتفی است. هرچند شورای 
عالی سیاستگذاری هنوز راهبردهای خود را تبیین و تصویب نکرده است و در مرحله تدوین 
قرار دارد. اما مطالبه بدنه اصلاحات به خصوص جوانان این است که معرفی کاندیدای کمتر 

بهتر از این است که با کسانی ائتلاف کنیم که فقط تا دربِ بهارستان با ما همراهی می کنند.
ترجیح می دهیم ۱۰۰ نفر پایبند به اصلاحات را کاندیدا کنیم 

یعنی جریان اصلاحات به دنبال تکرار تجربه مجلس دهم نمی رود؟
در انتخابات مجلس دهم، ۱۶۷ نفر با لیست امید به مجلس راه پیدا کردند که عموما توافق نامه 
و میثاق نامه داشتند اما متاسفانه از فردای ورود به مجلس، سراغی از پشتوانه ها و حامیان خود 
نگرفتند. به هرحال آقای خاتمی پشت آن لیست ها را امضا کرده بود.با کمال تاسف آنها اکنون 
افتخار می کنند که علیه اصلاحات صحبت می کنند. یعنی اینکه آنها به قول و وفای خود پایبند 
نبودند. به این ترتیب با توجه به تجربه قبلی و مطالبه بدنه جریان اصلاحات، به نظر می رسد که 
اصلاح طلبان ترجیح می دهند یک ۱۰۰ نفرِ پایبند به قول و قرار داشته باشند تا ۱۶۰ نفری که 
۶۰ تن از آنها نردبان خود را پرت می کنند.هرچند ما همچنان خود را مسئول می دانیم و به افراد 

مورد حمایت خود پشت نکردیم اما در مجلس بعد با دقت بیشتری عمل خواهد شد.
هنوز با اعتدالیون رایزنی نشده اما...

بر اساس گفته های شما پس هنوز گفتگویی با سایر جریان های اعتدالی برای 
ائتلاف انجام نشده است؟

خیر. چون هنوز راهبرد جریان اصلاحات هم به تصویب نرسیده است. اما شرایط برای 
ائتلاف فراهم نیست.

*آقای عارف بنای کاندیداتوری مجدد را دارند؟ سرلیستی در صورت کاندیداتوری با 
ایشان است یا احتمالات دیگر هم وجود دارد؟

من خبری در این رابطه ندارم.
استفاده از زنان، جوانان و اقوام از شعارهای اساسی اصلاح طلبان است

خواهد  چه  رو  پیش  انتخابات  در  اصلاح طلبان  برنده  برگ  میرلوحی!  آقای 

بود؟خصوصا با انتقاداتی که در بدنه رای شما نسبت به عملکرد اصلاح طلبان خصوصا 
در مجلس وجود دارد؟

به هرحال اصلاحات یک راهبرد است و استفاده از جوانان، زنان و اقوام در لیست انتخاباتی 
جزو شعارهای اساسی و بنیادین ماست و در انتخابات آتی هم همچنان به شدت قبل ادامه 
خواهد داشت. اما در مجموع جریان اصلاحات راهبردهایی دارد که به نظر می رسد باید صیقل 
بخورد. اصل مشارکت مردم، رعایت حقوق اساسی و حریم خصوصی آنها، احترام به فکر و 
فرهنگ و کار، همگی شعارهای اساسی ماست که باید دنبال شوند. امروز مسئله امید و ترویج 
آن از جمله مباحث اساسی ماست. اینکه مردم احساس کنند با رای به اصلاحات به امید به 
زندگی خود می افزایند و بدانند اگر رای ندهند به موانع و مشکلات داخلی و بین المللی اضافه 
خواهد شد. از سویی ما بر افزایش آرامش و امنیت مردم، رونق اقتصادی و مبارزه با فساد تاکید 
داریم که بیش از پیش باید دنبال شود. و اقدامات مورد توجهی در این چند سال پی گرفته شده 
است. سیستم اصلاحات مبتنی بر خرد جمعی است و منعکس کننده مطالبات مردم است. 

بنابراین می توان موضوعات جدیدی را بعد از جمع آوری نظرات و دیدگاه ها مطرح کرد.
اصلاح طلبان احتمالا به دنبال رایزنی با شورای نگهبان هستند تا بتوانند لیست 

قوی تری را در انتخابات به رای بگذارند؟
نباید انکار کرد که از نتیجه نظارت استصوابی همه کشور، نظام و انقلاب لطمه دیده است. 
حتی جریانی که همچنان از آن دفاع می کند باید بررسی کند که به همین دلیل مجالس ایران 
پس از انقلاب چطور از ابتدا تا کنون ضعیف شده اند. درحالی که امام)ره( اختیار تصمیم گیری 
حل مسئله گروگان های آمریکایی و احکام ثانویه را به آنها واگذار و رییس مجلس را فرمانده جنگ 
کرده بود اما امروز مجلس حتی در تصمیم گیری درخصوص تعیین قیمت بنزین، مورد مشورت 
قرار نمی گیرد که نظارت استصوابی عامل تعیین کننده ای در ایجاد این شرایط بوده است. درحال 
حاضر ما از آقای عارف و هیئت رییسه شورای عالی سیاستگذاری خواستیم تا با شورای نگهبان 

رایزنی کنند تا افراد باتجربه تر  و امتحان پس داده تایید صلاحیت شوند و این تفاهم ایجاد شود. 
اگر مردم از اصلاح طلبان عبور کنند، منزل بعدی اصولگرایی نیست

با این تفاسیر از نظر شما جریان اصلاحات می تواند اقبال بیشتری از اصولگرایان 
در انتخابات پیش رو داشته باشد؟

بله. شاید برخی فکر کنند اگر مردم از اصلاحات اعلام نارضایتی می کنند، نهایتا مجبور 
خواهند شد باز به سمت اصولگرایان بروند درحالی که چنین تحلیلی کاملا اشتباه است. 
اگر کسی هم چنین تحلیلی دارد با واقعیت های میدانی سیاست خیلی غریبه است. اگر 
شعار اصلاحات نتواند جامعه ایران را جذب کند، اصولگرایان باید دغدغه بیشتری داشته 
باشند. چون این افکار عمومی دیگر به شعارهای سه دهه قبل آنها رجوع نخواهد کرد.  
مردم از اصولگرایان عبور کردند و به اصلاحات رسیدند. اگر روزی بخواهند از اصلاحات هم 
عبور کنند، منزل بعدی مجددا اصولگرایی نیست و باید مراقب باشیم چون در آن صورت 
چالش های جدی برای کشور و نظام ایجاد می شود. بنابراین رای های پیشین اصلاح طلبان به 

سبد رای اصولگرایان ریخته نخواهد شد.

کارشناس مسائل غرب آسیا اظهار کرد: امنیت در منطقه خاورمیانه بدون مشارکت همگانی تامین نمی شود و در حال حاضر 
تنها راه حل برای حفظ امنیت منطقه همان موضوع و طرحی است که ایران بر آن تاکید دارد. 

حسین رویوران در مورد اجلاس اخیر منامه و اهداف برگزاری این اجلاس و این که چرا برخی از کشورهای منطقه از طرح 
ایران در ارتباط با ایجاد امنیت در منطقه حمایت نکرده اند، گفت: بحرین با برگزاری این اجلاس عملا همه امکانات ملی خود 

را در اختیار آمریکا قرار داد و آمریکایی ها نیز به دنبال استمرار سلطه خود در منطقه هستند.
وی با بیان این که حفظ امنیت در منطقه یک امر جمعی است، ادامه داد: هیچ راه حلی فقط متکی بر بخش هایی از منطقه و 
یا همپیمانی با کشورهای فرامنطقه ای به نتیجه نمی رسد؛ تنها طرحی می تواند به نتیجه برسد که همه کشورها در آن مشارکت 

داشته باشند. طرحی باشد که واقعا به همه کشورها در این منطقه احساس امنیت دهد.

این کارشناس مسائل غرب آسیا ادامه داد: به نظرم طرح صلح هرمز می تواند این موضوع را محقق کند، چرا که از این 
ویژگی ها برخوردار است. ایران در طرح خود بر مشارکت همه کشورهای منطقه تاکید کرده و از سازمان ملل و پنج عضو شورای 
ملل که دارای حق وتو هستند به عنوان ناظر دعوت کرده است، لذا ایران براساس مبانی و پایه های بین المللی این موضوع را 
مطرح کرده است. این استاد دانشگاه با بیان این که در طرح ایران نگرانی های قدرت های بین المللی در ارتباط با منطقه نیز در 
نظر گرفته شده است، خاطر نشان کرد: در منطقه شاهد نقش آفرینی کشورهایی چون آمریکا، انگلیس و تا حدودی فرانسه 
هستیم و روسیه و چین در این زمینه نقش آفرین نیستند ولی ایران در این طرح تلاش کرده که موازنه قدرت ها را در نظر بگیرد 

به نحوی که همه کشورهای عضو شورای امنیت که دارای حق وتو هستند در این فرآیند به عنوان ناظر نقش آفرین باشند.
رویوران با بیان این که علت این که برخی از کشورهای منطقه تاکنون به این طرح جواب مثبت نداده اند به دلیل حمایت و 

تحریک غرب است و یا قادر نیستند که به این موضوع جواب مثبت دهند، ادامه داد: برخی از آنها نیز نمی خواهند این کار را 
انجام دهند اما باید دانست تنها راه حل برای حفظ امنیت منطقه ای همان چیزی است که ایران می گوید در هر قالب و توسط 
هر کشوری که مطرح شود، چرا که بدون مشارکت همگانی امنیت در منطقه تامین نمی شود. وی همچنین در مورد حضور 
ناو آبراهام لینکلن در تنگه هرمز و این که این موضوع پیام خاصی دارد، اظهار کرد: ناوگان پنجم آمریکا در بحرین مستقر 
است و هرچند وقت یک بار نیروها در آنجا جابه جا می شوند این جابه جایی باید چند ماه پیش صورت می گرفت ناو قبلی 
رفته بود ولی ناو جدید به دلیل تنش در منطقه تا مدتی در فاصله 800 مایلی ماند تا شرایط کمی آرام تر شود و سپس برای 
انجام ماموریت خود در منطقه حضور پیدا کرد. رویوران ادامه داد: شاید ما در ایران نسبت به حضور نظامیان آمریکا ملاحظه و 

موضع گیری هایی داشته باشیم اما نوع جابه جایی ها صورت گرفته اخیر خارج از حالت متعارف در منطقه نیست.

یک کارشناس مسائل خاورمیانه تشریح کرد:

چرا برخی کشورهای منطقه به طرح صلح ایران پاسخ نداده اند؟



استاندار قم توجه به همه ی ابعاد توسعه را برای تحقق 
توسعه ی پایدار ضروری دانست و بیان داشت: استفاده از 
ظرفیت سرمایه های اجتماعی برای پیشبرد اهداف دولت و 

نظام در دستور کار مدیریت استان است.
دکتر بهرام سرمست در همایش ملی سرمایه اجتماعی و 
توسعه پایدار استان قم طی سخنانی با اشاره به کارکردهای 
دولتها گفت: نظام مدیریتی باید در قالب نگرش سیستمی 
بر اساس سرمایه اجتماعی برای تحقق توسعه پایدار تلاش 
کند. وی توسعه اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
را از ابعاد توسعه پایدار دانست و گفت: اگر بخواهیم به این 
۴ بعد به صورت جزیره ای نگاه کنیم به توسعه پایدار دست 
نخواهیم یافت. استاندار قم وظایف دولت ها در ابعاد مختلف 
توسعه را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: در الگوپردازی توسعه 
اولویت بندی های دولت ها متفاوت است و هر یک به یکی از 
ابعاد توسعه توجه ویژه دارند. سرمست گفت: اگر بر اساس 

نگرش سیستمی بخواهیم به موضوع نگاه کنیم، بایستی 
همه ی ابعاد توسعه در ارتباط با همدیگر پیش بروند؛ در 
غیراینصورت توسعه ناهمگون حاصل خواهد شد و به تضاد 
اجتماعی منجر خواهد شد. مقام عالی دولت در استان قم 
با بیان اینکه در حوزه ی اقتصاد، توزیع عادلانه ی ثروت در 
اولویت قرار دارد گفت: در حوزه سیاسی نیز بایستی چرخش 
مسالمت آمیز قدرت بر اساس انتخابات و صندوق رای صورت 
بگیرد. وی ادامه داد: از نظر اجتماعی عنصر مهمی که می 
تواند به توسعه منجر شود، استفاده از سرمایه های اجتماعی 
است و در صورت ناکارآمدی دولت ها در این زمینه شکاف 
و گسست اجتماعی رخ خواهد داد. سرمست گفت: برای 
توسعه پایدار فقط به سرمایه های اجتماعی نیاز نداریم، بلکه 
به اجتماعی از سرمایه ها نیاز داریم. وی اضافه کرد: دولت 
ها برای تحقق توسعه پایدار بایستی ضمن استفاده صحیح 
از منابع، تنظیم مناسبات در داخل و خارج را در دستور کار 
قرار دهند. استاندار قم سرمایه های فرامرزی دولت ها را نیز 
مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: جذب سرمایه خارجی، 
حفظ سرمایه ی داخلی و استفاده از ظرفیت نخبگان از دیگر 
کارکردهای دولت ها است. وی گفت: هنر برقراری ارتباط و 
رفع تعارض و ایجاد وفاق اجتماعی در بین گروه های مختلف 
که تعارض منافع دارند یک مکانیزم مهم و نیازمند برنامه ریزی 
است. استاندار قم تصریح کرد: استفاده از مجموعه ظرفیت 
های درونی برای انسجام آفرینی و ایجاد وفاق از دیگر وظایف 
دولت هاست. وی گفت: از دیگر کارکردهای دولت ها در 
استفاده از سرمایه های اجتماعی، یکپارچگی و استفاده از 
نمادهای سمبلیک برای ایجاد هم آوایی در راستای توسعه 
دولت  کارکردهای  از  یک  هر  داد:  ادامه  وی  است.  پایدار 
شود.  می  محسوب  توسعه  تحقق  برای  اجزائی  عنوان  به 
استاندار قم خاطرنشان کرد: در عصر جهانی شدن دولت 

ها صرفا در یک ارتباط دوجانبه با ملت خود مواجه نیستند، 
بلکه به یک رابطه چندجانبه بین المللی نیاز دارند. وی با بیان 
اینکه دولت ها در کنار استفاده از ساختارهای رسمی، باید 
از سطح سیاسی به سطح اجتماعی روی بیاورند خاطرنشان 
کرد: در فرایند تصمیم سازی بایستی به سطح اجتماعی 
نیز توجه داشته باشیم. وی با اشاره به اینکه برای سیاست 
گذاری اجتماعی سازمان های مردم نهاد به کمک دولت ها 
می آیند گفت: در بخش اقتصاد نیز باید بخش خصوصی و 
اصناف شریک دولت در سیاست گذاری باشند. سرمست 
بین  متقابل  اعتماد  را  اجتماعی  همبستگی  ایجاد  روح 
دولت ها و ارکان تصمیم سازی دانست و گفت: دولت باید 
به سرمایه های اجتماعی خود اعتماد کند. استاندار قم در 
بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه تلاش کرده ایم در 
مدیریت استان قم از سرمایه های فکری در تصمیم سازی 
ارتباط  ادامه داد: گسست در  ببریم  و تصمیم گیری بهره 
بین مراکز اجرایی و مراکز دانشگاهی را با ایجاد دفتر ارتباط 
استانداری با دانشگاه ها کاهش داده ایم. وی ادامه داد: در 
بعد اقتصادی سعی می کنیم هیچ تصمیمی را در کارگروه 
های اقتصادی بدون حضور نمایندگان بخش خصوصی، 
تولیدکنندگان و کارآفرینان نگیریم.  سرمست برقراری ارتباط 
دوسویه با کارآفرینان و برگزاری جلسات ویژه با آنها را در دستور 
کار مدیریت استان دانست و بیان کرد: نقطه ی شروع برای 
حل مشکلات واحدهای تولیدی خود کارآفرینان هستند. 
استاندار قم گفت: در رابطه با مسائل عمرانی و سیاسی نیز 
با تشکل های مردم نهاد مجامع مشورتی را تشکیل داده ایم 
تا در تصمیم سازی ها مشارکت داشته باشند. وی خاطرنشان 
کرد: امیدواریم با اتکاء به سرمایه های درونی و اجتماعی 
بتوانیم اهداف نظام و دولت را در استان قم که حرم اهل بیت 

)ع( محسوب می شود محقق سازیم.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :
مسیر پل اصلی تقاطع میدان ولیعصر)عج( 

پنج شنبه باز می شود
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: با توجه به اینکه عملیات روکش 
آسفالت پل اصلی تقاطع میدان ولیعصر)عج( که کمربندی امام علی)ع( را به 
بلوار شهید کبیری متصل می کند انجام شده و تنها کارهای جزئی خط کشی و 
نقاشی نرده ها و... باقی مانده، بازگشایی مسیر پل اصلی پنجشنبه صبح انجام 
می شود. علیرضا قاری قرآن به آخرین وضعیت تکمیل تقاطع سه سطحه میدان 
ولیعصر)عج( اشاره کرد و بیان اینکه این تقاطع در میدان همسطح اجرا شده که 
دسترسی به چهار محور اصلی دارد، اظهار کرد: با توجه به اینکه این چهار محور 
ترافیک سنگینی داشت یک مسیر به صورت پل مستقیم مسیر رینگ را تامین 
کرده و یک مسیر هم به سمت بلوار خلیج فارس تردد به سمت مسجد مقدس 
جمکران را امکان پذیر می سازد. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تاکید بر 
اینکه روگذر مسیر محور اصلی این پروژه تکمیل شده است، افزود: مسیر رمپ 
جهتی هم ۷۰ درصد پیشرفت داشته و طی ماه های آینده کل پروژه راه اندازی 
خواهد شد.  قاری قرآن با تاکید بر اینکه برای تکمیل محور جهتی باید مسیر پل 
باز شود تا اصلاح ترافیکی صورت گیرد و سپس پل تکمیل شود، خاطرنشان 
کرد: با توجه به اینکه عملیات روکش آسفالت پل اصلی که کمربندی امام 
علی)ع( را به بلوار شهید کبیری متصل می کند انجام شده و تنها کارهای جزئی 
خط کشی و نقاشی نرده ها و… باقی مانده، بازگشایی مسیر پل اصلی پنجشنبه 

صبح انجام می شود.
استفاده از مصالح تولید داخل در پروژه تقاطع میدان ولیعصر)عج(

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم نیز  از استفاده از مصالح تولید 
داخل در پروژه تقاطع میدان ولیعصر)عج( خبر داد.

عباس حلوائی زاده با اشاره به آخرین وضعیت پروژه تقاطع غیر همسطح 
میدان ولیعصر)عج(، گفت: این پروژه ۴۶ میلیارد تومان اعتبار دارد که هدف 
از اجرای آن تکمیل رینگ کمربندی بلوار شهید کبیری و بلوار شهید کریمی و 
اتصال به بلوار خلیج فارس و تسریع دسترسی به مسجد مقدس جمکران است.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با بیان اینکه در این پروژه 
همزمان تداخلی با ایستگاه مترو وجود دارد، خاطرنشان کرد: ارتفاع میانگین 
این پروژه در روی ایستگاه مترو حدود ۱۵ متر است که اجرای عملیات عمرانی 
را بسیار ویژه و حساس کرده است. حلوائی زاده با تاکید بر اینکه مسیر مستقیم 
این تقاطع به صورت پل روگذر از روی میدان ولیعصر)عج( و از کمربندی امام 
علی)ع( به سمت بلوار شهید کبیری است، اظهار کرد: پل جهتی مسیر نیز از 
کمربندی امام علی)ع( به سمت بلوار خلیج فارس در حال اجرا است. وی با 
تاکید بر اینکه به سبب اجرای پل مستقیم و جهتی تقاطع روی ایستگاه ارتفاع 
بالغ بر ۳۵ متری اجرا را داشتیم، خاطرنشان کرد: به همین خاطر این پروژه در 
قم منحصر به فرد بوده و شرایط خاصی دارد. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم با بیان اینکه طول دهانه های برخی از بخش های این پل ها به 
۵۰ متر می رسد، گفت: این بخش ها به صورت کابلی اجرا شده و تمام مصالح 

استفاده شده در پل تولید داخل بوده است.

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد

برگزاری مراسم اختتامیه ویژه برنامه های 
"روز قم" 

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری مراسم اختتامیه 
ویژه برنامه های "روز قم" خبر داد.

مهدی کلانترزاده ضمن اشاره به نامگذاری روز ۲۳ ماه ربیع الاول به مناسبت 
سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه)س( به شهر قم با عنوان “روز قم” گفت: 
شهرداری قم به همین مناسبت از ماه ها قبل با برنامه ریزی مناسب به استقبال 
این روز رفت و ویژه برنامه های متنوعی را در ایام “روز قم” اجرا کرد. وی معرفی 
شهر قم و ظرفیت های خاص و ویژه ی این شهر در ابعاد ملی و فراملی را از اهداف 
اصلی نامگذاری این روز دانست و افزود: در سال اول این نامگذاری سعی شد تا 
عنوان “روز قم” در گستره های مختلف مطرح شود و این نام هم در سطح شهر 
قم و برای شهروندان و مجاورین و هم در سطح کشور و برای دیگر هموطنان 
معرفی و شناسانده شود. مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم 
با اشاره به برخی از ویژه برنامه های اجرا شده توسط شهرداری قم در این ایام 
گفت: اجرای برنامه های فرهنگی با هدف جلب مشارکت اجتماعی شهروندان 
در این ایام در دستور کار شهرداری قم قرار داشت که برنامه های متنوعی نظیر 
جشن های محله ای، جشنواره دانه های بهشتی، نمایشگاه عکس، محفل 
طنز ادبی قُمپُز، استقبال از زائرین و مسافرین شهر قم، مراسم زنگ روز قم در 
مدارس و اجرای پرده خوانی در مساجد و مدارس اجرا شد. کلانترزاده دیدار 
اعضای ستاد بزرگداشت “روز قم” با مراجع، علما و شخصیت های نظام را از 
دیگر برنامه های این ایام دانست و گفت: در دیدار با مراجع بر ضرورت معرفی 
بیشتر ظرفیت های شهر قم در حوزه های مختلف و تلاش برای انتخاب شهر قم 

به عنوان “پایتخت فرهنگی جهان اسلام” تأکید شد.

مدیر پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم :

ظرفیت قم پاسخگوی دفن اموات در 
مواقع بحران نیست

مدیر پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: ظرفیت قم در 
مواقع بحرانی برای دفن اموات مورد بررسی قرار گرفته است که نشان می دهد 

ظرفیت قم پاسخگوی زمان بحران نیست.
علی اکبر رحیمی با بیان اینکه سازمان آرامستان های قم اعلام کرده است 
۵۰ متوفی را به صورت همزمان در کمترین زمان ممکن و در حداکثر زمان 
۳۰۰ متوفی را ساماندهی می کند، ظرفیت پزشکی قانونی را برای نگهداری 
اموات مورد توجه قرار داد و گفت: پزشکی قانونی نیز اعلام کرده است که به 
صورت همزمان تنها می تواند ۲۰ متوفی را نگهداری کند و بیشتر از این نیز 
ظرفیت ندارد. مدیر پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم اضافه کرد: 
به دنبال آمارهای اعلام شده  توسط سازمان آرامستان های شهرداری قم به 
صورت همزمان گنجایش نگهداری از ۱۷۰ متوفی را در سردخانه های این 
سازمان دارد و بیش از این میزان گنجایش ندارد و در بیمارستان های سطح 
شهر نیز ظرفیت نگهداری از ۴۷ متوفی وجود دارد. رحیمی ادامه داد: نیروی 
انتظامی نیز اعلام کرده است حداکثر لوازم هزار متوفی را می تواند نگهداری 
کند تا بازماندگان آنان مراجعه کنند و تشخیص هویت نیز اعلام کرده است در 
طول ۲۴ ساعت می تواند تنها ۲۵۰ متوفی را شناسایی و تشخیص هویت انجام 
دهد. وی ظرفیت پزشکی قانونی برای معاینه و صدور جواز دفن نیز مورد اشاره 
قرار داد و گفت: این سازمان نیز تنها می تواند ۶۰ متوفی را معاینه و جواز دفن 
در طول ۲۴ ساعت در حالت عادی اعلام کند. مدیر پدافند غیرعامل و مدیریت 
بحران شهرداری قم با اشاره به ثبت متوفیان در قم به صورت آنلاین، بیان کرد: 
بر اساس اعلام ثبت احوال نیز ،این سازمان تنها می تواند ثبت مشخصات ۵۰ 
متوفی را در طول ۲۴ ساعت انجام دهد که با افزودن کاربران این شمار قابل 
افزایش است. رحیمی بیان کرد: بر اساس اعلام سازمان آرامستان ها نیز، این 
سازمان برای عملیات شست و شو، تغسیل، نماز میت در طول شبانه روز برای 
۳۰ نفر می تواند خدمات ارائه کند. وی همچنین به ظرفیت سازمان آرامستان 
ها برای تدفین اشاره کرد و گفت: این سازمان در مواقع عادی تنها ظرفیت 
دفن ۵۰ را دارند. مدیر پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با بیان 
اینکه برای زمان بحران ۲ هزار قبر آماده کرده ایم، تصریح کرد: این تعداد قبر 
پاسخگوی زمان بحران نیست و اگر یک درصد ظرفیت جمعیت قم دچار حادثه 

شوند نیاز به ظرفیت بیشتری داریم.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم :

سایت زیارت آنلاین شهدای مدافع حرم 
ایجاد شد

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم گفت: راه اندازی سایت زیارت 
آنلاین شهدای مدافع حرم، از برنامه های رسانه ای سازمان آرامستان های 

شهرداری قم است.
اندازی سایت زیارت آنلاین شهدای  اینکه راه  بیان  با  عبدالحمید وکیلی 
مدافع حرم، از برنامه های رسانه ای سازمان آرامستان های شهرداری قم است، 
تصریح کرد: هر شخصی در هر نقطه از دنیا که به اینترنت دسترسی داشته 
باشد می تواند با استفاده از وب و اندروید به زبان های فارسی و انگلیسی قطعه 
شهدای گمنام را مشاهده کند و همچنین زندگینامه و عکس شهدای مدفون در 

این قطعه را مشاهده کند.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم همچنین بهره مندی از نرم 
افزار تخصصی احکام اموات را از دیگر اقدامات رسانه ای این سازمان ذکر کرد 
و گفت: این نرم افزار به زودی در نرم افزار بازار به صورت رایگان در اختیار مردم 

قرار می گیرد.

ظریف، پاسخگوترین وزیر به بهارستان نشین ها
علی اصغر یوسف نژاد عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: در مجلس دهم از ۱۹ وزیر 
کابینه سه هزار سوال ملی و منطقه ای مطرح شده است که از این میان ۴۴۳ سوال از کمیسیون به 
هیئت رئیسه ارجاع شده است.وی افزود : وزرای کشور با  ۵۰سوال، خارجه با ۴۸سوال، اقتصاد با 
۴۰سوال، نفت با ۳۳سوال و نیرو با ۲۹سوال بیشترین سهم را از سوالاتی داشته اند که به هیئت رئیسه 
ارجاع شده یا به عبارت دیگر نماینده سوال کننده از پاسخ های وزیر در کمیسیون قانع نشده است.

نماینده ساری در مجلس شورای اسلامی خاطر نشان کرد: ۱۶۹سوال از اول دوره دهم مجلس در 
صحن مطرح شده که ۱۱۴مورد از این سوالات ملی و مابقی منطقه ای بوده است و وزیر خارجه با 
۲۴سوال بیشترین سهم را داشته و در واقع پاسخگو ترین وزیر کابینه تدبیر امید بوده است. همچنین 
وزای نفت به ۱۸سوال، اقتصاد۱۴سوال و جهادکشاورزی ۱۱سوال را در صحن مجلس پاسخگو بوده 

اند و ۸۰نفر از نمایندگان هم از سوالات خود انصراف دادند.

احضار کاردار نروژ به وزارت خارجه 
رئیس اداره امور شمال اروپای این وزارتخانه با احضار کاردار سفارت نروژ در تهران که در غیاب سفیر 
این کشور عهده دار امور است ضمن محکوم کردن و اعتراض شدید به این اقدام زشت در نروژ، در 
خصوص تبعات و عواقب خطرناک اینگونه اقدامات در گسترش افراط گرایی و خشونت هشدار داد.وی 
با اشاره به جریحه دار شدن احساسات مسلمانان در سراسر جهان به دنبال این اقدام موهن خطاب به 
کاردار نروژ گفت: نمی توان به بهانه آزادی بیان، به باور ها و مقدسات بیش از یک و نیم میلیارد مسلمان 
در جهان اهانت کرد.رئیس اداره امور شمال اروپا از دولت نروژ مصرانه خواست تا از تکرار اینگونه 
اقدامات فتنه انگیز جلوگیری و با مسئولان و مسببان آن برخورد کند.کاردار نروژ نیز ضمن تاکید بر 
انتقال مراتب اعتراض جمهوری اسلامی ایران به دولت متبوع خود افزود: دولت نروژ این اقدام را کاملا 
رد می کند و سیاست اصولی ما حمایت از آزادی بیان و عقیده و جلوگیری از نفرت پراکنی است و دولت 
نروژ خود را متعهد می داند از امنیت مسلمانان ساکن در این کشور حمایت و از اقدامات افراطی و 

اختلاف افکنانه جلوگیری کند.

حق پخش اینترنتی مسابقات فوتبال ایران واگذار شد 
با اعلام سازمان لیگ فوتبال ایران، کارگزار انتشار اینترنتی محتوای تصویری رقابت های لیگ برتر 
معرفی شد.سایت فدراسیون فوتبال برای رعایت استانداردهای فیفا با انتشار نامه ای خطاب به شرکت 
ها، سازمان ها و رسانه های فضای مجازی اعلام کرد سازمان لیگ بر اساس اختیارات ناشی از آیین 
نامه رابطه لیگ و باشگاه ها و در راستای فراهم کردن زمینه درآمدزایی از محل برگزاری مسابقات فوتبال 
و محتواهای مرتبط با آن اقدام به عقد قرارداد با موسسه دانش بنیان رسانه گستر فراکاو کرده است.در 
این بیانیه تاکید شده موسسه فراکاو دارنده حقوق انحصاری عرضه، فراوری و انتشار محتوای مسابقات 
فوتبال و برنامه های جانبی آن )Licenser & right holder( در فضای مجازی معرفی شده،و پخش و 
بازپخش محتواهای مربوط به رقابت های فوتبال ایران در کلیه بسترهای فضای مجازی و دیجیتال صرفا 

با مجوز کتبی این موسسه امکان پذیر است.

سازمان سنجش: تغییری در آزمون های سال ۹۹ نداریم
رییس سازمان سنجش آموزش کشور با تاکید بر اینکه تغییری در آزمون های سال آینده نداریم، 
اظهار کرد: منابع و حذفیات کنکور ۹۹ بر روی سایت این سازمان قرار گرفته و ما کمترین تغییری در 
آزمون های سال آینده نداریم.دکتر ابراهیم خدایی ضمن بیان این مطلب، در خصوص آخرین تغییرات 
کنکور سال ۹۹ اظهار کرد: تصمیم جدیدی در خصوص حذف و یا تغییر آزمون های سراسری سال 
۹۹ در همه مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری اتخاذ نشده است و این آزمون ها بدون هیچ 
تغییری در سال آینده برگزار خواهد شد.وی در ادامه تصریح کرد:اطلاعیه سازمان سنجش آموزش 
کشور در خصوص کنکور و سایر آزمون های سال آینده بر روی سایت این سازمان قرار گرفته است؛ 
بنابراین هیچ تغییری در نحوه برگزاری این آزمون ها گرفته نشده است و داوطلبان نیز نگران تصمیمات 

جدید در این زمینه نباشد. 

ساخت پلاسکو متوقف شد
شهردار منطقه ۱۲ شهرداری تهران، از توقف ساخت ساختمان پلاسکو در پی عدم دریافت پروانه 
ساخت و ساز خبر داد. علی محمد سعادتی ، در مورد توقف ساخت پلاسکو با بیان اینکه پلاسکو را 
متوقف کردیم چون باید پروانه ساختمانی اخذ می کرد گفت: ساخت پلاسکو متوقف شد، چرا که 
بنیاد مستضعفان باید به قانون احترام بگذارند.وی با اشاره به اینکه برای صدور پروانه باید نقشه های 
ساختمانی تایید شود و همچنین باید تعیین تکلیف شود که پارکینگ به چه میزان و در کجا تامین 
می شود؟ افزود: باید آتش نشانی نقشه های هر ساختمانی را تایید کند و باید به حقوق مکتسبه احترام 

گذاشت.

محمود صادقی دلیل انصراف از استعفا را اعلام کرد
عضو فراکسیون امید که پس از ماجرا های بنزینی شایعات استعفایش به گوش می رسید، در این 
خصوص گفت: با توجه به صحبتی که با بعضی از نمایندگان و آقای عارف انجام دادم و همچنین موضع 
تشکل متبوع بنده، یعنی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها و در نهایت سخنان رهبر انقلاب در رابطه 
با حمایت از تصمیم سران قوا برای افزایش قیمت بنزین تصمیم گرفتم برای عدم تشدید التهاب در 

جامعه از پیگیری استعفا خودداری کنم.
 

وکلای میترا استاد استعفا کردند
 وکلای اولیای دم میترا استاد از وکالت موکل خود در پرونده قتل مرحومه توسط محمدعلی نجفی 
استعفا دادند.این اتفاق در شرایطی رخ داده که  امروز۶ آذر قرار است مجدد دادگاه محمدعلی نجفی 
برگزار شود.محمود حاجلوئی و مسعود افرازه وکلای میترا استاد به دیروزخبرنگار فارس گفتند که 
ساعتی پیش از وکالت این پرونده استعفا داده اند.این وکلا اعلام کردند: فعلا دلایل استعفای خود را 

بیان نمی کنند و در زمان دیگری شفاف سازی خواهند کرد.
بیادی: احمدی نژاد خودش نمی آید

حسن بیادی دبیر جمعیت آبادگران جوان گفت: سهم اصولگرا ها و اصلاح طلبان از کرسی های 
مجلس آینده هر کدام حدود ۱۵ درصد و منتخبان مستقل ۶۰ درصد خواهد بود. به عبارت دیگر 
نامزد هایی که مستقل هستند و وابستگی جریانی به اصولگرایی و اصلاح طلبی ندارند بیشتر رأی 
خواهند آورند و به مجلس راه می یابند.وی افزود: احمدی نژاد مشغول ساماندهی انتخاباتی نیروهای 

مورد حمایتش سراسر کشور است اگرچه به احتمال زیاد خودش نامزد انتخابات مجلس نمی شود.

ویلموتس و ۱2 میلیارد تومان برای ٣۰ روز
تعداد روز های حضور سرمربی تیم ملی در ایران در ٦ ماه گذشته به ٣0 روز هم نمی رسد و تا پایان 
سال هم تیم ملی برنامه ای ندارد که بخواهد به ایران بیاید. او برای ٣0 روز حضور در ایران روزی ٣٩0 

میلیون تومان گرفته است.

مدیرکل حفظ آثار دفاع مقدس قم خبر داد؛

راهیابی ۱2 اثر از هنرمندان قم به بخش مسابقه 
جشنواره ملی فانوس

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم از راهیابی ۱۲ اثر هنری به بخش مسابقه سومین 
جشنواره ملی فانوس دفاع مقدس و انتخاب ۴ رتبه کشوری خبر داد.

حجت الاسلام علی لقمانپور با اشاره به برگزاری سومین جشنواره ملی فانوس اظهار کرد: استان قم 
با ارسال ۲۵۷ اثر هنری به جشنواره ملی فانوس دفاع مقدس، رتبه دوم را بعد از استان سمنان از جهت 

تعداد آثار ارسالی کسب کرد.
وی با ذکر این نکته که از این تعداد، ۱۲ اثر به بخش مسابقه جشنواره راه یافت، افزود: زهرا خمسه 
با ارسال دو نقاشی از چهره سردار قاسم سلیمانی وسردار جاویدالاثر حاج احمد متوسلیان، مجتبی 
قانونی در بخش طراحی جلد، سید بهنام خدامی در بخش کاریکاتور، داود جلیلی، محبوبه آقانوری 
و عرشیا ابوذ در بخش فیلم مستند بلند و کوتاه و داستانی، علیرضا شیری و معصومه رفیعی در بخش 
تیزر، خسرو تاج در بخش فیلمنامه کوتاه، محمدمهدی نجفی با تواشیح »لبیک یا زینب« از گروه میعاد و 
مجتبی عرض پیما با تواشیح »شکوه بیکران« از گروه انوارالهدی، صاحبان آثار برتر هستند که به بخش 

مسابقه جشنواره فانوس راه یافتند.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم ادامه داد: از ۱۲ راه یافته به بخش مسابقه، 
زهرا خمسه با دو اثر ارسالی، رتبه نخست کشوری و تندیس جشنواره را از آن خود کرد، علیرضا شیری و 
محبوبه آقانوری عنوان دوم و دیپلم افتخار را از آن خود کردند و گروه میعاد قم به نمایندگی محمدمهدی 

نجفی نیز حائز رتبه اول شد اما به دلیل تعداد کم رقیبان در این قسمت، دیپلم افتخار گرفت.
مراسم اختتامیه سومین جشنواره ملی فانوس روز شنبه دوم آذرماه همزمان با هفته بسیج در سالن 

همایش های بین المللی خلیج فارس موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس تهران برگزارشد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در مجازات خطا کار شتاب مکن 
و میان خطا ومجازات، راهی 

برای عذرخواهی قرار ده .
چهار شنبه - ششم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4928

استاندار قم:

توسعه ی پایدار با نگاه جزیره ای محقق نمی شود 

طرح: مهدی عزیزی

بفرمایید بنزین سه هزار تومانی! 

 مسئول روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های 
ابتدای اجرای طرح مدیریت  از  نفتی منطقه قم گفت: 
مصرف سوخت در۲۴ آبان ماه تاکنون،  مصرف این فرآورده 
درجایگاه های قم به طور میانگین بیش از ۱۶ درصد رشد 
نشان می دهد که نشان دهنده اقبال مردم نسبت به این 

فرآورده است. 
فهیمه نوروز زاده افزود: یک هفته قبل از اجرای طرح 
سهمیه بندی بنزین،  میزان فروش سی ان جی در قم ۲ 
میلیون و ۱۲۳ هزار و ۶۳۸ مترمکعب بوده و در یک هفته 
گذشته به ۲ میلیون و ۴۷۰ هزار و ۶۶۳ افزایش یافته است.

به گفته وی، سی ان جی از نظر قیمتی یک سوم بنزین 
به حساب  کمتری  آلودگی  میزان  با  پاک  فرآورده  و  است 
می آید. وی با اشاره به این که حجم مراجعه ها برای کارت 
سوخت به شرکت پخش فرآورده های نفتی قم کاهش یافته، 

نحوه  از  اطلاع  دلیل  به  مراجعه ها  از  بخشی  کرد:  بیان 
به  آن  از  استفاده  ابهام درطریقه  دریافت کارت سوخت، 
کلاس های  سهمیه های  از  اطلاع  و  رمز  فراموشی  دلیل 
ابتدای  از  افزود:  زاده  نوروز  بود.  نقلیه  وسایل  مختلف 
با  آبان اطلاع رسانی  روز ۲۴  و ساعت صفر  اجرای طرح 
صدور اطلاعیه های مختلف انجام و میزان سهمیه ها اعلام 
گردید. وی ادامه داد: بخش زیادی از کارت های سوخت 
واقع در باجه های معطله پست با اطلاع رسانی و مراجعه به 
سایت epolice.ir وpost.ir  و بدون نیاز به مراجعه حضوری 
قابل دسترس بوده و این سایت ها از طریق اینترنت ملی در 
زمان قطعی اینترنت نیز قابل دسترسی بود که اطلاع رسانی 
باعث کاهش مراجعه های مردمی شده است. وی گفت: 
 ۲ افتتاح  به  توجه  با  درسال جاری  سی ان جی  ظرفیت 
جایگاه سی ان جی درقم،  ۲ هزار و ۵۰۰ مترمکعب افزایش 

یافته است.
مسئول روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه قم با اشاره به این که درحال حاضر تقریبا از ۵۰ 
درصد ظرفیت سی ان جی استان استفاده می شود، افزود: 
در راستای حمایت از سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
این حوزه، سرمایه گذاران از مزایای دریافت کارمزد بیشتر 
برخوردار خواهند شد. وی خاطرنشان کرد: هم اینک در 
۳۹ جایگاه استان قم سوخت سی ان جی توزیع می شود که 

۲۰ جایگاه دومنظوره و ۱۹ جایگاه تک منظوره می باشد.
اجرای  از  پس  سوخت  مصرف  کاهش  درباره  وی 
سهمیه بندی بنزین در قم،  گفت: با وجود سوخت رسانی 
بی وقفه و در مدار بودن تمامی مجاری عرضه، میزان ارسال 
کاهش  روند  اخیر  درروزهای  عرضه  مجاری  به  فرآورده 

داشتهاست که علت آن کاهش میزان مصرف می باشد.

مسئول روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم:

مصرف سی ان جی درجایگاه های قم ۱6 درصد افزایش یافته است

مدیرکل راه آهن استان قم گفت: حل مشکل جاده و حمل 
و نقل مسافرین به شهر از وظایف شهرداری و راهداری است 
و راه آهن قم نیز بارها و بارها به صورت کتبی و شفاهی پیگیر 
رفع این مشکلات بوده است.   محسن اعتماد  در پاسخ  به 
این سوال که  چرا جاده ایستگاه قطار محمدیه قم آسفالت 
ایستگاه  خصوص  در  کرد:  اظهار  شود  نمی  بهسازی  و 
محمدیه نکته ای که باید به آن توجه کرد این است که اگر 
خود ایستگاه راه آهن مشکلی دارد این اداره کل باکمال 
میل حاضر به شنیدن انتقادها و برطرف کردن آن است و 
طی چند سال اخیر در راستای رفاه حال مسافرین بیش از 
۳ میلیارد تومان پروژه در این ایستگاه انجام شده و راه آهن 
قم رسالت خود را که جابجایی مسافر و حمل بار است با 
احسن  نحو  به  پرسنل  تمام  و  مدیران  شبانه روزی  تلاش 

انجام می دهد. وی ادامه داد: در مورد رضایت مسافرین 
نیز طبق نظرسنجی های انجام شده در عید نوروز سال ۹۸، 
توانستیم رضایت ۸۵ درصدی مسافران را به دست بیاوریم 
که تمام مدارک و مستندات این نظرسنجی موجود است. 
مدیرعامل راه آهن قم با اشاره به انتقادهای مطرح شده در 
خصوص ایستگاه محمدیه از جمله جاده نامناسب و نبود 
ابراز  ایستگاه  این  در  تاکسی رانی  و  اتوبوس رانی  خدمات 
کرد: حل این دو مشکل وظیفه دیگر سازمان های استانی 
مانند شهرداری و راهداری است و راه آهن قم نیز بارها و بارها 
به صورت کتبی و شفاهی پیگیر رفع این مشکلات بوده و 
رسالتشان  و  وظیفه  که  ارگان هایی  به زودی  که  امیدواریم 
است به میدان بیایند و مشکلات مردم را به حداقل برسانند. 
اعتماد با تأکید بر اینکه راه آهن قم تا حصول نتیجه و رفع 

نخواهد کرد،  را قطع  پیگیری جدی خود  این مشکلات 
گفت: برخی ایستگاه ها در شهرهایی همانند بندرعباس، 
شیراز، کرمان، همدان، اصفهان، کرمانشاه همانند ایستگاه 
و  راهداری  و  و شهرداری  از شهر هستند  محمدیه خارج 
و  می دهند  انجام  را  خودشان  وظایف  ها  دستگاه  دیگر 
به هیچ عنوان کارهای جاده سازی و ایاب و ذهاب جاده ای 
مسافران را از راه آهن مطالبه نمی کنند. وی در پایان با اشاره 
به اینکه راه آهن قم صبورانه و محکم برای خدمت گذاری به 
مردم و زائرین حضرت معصومه )س( آماده و پای کاراست، 
خاطرنشان کرد: کسب رتبه اول توسط راه آهن قم در رشد 
جابجایی مسافر در میان ۲۱ اداره کل راه آهن کشور مؤید 
عملکرد مثبت ماست و در ادامه نیز این مسیر را با تمام توان 

دنبال خواهیم کرد.

مدیرکل راه آهن استان قم:

راه آهن مسؤول بهسازی مسیر دسترسی به ایستگاه محمدیه نیست 

 رئیس کل دادگستری قم، با تاکید بر پیشگیری از وقوع تخلفات انتخاباتی در قم تاکید کرد: 
شعب ویژه انتخاباتی در قم تشکیل و طبق قانون به تخلفات و جرایم مربوط به انتخابات به قید 
فوریت رسیدگی می شود.  به گزارش روابط عمومی اداره کل دادگستری قم، حجت الاسلام 
والمسلمین علی مظفری روز سه شنبه در نخستین جلسه شورای پیشگیری از جرائم و تخلفات 
انتخاباتی قم، افزود: پیشگیری از وقوع تخلفات انتخاباتی بسیار کارآمد است به همین منظور 
ستاد پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخاباتی استان باید در راستای جلوگیری از وقوع تخلف 
در انتخابات برنامه ریزی کند. مظفری با بیان اینکه همه دستگاه های مربوط به برگزاری 
انتخابات دراستان باید وظیفه خود را به درستی انجام دهند تا انتخابات به عنوان حق اصلی و 
اساسی مردم به خوبی برگزار شود. رئیس کل دادگستری قم با تاکید بر اینکه اصل بی طرفی 
و حفظ امنیت جزو واجبات هر انتخابات است، گفت: مردم در تمام عرصه ها ثابت کردند که 
از ما مسئولان در حفظ و حراست از اهداف و آرمان های نظام و انقلاب جلوتر هستند وآنان 
باید احساس کنند که مسئولان در حفظ حقوق آن ها بسیار جدی هستند. وی معرفی درست 
کاندیداها به مردم را از دیگر وظایف ستاد پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخاباتی دانست و 
افزود: در پایان انتخابات عملکرد تمام دستگاه های مرتبط با انتخابات در استان مورد ارزیابی 
قرار می گیرد. رئیس دفتر نظارت و بازرسی بر انتخابات شورای نگهبان نیز دراین جلسه گفت: 
بسترسازی برای حضور حداکثری و انتخابات پرشور مردم  و همچنین اطلاع رسانی لازم برای 
انتخابات آگاهانه ۲ اولویتی است که باید در انتخابات مورد توجه قرار گیرد. حجت الاسلام و 
المسلمین محمدجواد مهری با تاکید بر حراست دستگاه های مختلف از آرای مردم ادامه داد: 
مسئولان برگزاری انتخابات وظیفه صیانت از آرای مردم، حراست از حق کاندیداها و صیانت از 
نظام را دارند چرا که این نظام ۴۰ سال است که هزینه های زیادی داده تا به اینجا رسیده است 

و باید از حق نظام صیانت شود.
تلاش برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات 

معاون سیاسی، امنیتی استانداری قم  نیز در ادامه این جلسه با تاکید بر تلاش برای جذب 
حداکثری مردمی و افزایش مشارکت مردم در انتخابات گفت: جمهوری اسلامی از ابتدای 

شکل گیری به طور میانگین سالانه یک انتخابات برگزار کرده است که این انتخابات ها بدون 
حتی یک روز تاخیر در زیر موشکباران دوران دفاع مقدس برگزار شده است.

بیژن سلیمان پور افزود: در حالی که کشورهای همسایه ما در هر انتخابات ۷۰۰ تا ۸۰۰ 
کشته می دهند انتخابات در جمهوری اسلامی در کمال امنیت برگزار می شود که این نشانه 
مردم سالاری در اوج امنیت است. وی حراست از رای مردم ار حق الناس دانست و گفت: 
انتخابات پیش رو از جمله مهمترین انتخابات های کشور است چرا که به دلیل گسترش 
عمیق نفوذ جمهوری اسلامی در منطقه و جهان، مشارکت بالا همراه با رقابت سالم و رعایت 
اخلاق انتخاباتی بسیار ضروری است. معاون سیاسی، امنیتی استانداری قم با بیان اینکه 
هیات اجرایی انتخابات با هر اقدامی که موجب تبغیض میان کاندیداها می شود برخورد کند 
گفت: در ذات قانون تبعیض وجود ندارد و باید در هیات اجرایی در این زمینه دقت شود چرا 
که انتخابات تمام می شود ولی آن دنیایی هم هست که باید همه جوابگو باشیم. رئیس ستاد 
پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخاباتی استان قم نیز در این جلسه گفت: ستاد پیشگیری از 
جرائم و تخلفات انتخاباتی استان،  با اتخاذ تدابیر پیشگیرانه، ایجاد هماهنگی و تعامل بین 
دستگاه ها و نهادهای عضو کارگروه، تبیین و تعیین برنامه های پیشگیرانه و نحوه اجرای 
این برنامه ها و همچنین نظارت دقیق بر فرایند برگزاری انتخابات زمینه برگزاری هرچه بهتر 
انتخابات و پیشگیری از وقوع جرایم را پیگیری می کند. اسماعیل جعفری با تاکید بر پایش و 
رصد مداوم و مستمر اقدامات و فعالیت های انتخاباتی در استان افزود: ارشاد و انذار تشکل 
ها، احزاب، گروه ها، ستادهای تبلیغاتی، اشخاص حقیقی و حقوقی با هدف باز دارندگی 
و پیشگیری از وقوع جرایم انتخاباتی، اطلاع رسانی و همچنین تشریح و توضیح مفاد قانون 
و جرایم و مجازات های قانونی از طریق رسانه های جمعی با هدف ارتقای آگاهی های 
عمومی از جمله اولویت های ستاد پیشگیری از جرائم و تخلفات انتخاباتی استان است. وی 
ابراز امیدواری کرد با همراهی، همکاری و همیاری لازم ستاد انتخابات، هیات های اجرایی، 
بازرسی و نظارت استان قم شاهد برگزاری انتخاباتی باشکوه و قانون مدار در فضای امن، توام با 

آرامش و حضور پرشور و حداکثری مردم همیشه در صحنه استان قم باشیم.

رئیس کل دادگستری استان قم:

جرایم انتخاباتی درقم با فوریت رسیدگی می شود

رئیس پلیس راهنمایی رانندگی گفته افزایش قیمت 
بنزین )و برخی اعتراضات در این زمینه(، منجر به کاهش 

مصرف سوخت از سوی مردم نشده است.

اصلاحیه 
 آگهی مزایده عمومی شهرداری صباشهر نوبت های اول و دوم 

۹8/8/۲۲  و ۹8/8/۲۹ صحیح می باشد که به اشتباه ۹8/۹/۲۲/ و 
۹8/۹/۲۹ تایپ شده است.


